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توافق برای برقراری روابط بین ایران و عربستان در چین به منظور بازگشت 
دو کشور به روابط عادی است. تهران و ریاض در بسیاری از چالش ها در منطقه 
با یکدیگر اختلاف نظر دارند و برقراری رابطه بین ایران و عربســتان در معنای 
همسویی در سیاست ها نیست. این مساله البته در ظرف زمانی دیگری بین دو 
کشور قابل بررسی است. ایران با بسیاری از کشورهای مخالف خود ارتباط دارد 
و در عرف دیپلماتیک برقراری رابطه با مخالفان امری معمول است. برای نمونه 
ایران با فرانســه در بسیاری از سیاست ها همسو نیســت اما با این کشور دارای 
روابط هستیم . از این منظر نباید توافق ایران و عربستان را در معنای همسویی 
سیاست ها دانست. ساختار قدرت در ایران کاملا دمکراتیک است و ساختار قدرت 
در عربستان غیردموکراتیک و مبتنی بر سلطنت است. اخیرا در خبرها آمده است 
که امارات قصد دارد از خرید سیستم های دفاع موشکی از تل آویو دست بردارد . 
همچنین عربستان نیز از صدور روادید برای برخی از شهروندان تل آویو اجتناب 
کرده است. این اخبار را نمی توان مستقیما به برقراری ارتباط بین تهران و ریاض 
خلاصه کرد . حاکمان این کشورها زیر فشار افکار عمومی خود هستند که چنین 
تصمیماتی را می گیرند. برای نمونه امارات که خواستار خرید سیستم پدافندی 
از تل آویو اســت، هزینه زیادی را در برابر آن باید بپــردازد. مضاف بر اینکه این 
سیستم های پدافندی در درگیری های مختلف مردود شده است. در حملاتی 
که گروه های مقاومت فلسطینی به تل آویو انجام دادند این مورد به اثبات رسیده 
است. از این منظر امارات قرارداد خرید گنبد آهنین را از تل آویو لغو کرده چرا که 
این سیستم کارایی خود را از دست داده است. سیستم های سپر موشکی آمریکا 
نیز در جنگ یمن و عربستان کارایی خود را از دست دادند چه رسد به سامانه های 
سپر موشکی اسرائیل که دیگر کارایی ندارند. عربستان نیز زیر فشار افکار عمومی 
خود تصمیم به عدم صدور ویزا برای شهروندان ساکن  در فلسطین اشغالی گرفته . 
افکار عمومی فعلی در عربستان موجب نگرانی بن سلمان برای پادشاهی آینده 
است. بن سلمان علاقه مند است که به عنوان یک پادشاه مورد قبول، وارد عرصه 
قدرت شود و اقداماتی را نیز در این زمینه انجام داده اما نتوانسته آنگونه که باید 
افکار عمومی را به سوی خود و حتی همکاری با تل آویو جلب کند. اپوزیسیون در 
عربستان خواستار مخالفت با تل آویو هستند و عربستان نمی تواند بر خلاف میل 
آنها اقدام کند به همین علت به رغم فشــارهای آمریکا برای برقراری رابطه بین 
عربستان و اسرائیل ، حاکمان عربستان نتوانسته اند این مورد را برای شهروندان 
خود جا بیندازند. عربستان در گذشــته اقدامات زیادی را علیه ایران انجام داد. 
از جمله تلاش علیه  حضور ایران در آفریقا و تلاش برای تشــکیل ائتلافی علیه 
ایران در بین کشورهای اسلامی و همکاری با ترامپ در تحریم نفتی ایران. این 
سیاست ها اکنون کنار گذاشته شده تا روابط مثبتی بین ایران و عربستان ایجاد 
شود. با این وجود اختلافات بین نگاه ایران و عربستان وجود دارد و برقراری رابطه 

بین دو کشور در معنای پایان این اختلافات نیست.

توافقی که میان ایران و عربستان با میانجیگری 
چین صورت گرفته، تحول مهمی در سیاست 
خارجی جمهوری اسلامی بخصوص در ۱9 ماه 
پس از دولت سیزدهم است و یک تحول منطقه ای 
و جهانی هم محسوب می شود از این جهت که 
بازتاب بسیار زیادی در سطح منطقه و جهان داشت 
و اکثر کشورها نسبت به این موضوع واکنش نشان 
دادند و تنها کشوری که نگران این توافق بود و از 
سیاست های خودش ابراز نگرانی کرد رژیم اسرائیل 
بود که آن را یک شکست برای سیاست خارجی 
اسرائیل برشمردند. قطعا این توافق یک رویداد مهم 
محسوب می شود به این جهت که به هر حال هم 
ایران و هم عربستان دو قدرت منطقه ای و تاثیرگذار 
در روند تحولات منطقه هستند و رقابت های هر دو 
کشور باعث شده که کانون های بحرانی در منطقه 
نیز تشدید شود. یمن، سوریه، لبنان و عراق از 
جمله کشورهایی هستند که هر موقع میان ایران و 
عربستان تفاهم بوده، قطعا سطح بحران هم در این 
کشورها پایین تر بوده. اینکه بعد از 7 سال قطع روابط 
دیپلماتیک این توافق صورت می گیرد، می تواند نقطه 
عطفی در سیاست خارجی و منطقه ای ایران باشد و 
یکی از گره های سیاست خارجی منطقه ای ایران باز 
می شود ولی به این منزله نیست که این گام می تواند 
همه تحولات و چالش های دیگر را نیز حل کند. 
نباید به این تصور باشیم که با چهار دیدار و ملاقات و 
بازگشایی سفارتخانه ها در ریاض و تهران می تواند به 
تنهایی راه حلی برای تنش ها و چالش هایی باشد که 
ایران در سطح منطقه ای و جهان پیش رو دارد. قطعا 
توافق ایران و عربستان بخشی از یک پازل است و 
اقدامات سیاسی و اقتصادی دیگری باید صورت بگیرد 
تا این پازل تکمیل شود و ما بتوانیم از فرصت ها و 
ظرفیت های این توافق حداکثر بهره برداری را بکنیم. 
اگر چنین اتفاقی نیفتد، قطعا این توافق نیز نمی تواند 
آنچنان که امروز تصور می شود به همه چالش های ما 
پاسخ بدهد. مذاکرات احیای برجام و روند تنش زدایی 
در روابط ایران با غرب و بخصوص آمریکا می تواند 

گام های بعدی باشد که هم به احیای برجام و هم به 
موضوع الحاق ایران به اف ای تی اف منجر شود. باید 
منتظر بود در هفته های آینده ببینیم روند تحولات به 
چه سمت و سویی هدایت می شود و اینکه این توافق 
تا چه حد می تواند در روند تحولات منطقه ای اثرگذار 
باشد. ما در یک سال ونیم گذشته فرصت های بسیاری 
را برای احیای برجام و رفع تحریم های اقتصادی از 
دست دادیم. اگر از آن فرصت ها استفاده می شد 
شاید خیلی از  مشکلات اقتصادی و اجتماعی ای 
که در یکسال گذشته با آن مواجه بودیم، تحقق 
پیدا نمی کرد و شاید وضعیت اقتصادی ایران امروز 
بهتر بود. ولی باید از آنها درس گرفت و به آینده 
امیدوارتر بود از این روند تحولات که به امید خدا 
بتوانیم مسیر تنش زدایی و احیای برجام تحقق پیدا 
کند و شاید این تحولات بتواند مسکنی حداقل در 
کوتاه مدت در بهبود وضعیت اقتصادی کشور باشد. 
واقعیت این است که بین سیاست های اعلامی و 
سیاست های عملی آمریکا یک فاصله ای هست و 
قطعا آمریکایی ها به این راحتی مشت خود را باز 
نمی کنند که در روند احیای برجام در موقعیت جدید 
قرار بگیرند. آنها اگر بخواهند به آن هدف خودشان 
که  کنترل  برنامه هسته ای ایران است، دست پیدا 
کنند راهی جز احیای برجام وجود ندارد و راه های 
دیگر می تواند به تنش در منطقه سرعت ببخشد. 
واکنش مثبت آمریکا و اروپا به توافق ایران و عربستان 
می تواند یک نشانه مثبت از سیاست های منطقه ای 
آمریکا باشد از این جهت که یکی از مشکلاتی که در 
مذاکرات ایران و غرب همواره مطرح است، موضوع 
نفوذ منطقه ای ایران است. بخشی از نفوذ منطقه ای 
ایران به رقابت های ایران و عربستان برمی گردد و 
هرقدر ایران و عربستان بتوانند از طریق گفت وگو و 
مذاکره مشکلات خود را در سطح منطقه حل کنند، 
قطعا به همان اندازه این موضوع در روند مذاکرات 
ایران و غرب تاثیر خودش را خواهد گذاشت و 
بحث توان موشکی تحت تاثیر همین بهبود روابط 
ایران با کشورهای عربی می تواند عملا از روی میز 
مذاکرات به حاشیه رود. به نظر می رسد با توجه به 
روند مذاکرات میان ایران و آمریکا و تبادل زندانیان 
که وجود دارد، سیگنال های مثبتی است که می تواند 

روزنه هایی از امید برای احیای برجام را نشان دهد.

 دولت سیزدهم از ابتدای مسیر اعلام کرد که سیاست 
منطقه ای خود را در نگاه به کشورهای همسایه بر اساس 
حسن همجواری قرارداده و در نظر دارد که در طول دوره 
چهار ساله خود با کشورهای همسایه وارد تعامل و برقراری 
رابطه و افزایش سطح مناسبات شــود.  دولت یک مسیر 
دیگر را هم برای خود  اتخاذ کرد، مســیر نگاه به شرق که 
بر اساس شواهد عضویت ایران در شــانگهای و برقراری 
رابطه با عربســتان و افزایش ســطح روابط با کشورهای 
منطقه نشان می دهد که این وعده های دولت تحقق یافته 
اســت.  نکات مهمی در اینجا قابل ذکر است و آن اینکه 
جمهوری اسلامی ایران سیاست نه شــرقی و نه غربی را 
از ابتدا در دســتور کار خود قرار داده است.  از این جهت 
دولت نباید در سیاست نگاه به شرق، آنقدر به شرق  بنگرد 
که شعار سیاست خارجی ایران به فراموشی سپرده شود. 
در نتیجه باید تعادلی در نگاه به جهان ایجاد کرد.  نگاه به 
شرق به  معنای آن  است که شرق می تواند به ایران کمک 

کند که در برابر هژمونی غرب ایستادگی کند. اگر قرار باشد 
هژمونی شرق جایگزین هژمونی غرب شود، این مورد نقض 
غرض است و دقت  در این زمینه از سوی دستگاه سیاست 
خارجی امری لازم و ضروری است . ایران باید تلاش کند 
با قدرت دیپلماسی با شــرق و غرب دنیا در ارتباط باشد و 
چنین موقعیتی به منظور افزایش ضریب توسعه داخلی 
استفاده کند.  اینکه دولت صرفا در حد نشست و برخاست و 
برقراری روابط دیپلماتیک در سطح نشست ها و اجلاس ها  
اقدام کند،  این گونه سیاســت خارجی نمی تواند تاثیری 
بر وضعیت اقتصادی کشــور داشته باشــد. شاید چنین 
دیپلماسی که از ســوی دولت مورد پیگیری قرار گرفته 
بیش از ایران برای اقتصاد طرف های مقابل ســود داشته 
باشد. چنانچه می بینیم عراق از  موقعیت اقتصادی ایران 
استفاده می کند و ایران کمتر می تواند از بازار عراق به نفع 
خود ســود ببرد. از این منظر باید تعریفی در دیپلماسی 
اقتصادی دولت صورت بگیرد. دولت سیزدهم در برقراری 
رابطه با کشورهای مختلف از جمله  عضویت در شانگهای و 
حضور در اجلاس های مختلف اقتصادی توانسته است گام 
مثبتی را بردارد اما این گام ها باید موجب شود که منافع 

اقتصادی ایران نیز تامین گردد.

آرمان ملی: دیروز و دیشــب مراســم چهارشنبه 
سوری در جای جای ایران برگزار شــد؛ آیینی که در 
ناخودآگاه جمعی ایرانیان همواره حضور داشته و در این 
سال ها به منبع چالش تبدیل شده است. چالش جدال 
آتش و مواد انفجاری است. بسیاری از مردم دوست دارند 
به صورت سنتی و نمادین با برافروختن آتش و پریدن از 
روی آن زردی رنجوری از خوب و بد روزگار در یک سال 
را به آتش دهند و ســرخی اش را بگیرند تا با شوری دو 
چندان به پیشواز نوروز بروند ولی رایج شدن ترقه بازی و 

گسترش استفاده از مواد خطرناک انفجاری، خیابان های 
شهرها را به میدان های جنگ تبدیل می کند؛ میدانی که 
برخی شبکه های مجازی نیز با توجه به وقایع خیابانی 
چند ماه گذشــته نیز در صدد بودند ماهی دلخواه را از 
آن صید کنند. همه این ها چهارشنبه ســوری امسال را 
به رویدادی متمایزتر از ســال های دیگر تبدیل کرده 
 بود. این تغییــر کاربری چهارشنبه ســوری به ویژه در 
روزهای پایانی ســال بیم و نگرانی از سلامت جوانان را 
در خانواده ها افزایش می دهد. مردمی که خود را برای 

تعطیلات و تفریح در روزهای ســال نو آماده  می کنند، 
در را هروهای بیمارســتان ها و درمانگاه های ســوانح و 
ســوختگی این سو و آن ســو می دوند و نگران از دست 
دادن عزیزی یا قطع عضوی می شــوند تا شعار زردی 
من از تو سرخی تو از من به فراموشی سپرده شود. این 
جشــن دیرین ملی و آیینی می تواند مایه سور و سرور 

مردم ایران باشد.
اخبار مربوط به حوادث چهارشنبه سوری را در صفحه 

9 بخوانید.

آرمان ملی: منابع خبری ازانجام 
مذاکرات میان ایــران و بحرین برای 
احیای روابط خبــر دادند. خبرگزاری 
اسپوتنیک به نقل از منابع مطلع اعلام 
کرد که در حال حاضر گفت وگوهای 
مهمی میان ایران و بحرین در ســطح 
دوجانبه بــرای از ســرگیری روابط 
درحال انجام اســت. این منابع تاکید 
کردند کــه مذاکرات فعلا در ســطح 
دوجانبه اســت و هیچ طرف دیگری 
در آن واسطه نیست و درصورت توافق 
درخصوص مسائل مورد اختلاف، نتایج 
این گفت وگو بــه زودی اعلام خواهد 
شد. ممدوح الصالح، نماینده پارلمان 
بحرین در گفت وگو با اســپوتنیک به 
جزئیات زیــادی درخصوص ماهیت 
مذاکرات کشورش با ایران نپرداخت 
اما تاکید کــرد که هیــات پارلمانی 
ایران که اخیرا به منامه سفر کرد برای 
گسترش همکاری با بحرین ابراز تمایل 
کرد و بحرین نیز ابــراز تمایل و رغبت 
کرد. وی گفت کــه در آینده نزدیک 
ابتکارعمل هایی بــرای حل اختلافات 
تهران و منامه مطرح خواهد شد. الصالح 
درخصوص نتایج مذاکرات خاطرنشان 
کرد کــه می توانم بگویــم تلاش های 
خیرخواهانــه ای برای ازســرگیری 

روابط درحال انجام اســت و بی شک 
بزودی نتایج مثبتــی به همراه خواهد 
داشــت. این نماینــده بحرینی تاکید 
کرد کــه تهران و منامه بــدون نیاز به 
طرف ثالث توانایــی رهبری مذاکرات 
به طور مســتقیم را دارنــد. ممدوح 
الصالح همچنین با اشــاره بــه اینکه 
اولویت کشورش داشتن روابط برادرانه 
با همســایگان بر پایه عــدم دخالت 
در امور داخلی دیگر کشــورها اســت 
خاطرنشــان کرد که بحرین اهمیت 
ویژه ای به مساله بازگشایی سفارتش 
در تهران و از ســرگیری پروازها میان 
دو کشور می دهد. بر اساس این گزارش 
اخیرا مجتبی رضاخواه رئیس شورای 
بین المجالس مجلس شورای اسلامی 

به همراه هیاتی برای شرکت در نشست 
یکصد و چهل و ششــم اتحادیه بین 
المجالس جهانــی در منامه به بحرین 
ســفر کرد. هیات پارلمانی ایرانی در 
حاشیه این نشست با احمد بن سلمان 
المسلم، رئیس مجلس بحرین دیدار و 
گفت وگو کردنــد. رضاخواه در ابتدای 
این دیدار با اشاره به پیشینه مشترک 
فرهنگی، تاریخی و دینــی مردم دو 
کشــور و ضمن قدردانــی از میزبانی 
بحرین گفت: جمهوری اسلامی ایران 
همواره رویکرد مثبــت در همکاری با 
کشــورهای منطقه دارد و از پیشنهاد 
بحرین در گســترش ســطح روابط 
پارلمانی و تبادل هیات ها اســتقبال 

می کند. 

جعفر قنادباشی 
کارشناس جهان عرب 

مرتضی مکی
تحلیلگر مسائل بین المللی

 حسین کنعانی مقدم
دبیرکل حزب سبز

رئیس جمهور::

مردمامروز
ازهمیشه
امیدوارترند
    برنامه دشمنان 
    تعطیلی مدارس 
   و کسب و کار است

»آرمان ملی« مزایا و معایب طرح مالیات بر عایدی سرمایه را بررسی می کند؛

مالیاتی برای جبران کسری بودجه
اخذ مالیات از کسانی که همواره در دسترس هستند صورت می گیرد و افرادی که دارای درآمدهای 

کلان هستند با فرار مالیاتی یا رانت از پرداخت مالیات خودداری می کنند
صفحه4

کمیسیون فرهنگی مجلس از قوه قضائیه خواست درباره عفاف و حجاب لایحه دوفوریتی بدهد
 حذف آموزه های دینی از کتاب های درسی 

عامل بدحجابی
    در گزارش عفاف و حجاب آمده بی حجابی در کشور علاوه بر تاثیر روحی و روانی بر آحاد جامعه   

    موجب اعتراض اقشار مختلف مردم از عملکرد مسئولان شده   

محسن کوهکن
فعال سیاسی اصولگرا

علی بیگدلی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

توافقایرانوعربستان
ژئوپلیتیکمنطقهراتغییرخواهدداد

   باید برای همکاری با مصر و اردن پیشقدم شویم   
آرمان ملی:» در شــرایط کنونی ایران نیازمند بازارهای 
خارجی اســت. در نتیجه اگر ما بتوانیــم روابط تجاری و 
اقتصادی خود را با عربستان گســترش بدهیم این امکان 

برای ایران فراهم می شود که به بازارهای ...

چالش صیانتی دلواپسان و قالیبافی ها در جلسه دیروز مجلس

  جبهه انقلاب اسلامی: دلیل مسمومیت عدم  صیانت از فضای مجازی است  
  احدیان، دستیار قالیباف: ناکامی رسانه ای با طرح صیانت و مسدودسازی حل نمی شود 

صیانتبااستخاره!
»آرمان ملی« تحولات کشور در سال ۱4۰۱ را بررسی می کند

جامعه و تلاطم شش ماهه 
    سه گانه ، اعتراض، مسمومیت، مولدسازی     

صفحه9

صفحه3

صفحه۲

جشن  یا  جنگ!

صفحه3
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کــوتــــاه

جمهور  رئیس  ملی:  آرمان 
خون مطهر شهدا را سرمایه و 
کشور  برای  عظیمی  پشتوانه 
در مقابل توطئه ها و دشمنی ها 
دانست و خاطرنشان کرد: امروز 
که دشمنان با ابزارهای مختلف 
می خواهند افکار و رفتار جاهلیت 
مدرن را بر جوامع حاکم کنند، 
این خون مطهر شهداست که از 
ما جهل زدایی می کند.   جامعه 
سید ابراهیم رئیسی در مراسم 
بزرگداشت روز شهید که با حضور 
معظم  خانواده های  از  جمعی 
شهدا در مسجد سلمان فارسی 
نهاد ریاست جمهوری برگزار شد، 
گفت: روز شهید، از آن جهت که 
یکبار دیگر نام، راه، هدف و مقصد 
یادآوری  همگان  به  را  شهدا 
می کند، مهم است. رئیس جمهور 
امنیت، وحدت، انسجام و همچنین 
عظمت و اقتدار جمهوری اسلامی 
مطهر  خون  حاصل  را  ایران 
شهیدان عنوان کرد و اظهار داشت: 
دشمنان از ابتدای پیروزی انقلاب 
اسلامی با انواع توطئه ها، فتنه ها 
و اختلاف افکنی ها به دنبال ایجاد 
یأس و ناامیدی در مردم بوده اند، 
اما شهدا نه با حرف، بلکه با عمل 
به ما آموختند که می توانیم با اتکا 
به خدا بر مشکلات فائق شویم. 
رئیسی خون مطهر شهدا را سرمایه 

و پشتوانه عظیمی برای کشور 
در مقابل توطئه ها و دشمنی ها 
دانست و خاطرنشان کرد: امروز 
که دشمنان با ابزارهای مختلف 
می خواهند افکار و رفتار جاهلیت 
مدرن را بر جوامع حاکم کنند، 
شهداست  مطهر  خون  این 
جهل زدایی  ما  جامعه  از  که 
می کند. رئیس جمهور در ادامه 
اغتشاشات اخیر در کشور را جنگ 
و  اقتصادی  ترکیبی رسانه ای، 
شناختی دشمن با هدف توقف 
پیشرفت های ملت ایران عنوان 
۴۴ ساله  افزود: تجربه  کرد و 
جمهوری اسلامی نشان داده است 
که دشمنان تاکنون در مقابل ملت 
ایران ره به جایی نبرده اند و بعد 
از این نیز نخواهند برد، چرا که 
ملت ایران به رغم همه فشارها و 

تحریم ها در حوزه های مختلف 
دستاوردهای  و  پیشرفت ها  به 
عظیم و افتخارآفرینی رسیده اند. 
رئیسی با بیان اینکه مردم ما امروز 
به رغم وجود برخی کمبودها و 
کاستی ها از همیشه امیدوارترند، 
تأکید کرد: گواه صدق این مدعا 
با  مردم  آحاد  گسترده  حضور 
راهپیمایی  در  مختلف  سلایق 
باشکوه و عظیم ۲۲بهمن امسال 
است. رئیس جمهور قدردانی از 
خون شهدا را در خدمت به خانواده 
معظم آنها و عمل به وصیت شان 
در حفظ ارزش ها و عمل به امر 
ولی فقیه دانست و تاکید کرد: 
وصیت نامه شهدا منبع الهام بخشی 
برای اقدام و عمل همه مسئولین و 
دستگاه ها و نهادهای نظام است تا 
مسیر نورانی آنها کمرنگ نشود. 

رئیسی با بیان اینکه خون مطهر 
شهدا ضامن انقلاب، کشور و نظام 
جمهوری اسلامی است، اظهار 
داشت: از آنجا که اصل و اساس 
این نظام و انقلاب با خون مطهر 
شهدا عجین شده است، هاضمه 
نظام اسلامی هیچگونه فسادی را 
نمی پذیرد؛ هر چند ممکن است 
فاسدان در کشور چند صباحی 
جولان داشته باشند، اما قطعاً بقا 
نخواهند داشت. رئیس جمهور 
در بخش دیگری از سخنان خود 
صیانت از فرهنگ عفاف و حجاب 
حق  به  خواسته  را  جامعه  در 
خانواده شهدا و عمل به ضرورت 
دینی و قانونی عنوان و تصریح کرد: 
امروز توجه و احترام به قانون مورد 
قبول و اجماع همه شهروندان 
است، چرا که کشور باید برمدار 
قانون اداره شده و بی توجهی به 
قانون نباید باب شود. رئیسی با 
اشاره به تلاش های دشمنان برای 
رواج هرج و مرج، آشوب و بی قانونی 
در کشور با ترفندهای پیچیده، 
اظهار داشت: امروز برنامه دشمنان 
تعطیلی تحصیل با ایجاد نگرانی 
در دانش آموزان و والدین آنها و 
تعطیلی کسب و کار با ایجاد اخلال 
در نظام اقتصادی است، اما این بار 
نیز ناکام خواهند ماند و ره به جایی 

نخواهند برد.

یــادداشـــت
توفیقات تنها برای دولت نیست

محسنکوهکن
فعالسیاسیاصولگرا

رئیس جمهور:

مردم امروز از همیشه امیدوارترند
   برنامه دشمنان تعطیلی مدارس و کسب و کار است

 بازگشت پیکر مطهر 
۷۱ شهید به کشور

پیکر مطهر ۷۱ شهید دوران دفاع مقدس روز 
گذشته سه شنبه، ۲3 اسفند از مرز شلمچه وارد 
کشور شدند. پیکر این شهدا در عملیات اخیر 
کمیته تفحص و جستجوی مفقودین شهدا 
در جنوب عراق کشف شدند. این شهدا مربوط 
به عملیات های والفجر مقدماتی، والفجر ۱، 
خیبر و بدر، کربلای ۵ و تک دشمن در سال 
پایانی جنگ هستند که در مناطق عملیاتی 
فکه جنوبی و شمالی، چم هندی و چم سری، 
شرهانی، جزایر مجنون، شرق دجله و شلمچه 

پیدا شدند.
 

دولت بسته حمایتی تنظیم کند
سخنگوی فراکسیون کارگری مجلس گفت: 
معتقدیم که اگر قرار است کمکی برای بحث 
معیشت از سوی دولت صورت بگیرد حتما 
اولویت باید با اقشار کم برخوردار جامعه باشد 
و قشر کارگر با توجه به اینکه سرعت تورم 
در کشور ما طی چند سال گذشته بیش از 
حد متعارف بوده، از رفاه و معیشت آسیب 
جدی دیده است. جبار کوچکی نژاد  در پاسخ 
به این سوال که »دولت چه حمایتی فارغ از 
افزایش حقوق می تواند از کارگران داشته باشد 
که هم فشار کمتر به کارفرما وارد شود و هم 
مشوق هایی در نظر گرفته شود که معیشت 
کارگران را بهبود ببخشد؟«، گفت: یکی از ارکان 
اصلی در بحث حمایت از تولید، توجه به جامعه 
کارگری است و رونق تولید بر پایه تلاش همین 
کارگران بنیان گذاشته شده است؛ لذا شایسته 
است که دستگاه های مسئول و قوای مختلف 
نظام در حمایت از این عزیزان در واقع تلاش 
حداکثری را داشته باشند. اعتقاد ما بر این است 
که دولت بسته حمایتی متنوعی را برای کمک 
به معیشت کارگران تنظیم کند تا بتواند از این 
طریق هم از کارگران حمایت کند و هم مانع از 

تعطیلی کسب و کارها شود.
 

سفر هیاتی از طالبان به ایران 
وزارت امور مهاجرین دولت طالبان از سفر 
هیاتی از این وزارتخانه برای بررسی مشکلات 
مهاجران افغان در ایران خبر داد. وزارت مهاجرت 
افغانستان اعلام کرد: هیاتی از وزارت امور 
مهاجرین، به منظور بررسی مشکلات مهاجران 
افغان در ایران و بررسی عملکرد  امور مهاجرین 
عازم ایران شدند. بنابر اعلام این وزارتخانه، 
هیات نام برده تحت ریاست مولوی محمد 
جان خدر خیل، رئیس بازرسی داخلی وزارت 
امور مهاجرین مشکلات مهاجرین در ایران را 
بررسی وضمن ارزیابی عملکرد کاردارهای امور 

مهاجرین، از دفاتر آن نیز دیدن می نمایند.
 

راه اعتراض باید گشوده شود
نماینده مردم ابهر در مجلس شورای اسلامی 
گفت: رهبری نظام به بهترین وجه وظیفه خود 
را انجام داده و اگر نقصی وجود دارد متوجه 
مسئولین در قوای سه گانه است. حسن شجاعی 
علی آبادی بیان کرد: مردم خدمات نظام را 
نادیده نمی گیرند، اما معترضند و راه اعتراض 
را باید گشود. مردم ایران کشورشان را دوست 
دارند، لذا راه اغتشاش طراحی شده توسط 
دشمنان ملت را باید مسدود کرد. وی با بیان 
اینکه اعتراض مردم نشانه حیات اجتماعی 
انقلاب اسلامی است تصریح کرد: انقلاب 
اسلامی به مردم آموخته عدالت را مطالبه کنند. 
 

 ایران از گلوگاه های 
سخت و نفس گیر عبور کرد

افزود:  ارتش  هماهنگ کننده  معاون 
می بایست توان و بازدارندگی را تا حدی بالا برد 
که با عدم قطعیت ها بتوان مواجهه و تقابل کرد.

امیر دریادار سیاری اظهار داشت: عدم قطعیت 
آینده، دایره تنوع تهدیدات را بسیار گسترده 
می کند و ضروری است که پیشرفت های 
همه جانبه و پیش بینی های وضعیت منطقه و 
فرامنطقه ای را همواره مد نظر قرار دهیم تا برای 
مقابله با انواع تهدیدات از آمادگی لازم برخوردار 
شویم. وی با بیان اینکه هر دستاورد دفاعی 
رشته وابستگی به بیگانگان را قطع می کند، 
گفت: جمهوری اسلامی ایران از گلوگاه های 
سخت و نفس گیر عبور کرده است و تجهیزات 
دفاعی ما می بایست در سطحی ساخته و تولید 
شود که امکان تهدید علیه قدرت های زورگو و 
متجاوز را فراهم کند. افزایش توان بازدارندگی 
به معنای محدود شدن دشمن در تجاوز و 

تعرض به ایران اسلامی است.
 

 دسترسی به میوه با کیفیت 
حق مردم است

رئیس سازمان تعزیرات حکومتی گفت: 
دسترسی به میوه با کیفیت حق مردم است و 
تعزیرات حکومتی توزیع میوه از میدان تره بار 
اصلی تا میادین شهرداری را با اولویت بررسی 
می کند. گشت تعزیرات حکومتی با حضور احمد 
اصانلو معاون وزیر دادگستری و رئیس سازمان 
تعزیرات حکومتی دیروز برای نظارت بر میوه 
شب عید به میادین تره بار رفت اما در بررسی ها 
مشاهده شد که برخی واحدها، میوه خوب را در 
انبارها نگهداری می کنند و میوه های ضعیف 
و درجه دو و سه را با قیمت مصوب به مردم 

عرضه می کنند. 

شناورهایجدیدسپاه
سهبرابرشناورهای

آمریکاییسرعتدارند

فرمانده نیروی دریایی سپاه 
گفت: شناورهای جدید سپاه سه 
برابر شناورهای آمریکایی سرعت 
دارند.سردار تنگسیری با اشاره به 
الحاق شناورهای جدید به نیروی 
دریایی سپاه اظهار کرد: در الحاق 
جدید، سرعت شناورها  از ۷۵ 
به 9۰ نات رسیده است؛ هر نات 
۱۸۵3 متر است یعنی سرعت 
این شناورها به ۱۷۰ کیلومتر 
در ساعت می رسد. موشک این 
شناور ساخت وزارت دفاع و کروز 
است  نصیر  آن  اسم  که  است 
و سرعت آن به ۱۲۰ کیلومتر 
رسیده و در آینده سرعت آن 
به ۱۴۰ کیلومتر خواهد رسید. 
شناور شهید باقری آماده است و 
در سال جدید رونمایی می شود. ۴ 
فروند موشک پدافندی نواب با برد 
۲۰ الی ۲۵ کیلومتر بر روی قایق 
تندروی کلاس ذوالفقار نصب 
شده که سرعت این شناور ۷۰ 

نات است.

ویـــــــژه
رئیس کل دیوان محاسبات:

گزارش های دیوان مبنای تصمیم گیری 
اقتصادی باشد

آرمان ملی: رئیس کل دیوان محاسبات تاکید کرد: گزارش های 
دیوان محاسبات باید مبنای تصمیم گیری های اقتصادی باشد و 
بر اساس آن ارزیابی عملکرد از مسئولیت های مدیران صورت 
بگیرد. سید احمدرضا دستغیب در جلسه هیات عمومی دیوان 
محاسبات کشور ضمن تاکید بر اثرگذاری و لزوم ارائه به موقع و 
گزارش تفریغ بودجه، با اشاره به پیشرفت های گزارش دهی طی 
سال های اخیر در دیوان محاسبات، گفت: گزارش های دیوان را 
باید آسیب شناسی کرد و به این سوال پاسخ داد که چرا برخی از 
این گزارش ها قابلیت بهره برداری از سوی تصمیم سازان و نهادهای 
تصمیم گیر را نداشته است. رئیس کل دیوان محاسبات ضمن 
تاکید بر ارائه راهکارهای عملیاتی برای بهبود روند گزارش دهی، 
اظهار داشت: بهترین اقدام در شرایط فعلی این است که همزمان 
با پیشبرد وظایف قانونی محوله، علی الخصوص موضوع تفریغ 
بودجه سنواتی، به مرور زمان، اصلاحاتی را در مسیر بهبود هرچه 
بهتر روند گزارش دهی و اثربخشی فعالیت های دیوان محاسبات 
انجام دهیم. دستغیب ادامه داد: یکی از اقدامات اصلاحی در این 
رابطه، ابلاغ حکم مدیریت پروژه جامع گزارش گری مالی و تفریغ 
بودجه بود تا در این چارچوب، روند تدریجی اصلاحات ساختاری 
ذیل کارویژه هایی همچون توجیه فنی نیروی انسانی و کارشناسان، 
ارتقای کیفیت گزارش دهی و افزایش اثربخشی حسابرسی ها 
صورت گیرد. علی کامیار دادستان دیوان محاسبات نیز طی 
سخنانی در این نشست گفت: لازم است تا در حین تهیه گزارش 
تفریغ بودجه، نوعی آسیب شناسی از اقدامات خود انجام دهیم و 
علاوه بر توجه به کمیت، به کیفیت گزارش دهی نیز توجه داشته 
باشیم. وی تصریح کرد: تقسیم انرژی و وقت کارشناسان دیوان 
محاسبات بر پرونده ها و گزارش های غیر از تفریغ بودجه نیز باید 
به گونه ای باشد که از دقت نظر در رسیدگی به امور محوله نکاهد 
و در چارچوب سیاست های کلی این نهاد نظارتی، به پیشبرد بهتر 
امور یاری رساند. گزارش تفریغ بودجه سال ۱۴۰۱ کل کشور در 3 
بخش اصلی »تفریغ ماده واحده ها«، »تفریغ احکام قانون بودجه« 
و »گزارش های تحلیلی-موضوعی« طبقه بندی شده که سال آینده 
تقدیم مجلس می شود. جلسه هیات عمومی دیوان محاسبات کشور 
به منظور بررسی پیشنهادهای مربوط به فرآیند تهیه، تصویب و 
ارائه گزارش تفریغ بودجه سال ۱۴۰۱ کل کشور با حضور سید 
احمدرضا دستغیب رئیس کل، دادستان و معاونان و مستشاران 

این نهاد نظارتی برگزار شد.

سخنگوی قوه قضائیه:
۲۵ هزار نفر آزاد  و 34 هزار نفر مشمول تخفیف شدند

سخنگوی وزارت خارجه آمریکا : برجام بر مبنای اعتماد حاصل نشد 

سفر نماینده آمریکا به قطر!
  هدفتبادلزندانیانازسویایراناست؟

مسالههستهای
بهاقتصادبیارتباطنیست

اعتراضبهمعنی
مقابلهبانظامنیست

سخنگوی سازمان انرژی اتمی 
اظهار کرد: غنی سازی ۶۰ درصد 
در فردو پاسخی به قطعنامه 
قبلی آنها در شورای حکام بود. 
بهروز کمالوندی گفت: نمی توان 
صرفا از مسیر فنی یا دیپلماسی 
مساله را حل کرد. این موضوع 
باید از هر دو مسیر فنی و سیاسی 
توامان حل شود. درست است 
که مساله هسته ای به اقتصاد 
ما هم بی ارتباط نیست اما باید 
ببینیم تا کجا باید نرمش نشان 
دهیم. در گذشته و در نتیجه 
برجام پانزده گزارش از آژانس 
داشتیم که نشان می داد ایران 
کوچکترین تخطی از تعهدات 
خود نداشت. چه کسی باعث شد 
این شرایط تغییر یابد؟ اروپایی ها 
اوایل در بیانیه هایشان از آمریکا 
به این دلیل که از برجام خارج 
شد انتقاد می کردند، اما الان 
که  می کنند  صحبت  طوری 
ایران مسئول وضعیت  گویی 

فعلی است.

یک نماینده مجلس با بیان 
این که ما باید اول اعتراض را از 
سایر موارد جدا کنیم، عنوان کرد: 
ما باید اعتراض را از اغتشاش، 
تخریب اموال و توهین جدا کنیم. 
البته این یک مقوله ای است که 
نیازمند کار فرهنگی است. یعنی 
ابتدا مردم باید این را متوجه شوند. 
متاسفانه یک عده ای اعتراض را 
مساوی با اغتشاش، آتش زدن و 
شکستن می دانند . بنابراین باید 
اولا یک کار فرهنگی بین مردم 
و مسئولین  انجام شود. ابوالفضل 
ابوترابی تاکید کرد: باید مشخص 
کرد  اعتراض به معنی مخالفت 
اسلامی  جمهوری  و  نظام  با 
نیست، در سمت مردم هم کار 
فرهنگی شود که ظرفیت اعتراض 
بدانند  باید  باشند.  داشته  را 
اعتراض حق شان است نه اینکه 
بزنند و بشکنند و الفاظ ناهنجار و 
ساختارشکنانه بگویند یا در فضای 

مجازی از کاه کوه بسازند.

 تحولات امروز سیاست خارجی، برگرفته از تلاش های یکی 
دو روزه نیست. از منظر نگارنده سیری از وقایع به وجود آمده که 
بر اساس آن ها این تحولات از جمله روابطه با شرق و دوستی با 
کشورهای همسایه به مرحله مطلوبی رسیده است. بحث تنظیم 
روابط با کشورهای همسایه و منطقه حتی ارتباط با کشورهای 
حوزه شرق آسیا از گذشته دور در دستور کار بوده است. به طوری 
که بحث های مختلفی در محافل سیاسی و علمی در این ارتباط 
صورت گرفته و دیدگاه های مختلفی در این زمینه وجود دارد. 
ارتباط با شرق و همسایگان سیاستی نیست که یکباره  اختراع شده 
باشد  و از گذشته دور وجود داشته است اما اینکه چرا در مرحله 
کنونی  دیپلماسی در نگاه به شرق و همسایگان به نقطه مطلوبی 
رسیده است، جای بررسی دارد. عوامل مختلفی باعث به وجود 
آمدن چنین شرایطی شده و تنها نمی توان یک علت را  عامل اصلی 
دستاوردهای کنونی دانست. یکی از این دلایل این است که در 
طول چند سال گذشته اتفاقاتی در منطقه افتاده است که به نوعی 
برای کشورهای منطقه شرایطی را به وجود آورده که حاکمان این 
کشورها بررسی مجدد سیاست های خود را در دستور کار قرار دادند 
و نگاه تازه ای به وقایع و تحولات منطقه حتی بر اساس منافع خود 
پیدا کردند. این مورد کاملا قابل احساس است.  تحولات به وجود 
آمده در طول سال های گذشته و خصوصا سال های اخیر، تحولاتی 
است که عمدتا در حوزه های امنیتی، ایفای تعهدات قدرت های 
خارج از منطقه، سست شدن برخی باورها در بین حاکمان نسبت 
به حمایت های غربی ها از برخی از حکومت ها و رژیم های منطقه 
است. کشورهای منطقه تلاش کردند فضایی را به وجود آورند که 
این فضا به ثبات و امنیت آنها کمک کند. برخی از این طرح ها و 
نگاه ها جواب نداد و درعوض تهدیدی برای امینت کشورهای 
منطقه تبدیل شد. از این جهت بستر و زمینه ای  فراهم آمد که در 
این بستر تلاش هایی که دولت صورت داد به نتیجه رسید.  در ایران 
نیز طبق قانون اساسی نهادهایی مانند شورای عالی امنیت ملی، 
شورای روابط خارجی و سایر نهادها می توانند به بررسی  شرایط 
مختلف بپردازند. احتمالا این بررسی ها موجب شد  واقعیت هایی به 
صورت طبیعی و یا متاثر از برخی از عوامل مشاهده شود و مسیر  به 
سمت دوستی با کشورهای منطقه و شرق آسیا هموارتر شود. گاهی 
برخی افراد این تحلیل را ارائه می دهند که شرایط کنونی در حوزه 
دیپلماسی برنامه ای از سوی غربی هاست چرا که غربی ها برنامه ای 
برای اداره منطقه دارند. این  تحلیل قابل پذیرش نیست چرا که ما 
معتقدیم دولت هایی که به حق و حقوق قانونی خود در چارچوب 
مرزهای داخلی متعهد نیستند و منافعی را برای خود خارج از 
کشور تعریف کردند،  به هیچ کدام از برنامه های خود نرسیدند. 
از این جهت عوامل مختلفی دست به دست هم داد و موجب شد 
نگاه این دولت به منطقه و جنوب شرق آسیا به نتیجه برسد. دولت 
قبل تمام تخم مرغ های خود را در سبد  غرب قرار داد، سبدی که 
توسط ترامپ پاره شد و شرایطی را به ضرر دولت قبل تغییر داد.  
هرچند که دولت قبل با توسل به این نگاه تمایل داشت که چرخ 
توسعه را در کشور بچرخاند. این نگاه به علت بدعهدی های طرف 
مقابل  مشاهده نشد. این درحالی است که بسیاری از کارشناسان 
در دولت قبل اعلام می کردند که نباید از شرق آسیا غافل شد و 
قدرت های  نوظهور را نادیده گرفت اما در دولت جدید به این مورد 
توجه بیشتری شد و شرایط موجود در معادلات قدرت جهانی هم 
به کمک دولت آمد و  دولت توانست گامی را در این جهت بردارد. 
البته نمی توان گفت این تحولات صد درصد نتیجه اقدامات دولت 
است چرا که عوامل مختلف باعث شد این شرایط به وجود آمده و 

دولت کنونی نیز از آن استفاده کند.

آرمان ملی: سخنگوی قوه قضائیه اظهار 
داشت: در سازمان بازرسی ۱۲۲ نامه هشداری به 
دستگاه های اجرایی ارسال شده و ۲۶ فقره پرونده 
بازرسی در بازرسی های سراسر کشور تشکیل 
شده و ۷3۰ فقره پرونده در راستای امر حمایت 
در کل کشور تشکیل شده که از این تعداد ۲39 
پرونده در راستای رفع مشکلات تولیدی مورد 
نظر قرار گرفته شده است. همچنین  ۱۷۷۷ فقره 
شکایت با موضوع حمایت از تولید و اقداماتی 
برای رفع مشکلات مطروحه به سازمان بازرسی 
ارسال  شده است. مسعود ستایشی در آخرین 
نشست خبری در سال ۱۴۰۱ گفت: همچنین 
در دیوان عدالت اداری ۲۰۷ گزارش و پرونده 
مربوط به تولید در دیوان عدالت مطرح رسیدگی 
شد که بیشترین پرونده ها در زمینه حمایت از 
تولید و گمرک و... بوده است. وی افزود: سازمان 
بازرسی کل کشور با اتخاذ تدابیر هوشمندانه 
و اتخاذ تمهیدات مناسب و متناسب موفق به 
احیا و راه اندازی ۴۷ واحد، جلوگیری از تعطیلی  
۱۸۱ واحد، افزایش تولید در ۲۱۷ واحد، تسریع 
در اخذ مجوز در 3۱۲ واحد، تسهیل در تامین 
مالی ۴۶۶ واحد، رفع معارض قضایی ۱۱ واحد، 
اقاله ۷3 واحد، خروج از ورشکستگی ۱۱ واحد 
شده است. در استان البرز در طول سال جاری 
۱۰ واحد تولیدی دارای مشکل حقوقی کاملا 

احیا شده اند و در این مدت در واحدهای مذکور 
برای ۲ هزار و ۴۰۰ نفر اشتغالزایی صورت گرفته 
است و یا از بیکاری آن ها جلوگیری شده است. 
همچنین در استان بوشهر ۱۴ شکایت واصل 
که به همه شکایت ها رسیدگی شد، همچنین 
برای هزار و ۶۰۰ نفر در راستای جلوگیری از 
بیکاری، اقدام قاطع شده است و برای هزار نفر در 
۴ واحد تولیدی احیا شده اشتغالزایی شده است. 
سخنگوی قوه قضاییه درباره برخورد قضایی با 
پلتفرم فیلیمو گفت: مجموعه ساترا در رابطه با 
موضوع مورد بحث طرح شکایت کرده است. این 
موضوع به شعبه بازپرسی ویژه ارجاع شده است. 
پرونده مورد رسیدگی قرار می گیرد و در نهایت 
قاضی تصمیم می گیرد که در این پرونده قرار 
منع تعقیب صادر کند. کسی که اعلام موضوع 
کرده، به این تصمیم اعتراض کرده است و نهایتا 
پرونده به دادگاه کیفری دو کارکنان دولت 
ارجاع شده است و در شعبه مربوطه در حال 
رسیدگی است. ستایشی درباره آمار کسانی که 
مورد عفو اخیر رهبری قرار گرفته اند، گفت: کل 
این افراد ۸۲ هزار نفرند؛ البته دو دسته اند برخی 
متهمین و محکومین اغتشاشات اخیر و برخی 
محکومین سال های قبل که ۲۲ هزار نفر مربوط 
به حوادث اخیر بود که البته این به معنی این 
نبوده که همه این ۲۲ هزار نفر در زندان بوده اند 

بلکه برخی قبلًا با قید تعهد آزاد شده بودند 
و عفو به آنها، زوال سابقه می دهد و از تعقیب 
کیفری معاف می شوند. وی ادامه داد: ۶۰ هزار 
نفر باقی ماندند که از این تعداد ۲۵ هزار نفر آزاد 
شدند. 3۴ هزار نفر مشمول تخفیف شدند؛ یعنی 
عفو گرفته اند اما مشمول  تخفیف شده است. 
سخنگوی دستگاه قضا درباره اعلام جرم درباره 
3 رسانه و آذر منصوری، رضا کیانیان و صادق 
زیباکلام ابراز داشت: در ارتباط با افرادی که 
نام برده شد، نسبت به آقای کیانیان باید بگویم، 
مع الاسف که مشاهده می کنیم برخی از افراد نشر 
اکاذیب می کنند و بارها هم عنوان می کنیم افراد 
رعایت کنند، پرونده ایشان در مرحله تحقیقات 
مقدماتی در شعبه دادسرای عمومی تهران در 
حال رسیدگی است و اتهام ایشان نشر اکاذیب 
است. در خصوص خانم منصوری و آقای زیبا 
کلام باید بگویم  قرار جلب به دادرسی صادر 
و پرونده به دادگاه کیفری ۲ ارسال شده است. 
اتهام این افراد تشویش افکار عمومی و فعالیت 
تبلیغی علیه نظام است که قرار منع تعقیب صادر 
شده است. وی در رابطه با رای پرونده هواپیمای 
اوکراینی تاکید کرد: بیست جلسه دادگاه در 
رسیدگی به اتهامات متهمین تشکیل شده است 
و بعد از برگزاری جلسات ختم دادرسی اعلام شد 

و مبادرت به انشای رای شد. 

آرمان ملی : یک روز پس از اعلام توافق ایران 
و آمریکا در مورد تبادل زندانیان از سوی وزیر امور 
خارجه کشورمان و در حالی که سخنگوی وزارت 
خارجه آمریکا این توافق را رد کرد، سایت وزارت 
خارجه واشنگتن از سفر نماینده ویژه رئیس 
جمهور این کشور در امور زندانیان به قطر خبر داد  
پایگاه اینترنتی وزارت خارجه آمریکا اعلام کرد: 
راجر کارستنز، فرستاده ویژه ریاست جمهوری 
در امور زندانیان از ۱3 تا ۱۶ مارس به دوحه 
سفر خواهد کرد. بر اساس این اعلام، فرستاده 
ویژه آمریکا در مجمع جهانی امنیت سخنانی را 
ارائه خواهد کرد و با نمایندگان دولت و شرکت 
کنندگان در مورد مسائل مربوط به حل و فصل 
پرونده های بازداشت زندانیان آمریکایی تعامل و 

گفت وگو خواهد داشت.
  تکذیب مبهم آمریکا

دیروز هم ند پرایس، سخنگوی وزارت امور 
خارجه آمریکا در یک نشست خبری درباره 
توافقی با  ایران برای تبادل زندانیان، گفت: ما 
به طور خستگی ناپذیری برای آزادسازی این سه 
شهروند آمریکایی در تلاشیم و این موضوع یکی 
از اولویت های این دولت است. صریحا به ایرانی ها 
هم گفته ایم که این موضوع برایمان در اولویت 
است. او در پاسخ به این که آیا آزادسازی پول های 
بلوکه شده ایران در کره جنوبی بخشی از توافق 
برای آزادسازی این زندانیان خواهد بود، گفت: 
نمی توانم درباره تلاش هایمان برای آزادسازی این 
شهروندان آمریکایی توضیحی بدهم. این کمکی 

به آزاد شدنشان نمی کند. وزیر امور خارجه ایران 
اخیرا در گفت وگویی خاطرنشان کرده بود: تبادل 
پیام ها همچنان در گفت وگوهای لغو تحریم ها 
در جریان است و در موضوع تبادل زندانیان به 
یک توافق در روزهای اخیر دست یافتیم و اگر 
همه چیز از طرف آمریکا خوب پیش برود در 
روزهای آینده انجام خواهد شد. امیر عبداللهیان 
چندی پیش از امضا و تایید غیرمستقیم سندی 
در این رابطه میان ایران و آمریکا از مارس 
سال گذشته خبر داده بود که زمینه اجرای 
آن اکنون فراهم شده است و طرف آمریکایی 
در حال آمادگی های فنی خود برای اجرای آن 
است . پرایس اما این اظهارات را در گفت وگو با 
خبرگزاری آسوشیتدپرس رد کرد. پرایس در 
پاسخ به این که اگر دولت آمریکا می گوید ایران 
غیرقابل اعتماد است و اظهارات آن را تکذیب 
می کند، چرا برای اجرای توافق هسته ای)برجام( 
به آن اعتماد می کند، گفت: برجام نه بر مبنای 
اعتماد، بلکه بر مبنای راستی آزمایی و نظارت 
حاصل شد که سخت ترین پروتکل راستی آزمایی 
و نظارتی بود. از طریق این پروتکل ها بود که 
بازرسان تسلیحاتی بین المللی، جامعه اطلاعاتی 
آمریکا و اینجا )وزارت امور خارجه آمریکا( در 
دوره دولت های قبلی مطمئن می شدند که 
ایران در حال پایبندی به برجام است. سخنگوی 
وزارت امور خارجه آمریکا باری دیگر با گفتن این 
که برجام فعلا در دستور کار این کشور نیست، 
بیان کرد: آنچه همیشه اول از همه به آن متوسل 

می شویم و در دستور کارمان قرار دارد، دیپلماسی 
است. ما همچنان بر این باوریم که دیپلماسی 
تنها راه دائمی، پایدار و قابل راستی آزمایی برای 
رسیدگی به برنامه هسته ای ایران است. حتی با 
وجود آمادگی برای اتفاقات احتمالی، امیدمان به 
آن را از دست نمی دهیم. در ادامه نشست خبری 
پرایس، او در پاسخ به این سوال که آیا میانجیگری 
چین برای ازسرگیری روابط ایران و عربستان 
سعودی، آمریکا را به حاشیه می راند، گفت: ما از 
گفتمان، از دیپلماسی مستقیم و از هر چیزی که 
باعث تنش زدایی در منطقه شده و به جلوگیری 
از تنش ها کمک کند، استقبال می کنیم. اگر این 
نتیجه نهایی چیزی باشد که چند روز پیش اعلام 
شد )توافق تهران-ریاض(، خیلی خوب خواهد 
شد. او اشاره کرد که این توافق حاصل چند دور 
مذاکره از جمله در کشورهای عمان و عراق است 
و دولت آمریکا در تمام مسیر از آن حمایت کرده 
بود. پرایس گفت که دلیل حمایت آمریکا این بوده 
است که هر چیزی که به تنش زدایی و جلوگیری 
از درگیری کمک کند، در راستای منافع این 
کشور است.پرایس در پاسخ به این که آیا توافق 
تهران-ریاض واقعا می تواند منجر به تنش زدایی 
در منطقه شود، گفت که »اگر این توافق به طور 
کامل اجرایی شود، مسلما پتانسیل تنش زدایی 
میان این دو کشور نسبتا بزرگ در منطقه خلیج 
فارس را دارد.« ند پرایس در پاسخ به این که 
واکنش آمریکا به سفر الکساندر لوکاشنکو، رئیس 
جمهور بلاروس به ایران و دیدار او با مقامات ارشد 
آن چیست، با ادعایی علیه مناسبات بلاروس و 
روسیه در زمینه جنگ اوکراین و گفتن این که 
لوکاشنکو »استقلال کشورش را به کرملین واگذار 
کرده است«، مدعی شد: ما این سفر را به نوعی، 
گسترش روابط ایران و روسیه می دانیم که بیش 

از پیش بر عمق آن افزوده می شود. 
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آرمان ملی - مطهره شفیعی : بازهم طرح 
صیانت در مجلس حاشیه ساز شد؛ صیانتی که 
هدف آن به اذعان نویسندگانش ساماندهی 
و ارتقای امنیت فضای مجازی است اما تعداد 
موافقانش اندک است و بیش ازهمه طیف 
اصولگرایان دلواپس حامی تصویب و اجرای 
آن هستند. چندی پیش شبکه های اجتماعی 
مانند تلگرام، اینستاگرام و توئیتر فیلتر شدند که 
همزمان با آن بازار فروش فیلترشکن رونق گرفت. 
در زمان فیلتر شبکه های اجتماعی عنوان شد که 
موقتی است و پس از پایان اعتراضات در کشور 

شرایط مانند قبل می شود . 
  قالیباف نبود مخالفت کند

روز گذشته در غیاب قالیباف، رئیس مجلس 
که به گفته دستیارش از مخالفان طرح صیانت 
فضای مجازی است، یکی از نمایندگان موافق 
این طرح اظهاراتی داشت که فضای بهارستان 
را تنش آلود کرد. مهرداد ویس کرمی یکی از 
حامیان طرح صیانت اظهارکرد:» طرح مربوط به 
فضای مجازی یکبار با رای مجلس به صورت اصل 
۸۵ )تصویب در کمیسیون( تصویب شد و بعد با 
جوسازی در این موضوع تشکیک به وجود آمد و 
در صحن رای گیری شد و صحن برای بار دوم به 
بررسی این طرح در کمیسیون مشترک رای داد. 
در جلسه غیرعلنی به صورت غیرمتعارف رای 
استمزاجی گرفته شد که در آنجا هم آرای مخالف 
و موافق نزدیک به هم بودند. در نهایت موضوع به 
صحن برگشت و از ادامه کار کمیسیون جلوگیری 
شد. این نماینده مجلس شورای اسلامی یادآور 
شد: سه سال از عمر مجلس می گذرد و ما هنوز 
یک قانون درباره فضای مجازی نداریم که مطالبه 
رهبری است، جنگ ترکیبی اخیر و فیلترینگ 
هم نشان داد که فیلترینگ منتظر قانون گذاری 
مجلس شورای اسلامی نمی ماند. این عیب بزرگ 
مجلس است که قانون گذاری را رها کرده و 
تصمیم گیری درباره فضای مجازی ندارد؛ لذا 
هیات رئیسه باید این موضوع را در دستور کار 

مجلس قرار دهد. «
  چرا شهامت انقلابی بودن را از دست 

داده ایم 
در خلال صحبت های ویس کرمی، مصری، 
رئیس جلسه به او یادآور شد که قرار بود به عنوان 
مخالف پیشنهادی در طرح مالی افشاگران فساد 
صحبت کند که صحبت هایش خارج از موضوع 
است. ویس کرمی در واکنش به این صحبت های 
مصری گفت: مگر شما رفتارهای قانونی می کنید 
که از ما توقع دارید قانونی رفتار کنیم؟ مگر شما 
قانونی طرح فضای مجازی را کنار زدید؟ من اهل 
استخاره نیستم اما برای طرح این صحبت ها 
استخاره کردم خوب آمد. در مجلس باید جمع 
نظر بدهند و هیچ جای قانون نیامده که رئیس 
مجلس به جای کل مجلس تصمیم گیری کند. 
ویس کرمی ادامه داد: باید صحن مجلس درباره 
ادامه کار کمیسیون مشترک تصمیم گیری کند. 
از خردادماه به من قول دادند که این موضوع را 
بررسی می کنند الان چند ماه دیگر به خرداد سال 
آینده می رسیم و قرار است دوباره خدمت حضرت 
آقا برویم با چه رویی می خواهیم بگوییم که فضای 

مجازی ما قانون ندارد چرا در جمهوری اسلامی 
به عنوان ام القرای جهان اسلام، قانونی برای 
فضای مجازی نداریم حال این که فضای مجازی 
بسیاری از کشورها قانونمند هستند چرا شهامت 
انقلابی بودن را از دست داده ایم. وی گفت که اگر 
با هشدار ولی امر مسلمین از خواب بیدار نشویم با 
لگد دشمن بیدار می شویم اغتشاشات اخیر همه 

چیز را به خوبی نشان داد.
  پاسخ نایب رئیس مجلس 

عبدالرضا مصری، نایب رئیس مجلس شورای 
اسلامی در پاسخ به تذکر ویس کرمی ابتدا این 
سوال را از او مطرح کرد که آیا خواسته شما این 
است که طرح مربوط به فضای مجازی در دستور 
کار جلسه علنی مجلس شورای اسلامی باشد 
که ویس کرمی به آن پاسخ مثبت داد. مصری 
در ادامه خطاب به ویس کرمی گفت: شاید بیش 
از ۱۰ جلسه من خدمت شما و آقای تقی پور و 
دوستان دیگر بودم که ساعت ها مساله را مطرح 
کردید، شما صبح به من گفتید که این موضوع در 
جلسه علنی مطرح نشود اما الان می گویید در 
جلسه علنی مطرح شود؛ ما ان شاءا... در دستور 

کار می گذاریم و انجام می شود. وی ادامه داد: 
شاید بیش از ۱۰ جلسه کار محتوایی جلو رفته و 
کار متوقف نشده است، خیلی از وظایف در اختیار 
شورای عالی فضای مجازی است پس کشور 
معطل نبوده است. شورای عالی فضای مجازی و 
شورای عالی امنیت ملی اختیار تام داشته و خیلی 
خوب هم عمل کرده که آثار آن را می بینید اما 

ان شاءا... در صحن علنی مطرح می شود.
  ارتباط مسمومیت با طرح صیانت!

برخی حامیان طرح صیانت به اظهارات و 
اقداماتی می پردازند که قابل تامل است. مانند 
جبهه انقلاب اسلامی در فضای مجازی که حتی 
مسمومیت دختران دانش آموز هم به توسعه 
اینترنت ربط دادند! درحالی که هنوز وزارت 
بهداشت عامل ایجاد مسمومیت در میان دختران 
دانش آموز را پیدا نکرده و از عوامل مختلفی درباره 
دلایل این مسمومیت و ماده ای که حالا دخالت 
تعمدی در رخ دادن بخشی از آن اثبات شده را 
نتوانستند شناسایی کنند، یک گروه تندروی 
حامی طرح صیانت به نام »جبهه انقلاب اسلامی 
در فضای مجازی« متهم این اتفاق را توسعه 
دکل های اینترنت نسل پنج در کشور اعلام کرده 
است. این گروه به دبیری روح ا... مومن نسب، 
کارشناس  برنامه های تلویزیونی درباره اینترنت 
که پیش تر با تئوری های عجیبیش نامش را سر 
زبان ها انداخته بود به بهانه این مسمومیت ها، 
باز به اینترنت تاخته اند. اما مخالفان صیانت 
هم پاسخ لازم را دارند. محمد سعید احدیان، 
دستیار سیاسی و رسانه ای محمدباقر قالیباف، 
رئیس مجلس شورای اسلامی با انتقاد از سیاست 
فیلترینگ در توئیتی نوشت: »در چالش ارزی 
اخیر گفتند مساله روانی است و رسانه ها مقصرند. 
در ماجرای دختران دانش آموز هم نقش اصلی را 
به رسانه ها می دهند. خب فیلترینگ را که در حد 
اعلاء انجام دادید، آیا هنوز روشن نشده ناکامی 
رسانه ای جبهه انقلاب با صیانت و مسدودسازی 

حل نمی شود؟«

 »آرمان ملی« تحولات کشور در سال 1401 را بررسی می کند

جامعـــه و تلاطم شش ماهـــه 
     سه گانه اعتماد؛ اعتراض، مسمومیت، مولدسازی  

آرمان ملی- حمید شجاعی: جامعه در سال جاری نیز 
مثل سال های گذشته طی ماه های مختلف با فراز و نشیب  های 
متفاوتی روبه رو بود و تحولات مختلفی را تجربه کرد. اتفاقاتی که 
به هر جهت در حوزه های مختلف تاثیرگذار ظاهر شد و موجبات 
ایجاد التهابات، مشکلات و نارضایتی هایی را نیز پدید آورد. اما به 
هر نحو ممکن برخی از سر گذرانده شد و جامعه هنوز با برخی 
دست و پنجه نرم می کند. آنچه مسلم است اگر بخواهیم یک 
برآیند کلی نسبت به تحولات جامعه در سال جاری  و نوع نگرش 
و رویکرد جامعه نسبت به این تحولات ارائه دهیم می توان گفت 
که رخدادهای اتفاق افتاده در جامعه طی ماه های اخیر باعث شد 
تا نگاه مردم نسبت به عملکردها در دولت و مجموعه حاکمیت با 
سوالاتی روبه رو شود و اعتماد عمومی آسیب ببیند. چنانکه فارغ از 
جریان ها و جناح بندی های سیاسی بسیاری از چهره های سیاسی 
و کارشناسان امر نیز بر این موضوع و لزوم  ترمیم اعتماد عمومی 
و سرمایه اجتماعی تاکید داشته اند. هر چند در این میان نباید 
از رویکردها و اقدامات سازنده برخی مقامات در تعامل با جامعه 
گذشت. از اظهارات و وعده های رئیس قوه قضائیه در راستای 
ایجاد فضای گفت وگو و مفاهمه در جامعه میان اقشار مختلف و 
مسئولان و در نهایت عفو تعداد بسیاری از زندانیان از سوی مقام 
معظم رهبری که از سوی دستگاه قضا اجرا شد. مساله اینجاست 
که تحولات جامعه در حوزه های مختلف اعم از سیاسی، اقتصادی و 
معیشتی و اجتماعی در سال جاری نشان داد که رمز موفقیت کشور 
در تعامل مثبت و موثر حاکمیت و جامعه و رفع مطالبات  مردم 
است که منجر به حمایت همه جانبه جامعه از دولت و حاکمیت 

خواهد شد. 
  تحولات پاییز

شاید اگر از هر کسی در خصوص مهم ترین مسائل و رخدادهای 
سال ۱۴۰۱ پرسیده شود هر کسی واقعه  یا رخدادی را مطرح 
کند اما یکی از مهم ترین مسائل و رویدادهایی که ماه ها جامعه 

و کشور را تحت تاثیر خود قرار داد ماجرای تحولات و التهابات 
جامعه حدفاصل ۲۸ شهریورتا اوایل دیماه بود که باعث شد جامعه 
متلاطم شود. ماجرایی که از مرگ مهسا امینی، دختر جوان اهل 
سقز در تهران آغاز شد و تبعاتش به بسیاری از شهرهای کشور 
کشیده شد و بروز نارضایتی های مختلفی را سبب شد. رسانه های 
بیگانه و اپوزیسیون خارج نشین نیز در این میان از این شرایط و 
فضا سوءاستفاده کردند و بر آتش اعتراضات و آشوب در خیابان ها 
دمیدند. اتفاقاتی که موجب کشته و زخمی شدن عده ای شد  و 
هزینه های زیادی را به جامعه تحمیل کرد. هر چند که شاید بتوان 
اتفاقات دیگری را نیز در پی این حادثه بر شمرد که از آن جمله 
می توان به پایان گشت ارشاد که با فشار افکار عمومی و پیگیری 
مسئولان رخ داد و فیلترینگ برخی شبکه های اجتماعی اشاره 
کرد. البته اگر موشکافانه تر به مساله بنگریم ماجرای تحولات پاییز 
۱۴۰۱ صرفا ابعاد داخلی نداشت و در بعد بین المللی نیز شرایطی 
را فراهم ساخت تا غربی ها فشارهای خود بر ایران را افزایش دهند 
و تحریم های جدیدی در نوبت های مختلف اعمال کنند و حتی 
ایران را از کنوانسیون مقام زن نیز کنار بگذارند. به همین جهت نیز 
که تحولات پاییز ابعاد مختلفی را شامل می شد می توان آن را از 

مهم ترین اتفاقات و رویدادهای سالجاری برشمرد.
  مولدسازی و حواشی آن 

اواسط  بهمن سال جاری بود که خبری با واکنش های زیادی 
همراه شد. خبری تحت عنوان تشکیل هیأت عالی فروش و 
مولدسازی اموال دولت که در  جلسه شصت وهفتم شورای عالی 
هماهنگی اقتصادی سران قوا تصویب شد. هیأتی هفت نفره 
مرکب از معاون اول رئیس جمهور، وزیر امور اقتصادی و دارایی، 
وزیر کشور، وزیر راه و شهرسازی، رئیس سازمان بودجه و برنامه، 
یک نماینده از طرف رئیس مجلس و یک نماینده از طرف رئیس 
قوه قضائیه که به ریاست محمد مخبر تشکیل شد. موضوع داغی 
که گرچه برخی تشکیل آن را با هدف کمک به رشد اقتصادی 

و افزایش بهره وری اموال مازاد دولتی هیات عالی مولدسازی 
دارایی های دولت می دانستند اما جامعه و کارشناسان اقتصادی 
برداشت دیگری از این موضوع داشتند و معتقد بودند که دولت 
با این کار درصدد است تا کسری بودجه خود را جبران و تامین 
نماید. مصوبه ای که به هیأت هفت نفره اجازه می داد اموال و 
دارایی های مازاد نهادهای زیرمجموعه دولت را به فروش برسانند 
اما پاسخگویی به جایی نداشته باشند. مولدسازی از طرح هایی 
بود که جامعه چندان رویکرد خوشی بدان نشان نداد اما به جهت 
واکنش های گسترده به یکی از رخدادهای مهم و قابل اعتنای 

سال ۱۴۰۱ بدل  کرد. 
  ماجرای مسمومیت ها

گرچه امسال رخدادهای بسیاری به خود دید، اما به واقع اگر 
بخواهیم پنج واقعه مهم را برای این سال در نظر بگیریم یکی از این 
وقایع و رویدادها قطعا ماجرای مسمومیت دانش آموزان در مدارس 
شهرهای مختلف کشور بود.  انفاقی که باعث شد پس از گذراندن 
چند ماهه التهاب آمیز  و به آرامش رسیدن جامعه بازهم موجی از 
نگرانی و اضطراب جامعه را فرا بگیرد و خانواده ها نیز با دیده نگران 
این موضوع را پیگیری کنند. مسمومیت هایی که ابتدا از مدرسه ای 
دخترانه در یزدانشهر قم  کلید خورد  و پس از آن دیگر مدارس 
این شهر، تهران و سپس برخی استان ها و شهرهای مختلف را 
نیز در نوردید و دانش آموزان دختر بسیاری را به مراکز درمانی 
و بیمارستان ها کشاند. هر چند که این اتفاق نیز با واکنش های 
مختلفی همراه بود و مقامات مختلفی نسبت به آن اظهارنظر 
کردند؛ بسیاری آن را کار منافقین و رژیم صهیونیستی دانستند 
و از طرف دیگر عده ای نیز این رخداد را از جانب برخی افراطیون 
مذهبی به نام هزاره گراها قلمداد کردند. اما هر چه هست در طی 
ماه های اخیر دستگاه های مسئول به این ماجرا ورود کردند و 
همچنان پیگیری ها ادامه دارد و این امید می رود که در سال جدید 

دیگر شاهد چنین رخدادهایی در جامعه نباشیم. 

 

 

 چالش صیانتی دلواپسان و قالیبافی ها در جلسه دیروز مجلس

صیانت   با  استخاره!
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 فقط دولت خاتمی 
اصلاح طلب بود 

    

 یکی از ۳ گره
 باز شد

علیرضا سلطانی، کارشناس اقتصاد سیاسی بین الملل 
گفت: واقعیت این است که با توافق بر سر احیای روابط با 
عربستان، یکی از 3 گره اصلی در سیاست خارجی ایران باز 
شد. عربستان حداقل در یکدهه گذشته به دلیل ضعف و 
بی تدبیری در سیاستگذاری ، تبدیل به یکی از گره های اصلی 
سیاست خارجی ایران شد. کشوری که با توجه به جایگاهش 
در جهان اسلام و جهان عرب از نقش آفٰرینی بالایی در صحنه 

سیاسی و اقتصادی منطقه و جهان برخوردار است. 

مصطفی کواکبیان، فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: در 
حال حاضر جریان اصلاح طلبی کاره ای نیست و به حمدا.... 
البته هیچگاه امور در دست  3 قوه یکدست هستند. 
اصلاح طلبان نبوده است. ۸ سال از امورات کشور در دست 
اصلاح طلبان بود! ما اصلاح طلبان از دولت آقای روحانی 
حمایت کردیم اما آیا مگر دولت روحانی دولت اصلاح طلبی 
بود؟ ما فقط یک دولت را دولت اصلاح طلب می دانیم و آن هم 

دولت آقای خاتمی است و لاغیر.  

گفت:  بین الملل  مسائل  کارشناس  بهشتی پور،  حسن 
قطعنامه ای که قرار بود در شورای حکام علیه ایران در نشست 
اخیر شورای حکام صادر شود بسیار برای ما بد بود. هر قطعنامه ای 
که صادر می شود ما را دچار مشکل می کند نباید گفت قطعنامه 
کاغذ پاره است یا بگذارید درکوزه آبش را بخورید. هر قطعنامه 
پرونده ایران را سنگین تر می کند. جلوگیری از صدور قطعنامه 
تدبیر می خواهد و ایران هنرمندانه توانست جلوی قطعنامه ای 

دیگر را با سفر گروسی به تهران و توافقی که انجام شد، بگیرد. 

 ایران هنرمندانه
  جلوی صدور 

قطعنامه را گرفت

 دادستان کل کشور تاکید کرد
 برخورد با »اعمال مجرمانه
 و حرمت شکنی« ماه رمضان

دادســتان کل کشــور خطــاب بــه 
دادستان های سراســر کشور برای ایجاد 
کشیک شبانه روزی، انجام وظایف قضائی 
و همکاری با دســتگاه های مســئول در 
برخورد بــا هرگونه »اعمــال مجرمانه و 
حرمت شکنی« ماه رمضان بخشنامه ای 
صادر کرد. در این بخشــنامه آمده است: 
در راستای حفظ امنیّت عمومی و صیانت 
از حقوق مردم عزیز در حوزه های مختلف 
فرهنگی، اقتصــادی، اجتماعی، امنیتی 
و با عنایت به شــرایط حســاس کنونی 
ناشی از تلاش همه جانبه معاندین در به 
راه انداختن جنگ ترکیبی؛ لازم اســت 
همکاران محترم نســبت به مــوارد زیر 
با اهتمام بیشــتر و مدیریت همه جانبه 
برنامه  ریــزی، پیگیری و اقــدام قانونی 
معمول و نتایج کلی و مهم را به دادستانی 
کل کشور گزارش نمایند. ۱- در اجرای 
دستورالعمل فوریت های قضائی و نحوه  
عملکرد واحدهای کشــیک و به منظور 
انجام وظایف قضائی و پذیرش و پیگیری 
شــکایات فوری و رســیدگی به گزارش 
ضابطان دادگســتری، حداقل یک واحد 
کشــیک قضائی و اداری؛ در هر دادسرا و 
ناحیه  دادسرایی تشــکیل و به طور فعال 
نسبت به ارائه خدمات قضائی در تمامی 
ســاعات شــبانه روز و بدون تعطیلی در 
خدمت مردم عزیز بــوده و انجام وظیفه 
نماینــد. ۲- طبق مــاده 3۲ قانون آئین 
دادرســی کیفری و بنابر اقتضای إعمال 
وظایــف دادســتان به عنــوان رئیــس 
ضابطیــن، دســتورات لازم را برای عدم 
تعطیلی واحدهای مربــوط که به عنوان 
ضابط انجام وظیفه می  نمایند، در حوزه 
قضائی هر شهرســتان و نواحی صادر و 
هماهنگی  های لازم جهت انجام وظایف 
قانونی و دسترسی آســان مردم به آنان 
به عمل آیــد؛ لذا مقرر مــی دارد: در ایام 
تعطیلات نوروزی جهت نظارت از نحوه 
انجام وظیفه و سرکشی از محل استقرار 
و به خصوص بازداشــتگاه ها برنامه ریزی  
شــود. 3- با توجه به ضرورت پیشگیری 
از وقوع و ارتکاب جرائــم و ایجاد آرامش 
روانی و اطمینان خاطر بــرای مردم و با 
لحاظ اینکه بیشــتر جرائــم به خصوص 
قاچاق کالا، ســلاح و مهمّــات غیرمجاز 
و اقلام پرُخطر )شــیمیائی، بیولوژیکی، 
انفجاری، مخرّب( و سرقت های عادی یا 
مســلّحانه از اماکن خصوصی یا عمومی، 
وســائط نقلیه، زورگیــری، کیف قاپی، 
جیب بری و یا اقدامات مجرمانه با پوشش 
مأموران دولتی، نظامی یــا انتظامی در 
ایام تعطیلات که معمولا توسط مجرمان 
و ســارقان باســابقه و اخلال کنندگان 
امنیت جامعه انجام می گیــرد، ترتیبی 
اتخاذ شود که: الف( چنانچه افراد مذکور 
در زنــدان هســتند، به آنــان  مرخصی 
داده نشــود. ب( در صورت آزادبودن، در 
اجرای دســتورالعمل کنتــرل مجرمان 
حرفه ای و سابقه  دار، فهرست مشخصات 
آنان و سایر مجرمان خطرناک در اختیار 
ضابطین به خصــوص فراجا قــرار داده 
شــود تا به صورت نظام مند بر رفتار آنان 
نظارت و نتیجه را به دادســتان عمومی 
و انقلاب حوزه قضائــی اعلام نمایند. ۴- 
باتوجه به تقارن تعطیلات نوروزی با ماه 
مبارک رمضان و افزایش ســفرها و لزوم 
ایجاد تسهیلات سفر برای مسافرانی که 
معذور از روزه داری هســتند از یک ســو 
و ضــرورت حفــظ حرمت مــاه مبارک 
رمضان و جلوگیری از روزه خواری در ملأ 
عام، از ســوی دیگر لازم است مسئولان 
مربوط با همکاری فراجــا، اماکن ویژه یا 
مهمان پذیــر و غذاخوری هایی را داخل 
شــهرها با پوشش مناســبی که مانع از 
تظاهر باشد، برای مسافران محترم آماده 
و معرفی نمایند. بــا این ترتیب ضابطین 
ضمن ممانعت از روزه خــواری علنی، با 
متجاهران و حرمت شــکنان ماه رمضان 
برخورد قانونی نموده و آنان را به مراجع 
قضائی مربوط معرفی نمایند. ۵- نظر به 
اینکه برخی از فرصت طلبان و سودجویان 
با استفاده از تعطیلات نوروزی و تعطیلی 
ادارات و ســازمان های ذیربط، اقدامات 
غیرقانونی و مجرمانه ای را در جهت تغییر 
کاربری اراضی، تعرّض به اموال عمومی، 
منابع طبیعی، اراضی ملیّ و کشــاورزی، 
مناطق ییلاقی و باغی، ســواحل دریاها 
و رودخانه  ها، محیط زیســت و بیت  المال 
مرتکب می شــوند، مقرر می دارد: اولا؛ با 
مسئولان سازمان های مرتبط هماهنگی 
کامل صورت گیرد تا در ایام تعطیل نسبت 
به صیانت از حقوق عمومــی و اراضی و 
منابع ملی فعالیت مضاعفی داشــته و از 
هرگونه تخلفــی ممانعت به عمل آورند و 
در صورت تعرض و ارتکاب جرائم در این 
حوزه ها بلافاصله مراتب را به دادســتان 
و ضابطین مربوط گــزارش نمایند. ثانیا؛ 
شخص دادستان و قضات کشیک به موارد 
اعلامی با فوریت رسیدگی و با استفاده از 
اختیارات قانونی دستورات لازم قضائی را 
صادر نموده و بر حسن اجرای آن نظارت 

دقیق و برخط داشته باشند.  

 سخنگوی دولت: 
شایعات درباره افزایش نرخ بنزین را 

جدی نگیرید
سخنگوی دولت با اشاره به احیای روابط ایران و 
عربستان خاطرنشان کرد که حل مسائل منطقه ای و 
جهانی صرفا از مسیر غرب نمی گذرد. بهادری جهرمی 
در پاسخ به پرسشی درباره چشم انداز توسعه روابط 
ایران و عربستان سعودی، بیان کرد: احیای روابط نشان 
داد حل مسائل منطقه ای و جهانی صرفا از مسیر غرب 
نمی گذرد. سیاست خارجی دولت از ابتدا توسعه روابط 
همسایگی و دیپلماسی منطقه ای بود. سایر کشورها 
هم از احیای روابط استقبال کردند تا مدیریت منطقه 
از سوی کشورهای منطقه صورت گیرد و آسیایی ها 
بیشتر از گذشته اداره آسیا را برعهده می گیرند. وی 
در پاسخ به پرسشی درباره وضعیت کمیته پیگیری 
وضعیت مسمومیت دانش آموزان گفت: کسانی که شعار 
زن، زندگی و آزادی را سر می دادند با تنش آفرینی در 
مدارس دخترانه سعی کردند، التهاب آفرینی کنند که 
به نتیجه نرسید و شاهد یک ثبات و آرامش نسبی در 
مدارس هستیم. این حوادث که سبعانه بود، ماهیت 
یک عده مدعی حمایت از بانوان و رشد آنها را نشان 
داد که از تعطیل اجباری مدارس و آموزش دختران 
سخن می گفتند. سخنگوی دولت در پاسخ به پرسشی 
درباره طرح شایعاتی در زمینه افزایش قیمت بنزین در 
سال آینده و احتمال افزایش یارانه ها به موازات آن، 
اظهارکرد: شایعات را جدی نگیرید. در مورد یارانه ها 
هم هرکس شکایتی دارد سامانه مربوط به آن برای ثبت 
اعتراض و رسیدگی وجود دارد و به صورت ماهانه مواردی 
که باید حذف یا اضافه شود، انجام می شود. سخنگوی 
دولت در پاسخ به پرسشی درباره اقدام اروپایی ها در 
تعطیلی اینستکس گفت: اینستکس یک شرکت کاغذی 
و دورهمی و سرگرمی اروپایی بود تا از شرمندگی خروج 
آمریکا از برجام رها شوند. آنها امروز باید پاسخگوی 
عملکرد مجموعه ای باشند که طراح و مجری آن بودند 
که روش اجرای آن به دوره ای بازمی گشت که هنوز پول 
اختراع نشده بود و مبادله کالا به کالا صورت می گرفت. 
بهادری جهرمی با بیان اینکه باید عملکرد اینستکس را 
طراحان آن بیان کنند، ادامه داد: از تجارب این اقدامات 
نه تنها مردم ایران، بلکه جهانیان باید استفاده کنند که 
نتیجه برخی پیشنهادها و عمل کردن به وعده ها چگونه 
بوده است. بهادری جهرمی افزود: نگاه دولت درخصوص 
افزایش حقوق روشن است؛ نگاه دولت افزایش بالاتر 
حقوق برای دهک های پایین تر است.  سخنگوی دولت 
در پاسخ به سوالی درباره تورم گفت: عملکرد دولت در 
یکسال و نیم گذشته روشن است. تورمی که دولت 
سال گذشته تحویل گرفت، ۶۰ درصد بود و امسال به 
۴۰ درصد رسیده و حدود یک سوم کاهش پیدا کرده 
است. سخنگوی دولت در خصوص حضور دبیر شورای 
عالی امنیت ملی در پکن برای پیگیری موضوع روابط با 
عربستان و احتمال اینکه ممکن است مسئولیت پرونده 
اجرای قرارداد ایران چین به وی واگذار شود، تصریح کرد: 
این دو مقوله دو موضوع متفاوت است. موضوع اخیر یعنی 
احیای روابط تهران و ریاض، محصول پنج دور مذاکره بود 
که به دلایل امنیتی آقای شمخانی متولی آن شد و این 
جلسه برای مرحله نهایی بود، اما قرارداد ۲۵ ساله ایران 
و چین موضوع دیگری است. بهادری جهرمی درباره 
ادعای مجلس در زمینه فاصله بودجه پیشنهادی دولت 
با واقعیت گفت: تدوین و ارائه بودجه سالیانه منطق و 
کارشناسی خود را دارد. سال گذشته هم همین نگاه 
متأسفانه وجود داشت و با افزایش منابع روبه رو شدیم. 
بودجه دولت ضدتورمی است و امیدواریم مجلس از هر 

گونه حکم تورم زا جلوگیری کند.

تداوم گسترش روابط ایران با کشورهای دیگر 
کانال های ارتباطی میان تهران و قاهره 

قطع نشده است
معاون پیشین وزیر خارجه مصر در اظهاراتی به منافع از 
سرگیری روابط کشورش با ایران پرداخت. عبدا... الاشعل 
تاکید کرد که منفعتی در تداوم قطع روابط تهران و قاهره 
وجود ندارد بلکه بالعکس کشور مصر منافع راهبردی در 
احیای روابط با تهران دارد و این امر به سود دو کشور 
به ویژه مصر خواهد بود. وی با اشاره به منافع اقتصادی 
بازگشت روابط ایران و مصر گفت: این امر منجر به تامین 
امنیت کانال سوئز، تضمین امنیت عبور کشتی ها در باب 
المندب و هعچنین گسترش گردشگری میان دو کشور 
خواهد شد. الاشعل افزود: عادی سازی روابط با ایران به 
معنای بحرانی کردن روابط قاهره با آمریکا و یا کشورهای 
خلیج)فارس( نیست بلکه قاهره می تواند از این طریق 
نقش های مثبت بیشتری برای حل بحران های منطقه ایفا 
کند؛ منطقه ای که ایران اکنون به خوبی در آن نقش ایفا 
می کند. وی معتقد است که مصر درحال حاضر اراده جدی 
برای ازسرگیری نقش منطقه ای خود ندارد. پیش از این 
الشرق الاوسط به نقل از منابع مطلع مصری اعلام کرد که 
کانال های ویژه ارتباطی میان دو کشور متوقف نشده است. 
وی با اشاره به اینکه ایران در سطوح بالا از مصر و رهبری 
سیاسی آن تقدیر کرده است، خاطرنشان کرد: هنوز 
زود است که درمورد زمان اتخاذ گام های سیاسی برای 
ازسرگیری روابط میان دو کشور، اظهارنظرکنیم. این منبع 
اضافه کرد که به جز روابط تهران با جنبش های حماس و 
جهاد اسلامی فلسطین اختلافات زیادی میان دو کشور 
وجود ندارد. همچنین  محمد العرابی، وزیر خارجه پیشین 
مصر در گفت وگو با این روزنامه گفت: مشخصه های روابط 
ایران و مصر با دیگر طرف ها متفاوت تر است و این روابط 
درحال حاضر طبیعی است و قاهره از خیلی وقت پیش 
یک کاردار در سطح سفیر در ایران دارد. وی افزود: در 
مرحله کنونی نیاز راهبردی برای تسریع روند در این راستا 
وجود ندارد. این مقام پیشین مصری تاکید کرد که باید 
صبر کنیم و رفتارهای ایران در مرحله آتی را ببینیم، ما به 

ارزیابی های بیشتری نیاز داریم. 
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  آرمان ملــی – صدیقه بهزادپور: مالیــات بر عایدی 
سرمایه طرحی است که از سوی دولت در سال ۱۳۹۱ به منظور 
عملیاتی شدن ارائه شد تا بتواند تعادلی را در عرصه تورم و تحقق 
عدالت اجتماعی ایجاد کند.طرح مالیات بر عایدی ســرمایه با 
هدف مبارزه با سفته بازی و سوداگری طراحی شده است تا در 
بازارهایی مانند خودرو، مسکن، طلا و ارز سرمایه های سرگردان 
به سمت تولید هدایت شوند اما در شرایط فعلی گویا حمایت 
از تولید مقوله ای است که دارد به فراموش  سپرده  می شود و به 
نظر می رسد محور اصلی اجرای این طرح جبران کسری بودجه 
باشد البته طرح مالیات بر عایدی سرمایه به خودی خود طرحی 
مطلوب و تاثیرگذار است اما نحوه اجرای آن و اینکه شرایط و 
زیرساخت مناسبی برای اجرای آن و عملیاتی شدن آن در مسیر 
واقعی  مهیا نیست بنابراین از مطلوبیت معقول به دور است هر 
چند از زمان مصوب شدن طرح نیز سال ها می گذرد و هنوز به 

مرحله اجرایی شدن نرسیده است .
  مالیات بر عایدی که وجود ندارد

مرتضی اکبریان، کارشــناس امور مالیاتی در این خصوص 
به آرمان ملی گفت: هر طرحی چنانچه باعث کنترل تورم در 
کشور شود از مطلوبیت برخوردار خواهد شد به شرط اینکه در 
مرحله اجرا به عدم موازنه در بازار نینجامد اما هم اکنون افزایش 
قیمت خودرو، مسکن ناشــی از روند متعادل بازار نیست بلکه 
ناشی از اقتصاد بیمار و افزایش نرخ عجیب تورم در کشور است 
که سودی را عاید کسبی نکرده اســت بنابراین عدم تعادل در 
بازار را با دریافتی مالیات توسط دولت نمی توان بهبود بخشید. 
این کارشــناس ادامه داد: این قانون هنوز در مرحله تصویب 
و بررســی چالش های احتمالی قرار دارد اما یکی از نکاتی که 
باید حتماً مدنظر قرار داد این اســت که اخذ مالیات برعایدی 
ســرمایه به عنوان مثال از مســکنی که به مدت یک سال در 
مالکیت فردی بوده اســت، باید با محاســبه دقیق نرخ تورم و 
استهلاک آن محاسبه شود که با توجه به رشد فزاینده تورم و 
همچنین نبود ابزارهای علمی، انسانی امکان سنجش آن وجود 
ندارد. عملیاتی شــدن این طرح بر خلاف شاخص های عدالت 
اجتماعی – مالیاتی خواهد بود این درحالی اســت که به نظر 
می رسد افزایش تورم با وجود تغییر رئیس کل بانک مرکزی و 
اقدامات صورت گرفته توسط وی  همچنان استمرار داشته باشد.  
درنتیجه اجرای چنین طرح هایی فعلًا امکان پذیر نخواهد بود.او 
ادامه داد: اگر این طرح در شرایطی متفاوت از آنچه که اکنون در 
جامعه حاکم است اجرا می شد موجب رشد اقتصادی و چرخش 
موتور تولید و بهبود شــاخص های رشــد اقتصاد می شد و در 
نتیجه مالیات اخذ شده در این راستا نیز در مسیر تولید و رشد 
اقتصادی به کار می افتاد نه اینکه به حساب درآمدهای دولتی با 
هدف هزینه کرد در هزینه های جاری دولت واریز شود. اما این 

رویکرد تا زمان ثبات اقتصادی محقق نخواهد شد .

  فرار ســرمایه، عایدی طرح هــای مالیاتی بدون 
پشتوانه

اکبریان توضیح داد: فرارســرمایه یکی از تبعات منفی ای 
اســت که اجرای ناقص چنین طرح هایــی در جامعه به دنبال 
خواهد داشــت و در حقیقت تاکنون نیز تجربــه کرده ایم که 
تنگ کردن عرصه در حوزه ای باعث می شود مالکان آن کالای 
سرمایه ای، سرمایه های خود را از حیطه مورد نظر خارج کرده 
و در کانال های جدید و یا حتی خارج از کشور هدایت می کنند، 
در نتیجه نگرش کارشناسی برای اجرای طرح ها پیش از اجرا 
ضرورتی است که منافع دولت و مردم را تامین می کند و امید 
است که پیش از هر اقدامی به ویژه در زمینه مالیات ستانی به 
تمام جوانب آن اندیشیده و پس از تعیین شفاف و دقیق منابع 
تامین و هزینه کرد آن اقدام به انجام آن کنیم در غیراینصورت 
شاهد تبعات آن حتی در بازار سرمایه و سفره معیشت مردم و 
دهک های آسیب پذیر جامعه خواهیم بود. به عبارتی دریافت 
مالیات بر عایدی سرمایه از مالکان سرمایه در حوزه هایی مانند 
مسکن و... در صورت اجرا، منجر به پاسخ انعکاسی آنها با افزایش 
قیمت ها در حوزه فعالیت این گروه می شــود و به عنوان مثال 
افزایش قیمت ســرمایه، خودرو و به دنبال آن افزایش قیمت 
دیگر کالاها و اقلام اساســی منتهی می شود و درنهایت باز هم 
نرخ تورم به عنوان شــاخص رکود توســعه اقتصادی عمیق تر 
خواهد شد و در حقیقت جیب دهک آسیب پذیر جامعه خالی تر 

از قبل خواهد شد. 
  موفقیت مشروط طرح مالیات بر عایدی 

او اضافه کرد: اجرای این طرح در صورتی مطلوب است که به 
چند مسئله توجه داشته باشیم؛ کاهش نرخ تورم، محاسبه نرخ 
دقیق مالیات بر عایدی سرمایه از کالاهایی مانند خودرو، ملک، 
ارز و سکه و... در بستر سالم بدون تورم در اقتصاد جامعه، هدایت 
درآمدهای مالیاتی از این طریق به مسیر تولید، کنترل و نظارت 
تام بر بازار، ایجاد تسهیلات برای تولید با استفاده از درآمدهای 
مالیاتی مذکور از جمله شاخص هایی است که می تواند موفقیت 
اجرای طرح مالیات بر عایدی سرمایه را تضمین کند و مردم را 
نیز در قبال افزایش دارایی ها و حساب های بانکی خود پاسخگو 
کند اما دولت باید در انتظار بهبود شــرایط فعلی اقتصاد باشد 
و ســپس با توجه به حجم بالای هزینه های دولت و از طرفی 
کاهش ســطح درآمدهای آن با توجه به محدودیت های ناشی 
از تحریم های بین المللی، وصول مالیات و کسب درآمد از این 
طریق، از کاهش در حجم هزینه های دولت، دســت یافتنی تر 
است از طرفی، بخشی از هزینه های دولت با توجه به سیاستی 

که کشور در پیش گرفته است، غیرقابل کاهش هستند.
   نبود بانک جامع اطلاعاتی؛ اولین مانع رسمی

محمد کســائیان، کارشــناس اقتصادی معتقد است: اخذ 
مالیات از درآمد و ثروت با توجه به ضعف سیستم مالیاتی کشور 

و نبود بانک جامع اطلاعاتی مناسب در این حوزه به بی عدالت 
و مشمول نشدن بســیاری از افراد در این حوزه می شود از این 
رو اصلاح نظام مالیاتی از ضروریاتی است که باید پیش از اجرا 
به طور جدی به آن پرداخته شــود چراکــه در غیر اینصورت 
اخذ مالیات از کســانی که همواره در دسترس هستند صورت 
می گیرد و افرادی که دارای درآمدهای کلان هســتند با فرار 
مالیاتی یا رانت از پرداخــت مالیات ممانعــت می کنند. این 
کارشــناس ادامه داد: بســیاری از صاحبان درآمد و ثروت از 
سوی بازرســان مالیاتی به دلایل مختلف مخفی مانده اند و در 
محاســبات و پرداخت های مالیاتی در نظر گرفته نمی شوند از 
این رو نظام مالیاتی با توجه به شرایط کنونی دارای ساختاری 
ناقص و معیوب اســت و نیاز به اصلاحاتی جامع در این زمینه 
دارد. او اضافه کرد: مالیات بر درآمد و ثروت یکی از گزینه هایی 
به شــمار می آید که می توان از آن به عنوان جایگزین مناسب 
برای درآمدهای نفتی یاد کرد و به مدیریت اقتصاد بدون تکیه 
بر نفت امیدوار بود و به جای خلق پول به ســمت شناســایی 
درآمدهای موجود در لایه های پنهان رفت و در راستای توسعه 
عدالت اجتماعی به درآمدهای دولت نیز افزود. این کارشناس 
توضیح داد: بســیاری از طرح های مالیاتی مانند طرح مالیات 
بر خانه های خالی، مالیات بر خودروهــای لوکس و خانه های 
لاکچری تاکنون به دلیل ضعف قوانین یا حوزه اجرایی عملیاتی 
نشــده اند و ســازمان امور مالیاتی به دلایل مختلف تاکنون 
نتوانسته است اطلاعات کاملی از افرادی که از پرداخت مالیات 
فرار می کنند به دست آورد به همین جهت اجرای مالیات ستانی 
درکشورغیرشفاف است و اهرم بازدارنده از فرارهای مالیاتی نیز 
وجود ندارد این در حالی است که اگر قوانین و بازوهای اجرایی 
در کشور به صورت مناسب در برخی حوزه ها به ویژه مالیات بر 
عایدی سرمایه اجرایی شود، پایه مالیاتی را تقویت و گسترش 
می دهد و مانع از ســفته بازی در بازار می شود اما به دلیل نرخ 
بالای تورم به درستی نمی توان محاسبه دقیقی در این خصوص 
انجام داد. کسائیان بیان کرد: مالیات بر درآمد و ثروت یکی از 
گزینه هایی به شمار می آید که می توان از آن به عنوان جایگزین 
مناسب برای درآمدهای نفتی بهره گرفت و به تحقق درآمدهای 
دولت در سال آینده کمک کند، هرچند این امر نیز باید با رعایت 
تمام جوانب کار انجام شــود، چراکه در صورت اجرای ناقص و 
غافل شدن از تبعات آن نه تنها دستاورد خوبی به همراه نخواهد 

داشت بلکه نتایج منفی را نیز به بار آورد. 
  مزایا و معایب طرح مالیات بر عایدی و ثروت

او معتقد است: با شناسایی سرمایه های سرگردان در کشور 
علاوه بر کسب درآمدهای مالیاتی دولت، بستر مناسبی برای 
توســعه عدالت اجتماعی و همچنین هدایت آنها به ســمت 
فعالیت های مناســب اقتصادی و کاهش نرخ تورم در کشور 
خواهد شد چراکه حبس سرمایه در قالب های مختلف باعث 
رونق بازارهای کاذب مانند خرید ســکه و طلا، ارز، مســکن 
خواهد شــد و در نهایت تغییر نگرش سرمایه گذاری مفید در 
کشور می شود و بسیاری از سرمایه گذاری ها در سالیان اخیر به 
صورت خرید خودرو، مسکن انجام شده است که به عدم تعادل 
و  موجب اختلال در نظام اقتصادی  شده است اما در عین حال 
تخصیص مالیات به سرمایه ها نباید به گونه ای صورت گیرد که 
مردم به خروج سرمایه های خود از کشور متمایل شوند، چراکه 
این امر هم پیامدهای منفی به بــار خواهد آورد بنابراین این 
طرح نیازمند انجام بررسی های کارشناسی توسط متخصصان و 
اجرای آزمایشی و سپس تعمیم آن در کل کشور است تا بتوانیم 
از نتایج مطلوب آن بهره مند شــویم در غیراینصورت تبعات 
اجرای ناقص و اشتباه آن بیشتر به کشور آسیب خواهد زد. او 
افزود: اجرای طرح های مالیاتی نیز مانند بسیاری از کشورها 
با ممانعت هایی از ســوی مودیان مواجه خواهد شد و مافیای 
مالیاتی یکی از مواردی اســت که حتماً در راستای شناسایی 
مودیان مالیاتی درصدد دور زدن قوانین مالیاتی و فرار مالیاتی 
برخواهند آمد اما می توان با انجــام اصلاحات و نظام مالیاتی 
جامع و قوانین کامل از وقوع فرارهای مالیاتی جلوگیری کرد 
و علاوه برکســب درآمدهای مالیاتی برای دولت به گسترش 

عدالت اجتماعی در کشور نیز کمک کرد.

بازار سرمایــــه
 کدام سهام ها رشد کردند؟

آرمان ملی: بــورس تهــران در ۲۰ دقیقه 
ابتدایی معاملات با رشــد اندک ۰.۰۹ درصدی 
رو به رو شده و در این مدت صنعت خودروسازی 
تقاضای نسبتا خوبی در بازار سهام داشته است و 
نماد اخابر، شستا و وبملت بیشترین تاثیر مثبت را 
در این مدت بر روی شاخص گذاشتند همچنین 
بعضی از نمادهای بزرگ بازار مثل فولاد و فملی و 
شپنا به دلیل مجمع بسته هستند و شاخص هم 
وزن نیز در ابتدای معاملات دیروز رشــد اندک 
۰.۱۹ درصــدی را ثبت کرده اســت همچنین 
شــاخص کل بورس تهران در پایــان معاملات 
با یک هزار و ۵۷۱ واحد کاهــش در ارتفاع یک 
میلیــون و ۷۸۱ هزار واحدی ایستاد.شــاخص 
هم وزن با ۵۴۶ واحد کاهش به ۵۳۹ هزار و ۱۰۴ 
واحد و شاخص قیمت با ۳۲۳ واحد افت به ۳۱۹ 
هزار و ۴۴ واحد رسید و روز گذشته در معاملات 
بورس تهران، بیش از ۱۱ میلیارد و ۵۳۶ میلیون 
سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش ۷۲ هزار 
و ۳۹۲ میلیارد ریال معامله شد.همچنین صنایع 
شــیمیایی ایران )شــیران( با ۳۰۳ واحد، فولاد 
مبارکه اصفهان )فولاد( با ۲۸۷ واحد، گروه مپنا 
)رمپنا( با ۲۲۸ واحد، معدنی و صنعتی چادرملو 
)کچاد( با ۲۰۹ واحد، سرمایه گذاری گروه توسعه 
ملی )وبانک( با ۱۵۵ واحد، کاما )باما( با ۱۲۷ واحد 
و پارس فولاد سبزوار )فسبزوار( با ۱۲۳ واحد تاثیر 
مثبت بر شاخص بورس داشتند.در مقابل معدنی 
و صنعتی گل گهر )کگل( با ۵۳۵ واحد، توســعه 
معادن و صنایع معدنی خاورمیانه )میدکو( با ۵۳۲ 
واحد، گســترش نفت و گاز پارسیان )پارسان( با 
۱۶۵ واحد، مخابرات ایران )اخابر( با ۱۶۲ واحد 
تاثیر منفی بر شــاخص بورس همراه شد.بر پایه 
این گزارش، دیروز نماد شــرکت سرمایه گذاری 
تامین اجتماعی )شستا(، فولاد مبارکه اصفهان 
)فولاد(، سیمن اردستان )اردستان(، ایران خودرو 
)خودرو(، ســرمایه گذاران توســعه آذربایجان 
)وآذر( و سیمان آبیک )سآبیک( و زامیاد )خزامیا( 
در نمادهــای پرُتراکنش قرار داشــتند و گروه 
خودرو هم در معاملات دیروز صدرنشین برترین 
گروه های صنعت شد و در این گروه یک میلیارد و 
۵۱۹ میلیون برگه سهم به ارزش پنج هزار و ۵۹۴ 
میلیارد ریال دادوستد شد.شاخص فرابورس نیز 
دیروز بیش از ۱۱ واحد کاهش داشــت و به ۲۲ 
هزار و ۷۰۷ واحد رســید و در این بــازار بیش از 
هفت میلیارد و ۹۳۴ میلیون برگه سهم و اوراق 
مالی دادوستد شد و تعداد دفعات معاملات دیروز 
فرابورس بیش از ۳۳۴ هزار و ۳۹۹ نوبت بود.پلیمر 
آریا ساسول )آریا(، پویا زرکان آق دره )فزر(، زغال 
سنگ پرورده طبس )کزغال(، پالایش نفت شیراز 
)شراز( تولید نیروی برق دماوند )دماوند(، توسعه 
مولد نیروگاهی جهرم )بجهرم( و کلر پارس )کلر( 
تاثیر مثبت بر شاخص فرابورس داشتند همچنین 
بیمه پاسارگاد )بپاس(، سرمایه گذاری مالی سپهر 
صادرات )وســپهر(، توکاریل )توریل(، بانک دی 
)دی(، بیمه کوثر )کوثــر( و پخش البرز )پخش( 
با تاثیر منفی بر این شــاخص همراه بودند.با این 
حال آنچــه در جریان معاملات دیده می شــود، 
نه سناریو خوش بین هاست نه سناریو بدبین ها. 
فعلا بازار مسیر خود را پیدا نکرده و مدتی زمان 
لازم است تا شرایط شفاف تر شود و همان طور که 
پیشتر نیز اشاره شده بود، مثبت شدن شاخص 
در این روزها در شــرایطی تداوم خواهد داشت 
که ارزش معاملات نیز رشــد داشــته باشد. اما 
دیروز این اتفاق رخ نداد و در نتیجه شــاخص ها 
هم عقب نشــینی کردنــد.ارزش معاملات خرد 
حالا به حــدود ۵۱۰۰ میلیارد تومان رســیده؛ 
رقمی که نســبت به میانگین معاملات یک ماه 
گذشته چندان جالب نیست. همچنین سرمایه 
گذاران حقیقی فعلا در حــال خارج کردن پول 
خود از بازار سهام هســتند و دیروز حقیقی ها 
۱۳۰ میلیارد تومان پول از بازار خارج کردند که 
گرچه نســبت به رقم ۸۲۰ میلیارد تومان خارج 
شده در روز یکشــنبه رقم مطلوب تری است اما 
همچنان دید منفی حقیقی ها را نشان می دهد.

تنها نکته مثبت معاملات دیروز، افزایش شاخص 
قدرت خریداران حقیقی از ۰.۹۲ به ۱.۳۷ بود که 
نشان می دهد حقیقی ها با پول های درشت خود 
فعلا در بازار فعال هستند و فروشندگان قدرت 
چندانی در بازار ندارند که با توجه به معاملات روز 
گذشته و در نظر گرفتن شیب نزولی شاخص در 
نیمه دوم زمان معاملات روز گذشته، برای دیروز 
می توان افت شاخص ها را در نظر گرفت اما این 
افت احتمالا چندان بزرگ و پرقدرت نخواهد بود 
و حتی ممکن است در نیمه دوم زمان معاملات، 
بازار به سمت مثبت شدن پیش برود.این درحالی 
است که با اینکه بازار ســهام یکشنبه افت کرده 
بود و انتظار می رفت دوشنبه هم این افت ادامه 
پیدا کند، اما در ابتدای معاملات روز گذشــته 
شاخص ها کمی رشد کردند البته رشد شاخص ها 
زیاد نبود و با افزایش عرضه ها، شاخص ها دوباره 
وارد محدوده منفی شدند، اما حرکت شاخص ها 
در جهت منفی هم زیاد نبود و در نهایت می توان 
گفت که بازار دیروز فقط درجــا زد.با این حال 
نمی توان سردرگمی بازار را در این روزها نادیده 
گرفت. از یک طرف افت قیمت دلار از نظر روانی 
بر ســرمایه گذاران اثر گذاشــته و برخی تصور 
می کنند بورس به دلیل افــت قیمت دلار باید 
منفی شــود، از طرف دیگر برخی از تحلیلگران 
معتقدند که بورس هنوز خــودش را با دلار ۴۰ 
هزار تومانی هم تطبیق نداده و هنوز جای رشد 
وجود دارد تا بورس عقب ماندگی خود نسبت به 
دلار ۴۰ هزار تومانی را جبران کند که از دید این 
دسته از تحلیلگران، افت اخیر قیمت دلار اثری 
روی بورس ندارد و بازار سهام همچنان باید رشد 
کند تا عقب ماندگی اش نســبت به سایر بازارها 

جبران شود.

 اخبـــــــار
  آغاز بررسی برقراری پروازهای 

ایران و عربستان 
سخنگوی سازمان هواپیمایی کشــوری از بررسی انجام 
پروازهای ایران و عربســتان خبر داد و گفــت:  پس از صدور 
مجوز این پروازها برقرار می شــود که دراین خصوص جعفر 
یازرلو  در خصوص ازسرگیری پروازهای مسافری بین ایران 
و عربستان، اظهار کرد: سازمان هواپیمایی کشوری در حال 
بررسی پروازهای بین ایران و عربستان است.وی افزود: پس از 
بررسی این موضوع، مجوزهای لازم و رسمی برای این پروازها 
صادر و پروازهای دو کشور برقرار خواهد شد.به گزارش تسنیم، 
رصد وب سایت فروش بلیت هواپیمایی السعودیه هم حاکی 
از آن است که امکان خرید بلیت مسیر پروازی ریاض-مشهد 
فراهم شده است.گفته می شــود یکی از بندهای توافقنامه 
ایران و عربستان کاهش سختگیری برای شیعیان عربستان 
و تسهیل شرایط سفر آنان به ایران و انجام سفرهای زیارتی 

مشهد مقدس است.

 خبر جدید سخنگوی وزارت صنعت 
برای بازار خودرو

ســخنگوی وزارت صمت گفت: زمان بنــدی متقاضیان 
saleauto. خرید خودروهای وارداتی ساعت ۲۱ در سامانه

ir بارگذاری شده است.به گزارش خبرآنلاین، امید قالیباف، 
ســخنگوی وزارت صمت اعلام کرد: زمان بندی متقاضیان 
saleauto. خرید خودروهای وارداتی ساعت ۲۱ در سامانه

ir بارگذاری می شود.وی عنوان کرد: متقاضیان می توانند با 
مراجعه به سامانه saleauto.ir و وارد کردن نام کاربری و 

رمز عبور از نوبت خرید خودروی خود مطلع شوند.

  جزئیات آخرین تفاهم های اقتصادی 
ایران و عراق

وزیر اقتصاد امور اقتصــاد و دارایی با اشــاره به برگزاری 
پنجمین کمیسیون مشــترک اقتصادی ایران و عراق گفت: 
رفع موانع و مشــکلات فعالان اقتصادی هم در حوزه داخلی 
و هم در ارتباط با طرف عراقــی و همچنین افزایش ظرفیت 
روابط تجاری دو کشــور مورد تاکید قرار گرفت.به گزارش 
همشهری آنلاین، سید احسان خاندوزی با اشاره به برگزاری 
پنجمین کمیسیون مشترک اقتصادی ایران و عراق، افزود: در 
نتیجه سیاست دیپلماسی همسایگی دولت آیت الله رئیسی و 
گسترش روابط اقتصادی با همسایگان، حجم تجارت ایران 
و عراق در ســال گذشــته ۲۰ درصد افزایش یافت و در این 
کمیسیون مشترک زمینه های فعال شــدن ظرفیت بالای 
همکاری دو کشور بررسی شد.وی با تشریح جزئیات تفاهمات 
انجام شده در کمیسیون مشترک اقتصادی دو کشور گفت: 
در خصوص رفع موانع ســرمایه گذاری شــرکت های ایرانی 
در حوزه برق، صنعت و معدن، پروژه های مشــترک آبی بین 
دو کشــور، ظرفیت های ترانزیتی ایران و عراق، حل و فصل 
مشــکل طولانی مدت راه آهن شــلمچه_ بصره و ایجاد سه 
شهرک صنعتی مشترک در نقاط مرزی دو کشور و رفع برخی 
مشــکلات بانکی و ارزی که بین ایران و عراق وجود داشت، 
تفاهماتی صورت گرفت که در دیداری که بعد از این جلسه با 
نخست وزیر عراق داشتم، ایشان بر تسریع در اجرایی کردن 
این مصوبات تاکید داشتند.به گزارش ایســنا، وزیر اقتصاد 
همچنین با اشاره به دیدار با فعالان اقتصادی کشورمان که در 
عراق با موانع و مشکلاتی مواجه بودند، اظهار کرد: مشکلات 
این فعالان اقتصادی در حوزه های مختلف از جمله صادرات 
خدمات فنی و مهندسی احصا شد و در دیدار با وزیر صنعت 
عراق که رئیس عراقی کمیســیون مشترک اقتصادی است، 
این مشکلات مطرح شد و درباره برخی مشکلات که ناظر به 
شرایط داخلی ایران بود مقرر شد در حوزه مالیاتی و گمرکی 

رفع این مشکلات پیگیری و انجام برسد.

دلار کاهشی شد
در تابلوی معاملاتی مرکز مبادلــه ارز و طلای ایران روز 
سه شنبه ۲۳ اسفندماه قیمت هر اســکناس دلار ۴۰هزار و 
۳۰۰ تومان و نرخ حواله دلار ۳۶هزار و ۷۰۰ تومان اعلام شد 
که بر اســاس معاملات بازار مبادله ارز و طلای ایران قیمت 
هر اسکناس دلار دیروز سه شنبه ۲۳ اسفند ۴۰ هزار و ۳۰۰ 
تومان و قیمت حواله دلار ۳۶ هزار و ۷۰۰ تومان کشف شد.به 
گزارش تسنیم ، از ۸ اسفندماه علاوه بر قیمت های اسکناس و 
حواله دلار، قیمت اسکناس و حواله یورو و درهم نیز در سایت 
بازار متشکل درج می شود؛ بر همین اساس نیز نرخ اسکناس 
یورو ۴۲ هزار و ۸۶۶ تومان، و نــرخ حواله یورو ۳۹ هزار و ۳۶ 
تومان اعلام شده است همچنین در مرکز مبادله ارز و طلا نرخ 
اسکناس درهم ۱۰ هزار و ۹۷۳ تومان و نرخ حواله درهم نیز ۹ 

هزار و ۹۹۳ تومان اعلام شده است.

 ضرورت توجه به شرایط بنگاه ها 
در تعیین مزد

نماینده کارفرمایان در شورای عالی کار با بیان »مذاکرات 
مزدی به آخر هفته موکول شد« گفت: برای تعیین دستمزد 
باید شرایط کارگاه ها و بنگاه ها و قدرت خرید کارگران کنار هم 
لحاظ شود.علی اصغر آهنی ها، نماینده کارفرمایان در جلسه 
شورای عالی کار در گفت وگو با تسنیم؛ با بیان »تعیین حقوق 
کارگران به آخر هفته موکول شد« گفت: جلسه دیشب جلسه 
خوبی بود و مذاکرات زیادی انجام دادیم اما به نتیجه نهایی 
نرسیدیم.وی با بیان اینکه وزیر کار در جلسه به تعیین مزد در 
چارچوب قانون اشاره کردند گفت: اعداد و ارقامی که درباره 
سبد معیشت مورد بررسی قرار گرفت نیازمند بررسی مجدد 
است. وزارت اقتصاد و صنعت، معدن و تجارت گزارش هایی از 
تهیه سبد معیشت را  ارائه کردند که شرکای اجتماعی به دنبال 
بررسی بیشتری برای به نتیجه رسیدن هستند.آهنی ها تأکید 
کرد: دستمزد کارگران باید با تأکید بر اصل سه جانبه گری و 
با در نظر گرفتن شرایط اقتصادی کارگاه ها و بنگاه ها و قدرت 
خرید کارگران تعیین شود.به گزارش تسنیم ، وی با بیان اینکه 
بخش زیادی از اشتغال در کشــور را واحدهای خرد تشکیل 
می دهند اظهار داشت: با توجه به اهمیت اشتغال واحدهای 
خرد ضرورت دارد که تورم کنترل شود تا اشتغال و اقتصاد در 

کشور مدیریت شود.

»آرمان ملی« مزایا و معایب طرح مالیات بر عایدی سرمایه را بررسی می کند؛

مالیاتی برای جبران کسری بودجه 
   اخذ مالیات از کسانی که همواره در دسترس هستند صورت می گیرد و افرادی که دارای درآمدهای کلان هستند با فرار مالیاتی یا رانت 

از پرداخت مالیات خودداری می کنند.

   درآخرین ماه ســال ۱۴۰۱ یکباره تمام 
کالاهای اساســی و ضروری مــردم افزایش 
قیمت پیدا کرده است البته این روش جدیدی 
برای استقبال از بهار نیســت چراکه سابقه 
گرانی شب عید سال هاســت گریبان مردم 
را گرفته و سازمان های متولی تنظیم بازار و 
دفاع از حقوق مصرف کننده نقش تماشاگر 
این ســناریو را دارد.بارها این خبر را از رسانه 
ملی و سایر تریبون های در اختیار سازمان های 
دولتی شــنیده اید که افزایش قیمت کالاها، 
بدون مصوبه ســتاد تنظیم بازار غیرقانونی 
است و اگر بدون مصوبه تنظیم بازار و بررسی 
کارشناسی اسناد، نسبت به افزایش قیمت این 
کالاها اقدام شده باشد باید آن را اصلاح کرده و 
به قیمت های قبل برگردانند؛ این تنها حرکت 
یک ســازمان جهت تنظیم قیمت کالاهای 
اساسی و اجناس ضروری مردم است.با روی 
کار آمــدن دولت ســیزدهم، انتظارات برای 
کنترل و تنظیم قیمت کالاهای اساسی بیشتر 
شد، اما نه تنها این مهم محقق نشد بلکه هر 
روز وضعیت قیمت هــا از روز قبل بحرانی تر 

شده است .
  تنظیم بازار را به دست چه کسانی 

سپرده اند؟
به راستی چه ســازمان و نهادی به دنبال 
تنظیم و کنتــرل قیمت ها در بازار اســت؟ 

ســازمان حمایت مصرف کنندگان و تولید 
کنندگان به عنــوان متولی امــور نظارت و 
کارشناســی قیمت و یک دستگاه حاکمیتی 
اســت که در دولت مســتقر با برنامه ریزی 
نظام شفاف ســازی قیمت وظیفه مهمی را 
در اصلاح نظام توزیع برعهــده دارد.با توجه 
به جایگاه قانونی و وظایف سازمان حمایت از 
مصرف کنندگان و تولید کنندگان و با توجه 
به وضعیــت بازارها در این روزهــا و افزایش 
قیمت ها، عملکــرد و کارکرد این ســازمان 
چیســت؟ این سوالی اســت که سال هاست 
مردم از این ســازمان می پرسند.ســازمان 
حمایت از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
متولی اصلی ساماندهی بازار است؛ پس چرا 

مردم مصرف کننــده باید هر روز بدون اعلام 
مصوبه ای از سوی این سازمان، شاهد افزایش 
قیمت کالاهای اساسی در سطح شهر باشند؟ 
این سوالی اســت که امروز سوال بسیاری از 

مردم است.
  متولی تنظیم بازار را بهتر بشناسید

امیررضا واعظی آشــتیانی، کارشــناس 
مســائل اقتصادی اظهار کرد: ابزارهای لازم 
برای کنترل بــازار وجود نــدارد چراکه بین 
ســازمان ها و وزارتخانه های متولی در بحث 
قیمت گذاری و توزیع کالاهای اساسی انسجام 
وجود ندارد.این تحلیگر مســائل اقتصادی با 
اشاره به اینکه امروز وضعیت قیمت ها وابسته 
به نرخ دلار اســت، گفت: همین وابســتگی 

قیمت کالاهای اساسی به اسکناس آمریکایی 
در کشــور ما خود یک بحران از پیش اعلام 
شده اســت و در این بین سازمان های متولی 
تنها به عنوان یک نظاره گــر معمولی حتی 
توان رصد بازار را هم ندارند.به گفته واعظی 
آشتیانی، قدرت خرید مردم کم و جولان برای 
افزایش قیمت ها زیاد شده است. در این بین 
هیچ انسجامی بین مدیران ارشد وزارتخانه ها 
و سازمان های متولی وجود ندارد.به گزارش 
اقتصاد۲۴، این کارشــناس مسائل اقتصادی 
ادامه داد: درست اســت که کشور در حصار 
تحریم و فشارهای بین المللی قرار گرفته، اما 
این نباید باعث برهم ریختگی در بازار داخلی 
کشور شود. اگر هر نهاد و سازمانی وظیفه خود 
را درســت انجام دهد کمتر به مشکل نوسان 
قیمت های کالای اساسی و اجناس ضروری 
مردم خواهیم رســید.این فعال سیاســی با 
تأکید بر اینکه در حال حاضر نرخ ارز ابزاری 
برای تغییر قیمت ها کالاها در بازار شده است، 
گفت: اگر زمانی نرخ ارز به سمت کاهش برود 
هیچ گاه تولید کننده و فروشنده، قیمت ها را 
به حالت قبل بر نمی گرداند این دقیقاً همان 
نقطه ضعفی است که ناشــی از عدم حضور 
مدیران کارآمد و اقتصادی در ســازمان ها و 
وزارتخانه هاست و تمام این اشکالات نشان یا 
اینکه متولیان این امر خود را به خواب زده اند.

افزایش گرانی ها در بازار



انجمن  هیات مدیره  رئیس 
سینماداران با اشاره به اینکه کسی 
حاضر نیست در بخش ساخت سالن 
سینما سرمایه گذاری کند، گفت: 
قبل از شیوع کرونا یک نهضتی 
در سینما اتفاق افتاد و بسیاری از 
سرمایه گذاران تشویق شدند که در 
بخش سالن سازی سرمایه گذاری 
کنند که در ادامه آن پردیس های 
چون کوروش و مگامال ساخته 
در  قاصداشرفی  محمد  شدند. 
گفت وگو با »ایرنا«، اظهارداشت: در 
ادامه نهضت سالن سازی سینماهای 
پردیس های  به  تبدیل  قدیمی 
چندسالنه شدند که این اتفاق باعث 
دلگرمی تهیه کنندگان و سالن داران 
شد. در صنعت سینما هرچه قدر 
تعداد سالن های سینما زیاد باشد 
هم برای مرزهایمان مفید است 
چراکه می تواند به فرهنگسازی و 
بسترسازی امور فرهنگی کمک 
کند. رئیس هیات مدیره انجمن 
سینماداران با بیان اینکه وقتی کرونا 
در سال 99 در کشور شیوع پیدا 
کرد و تمام دنیا را فراگرفت، صنعت 
سینما با افت وخیزهای بسیار و 
جبران ناپذیری  خسارت های 
به  نزدیک  افزود:  شد،  مواجه 
۲ سال سالن های سینما تعطیل 
شدند اما سالن های حوزه هنری با 
توجه به اینکه بخش خصوصی نبود، 
سالن هایشان را باز نگه داشتند و به 
مخاطبان سرویس ارائه دادند که 
جای تشکر از موسسه بهمن سبز 
وضعیت  حاضر  حال  در  دارد. 
سینماها در حالی قرار دارد که 
مخاطب نداریم و صاحبان فیلم 
راضی به اکران آثارشان نمی شوند. 
اینجا می طلبد دولت و مسئولان 
به کمک سالن های سینما بیایند. 
قاصداشرفی گفت: در این دو سال 
بخش خصوصی نتوانست هزینه اش 
را تامین کند و مسلما بسیاری از 

و  شدند  تعطیل  ما  سالن های 
هستند.  تعطیل  همچنان  برخی 
در حال حاضر وضعیت سینماها 
در حالی قرار دارد که مخاطب 
نداریم و صاحبان فیلم راضی به 
اکران آثارشان نمی شوند. وی با 
اشاره به اینکه مسئولان کشور، 
پخش کنندگان  تهیه کنندگان، 
بخش  در  چون  سینماداران  و 
فرهنگی فعالیت می کنند، وظایفی 
برعهده دارند تا بسترسازی در 
زمینه فرهنگ کنند، بیان داشت: 
اگر فرهنگ سازی صورت بگیرد، 
و  صحیح  اجتماعی مان  روابط 
درست می شود. متاسفانه در حال 
حاضر بسیاری از جوانان ما نگران 
آینده هستند و این نشان می دهد 
در بخش فرهنگ کار نکردیم و 
باید از دانشگاهیان کمک بگیریم. 
و  جامعه شناسان  حقیقت  در 
روان شناسان باید با جوانان صحبت 
تا  بشنوند  را  حرفشان  و  کنند 
متوجه خواسته شان شوند. رئیس 
هیات مدیره انجمن سینماداران 
اتفاق  از این  ادامه داد: بخشی 
می تواند در سالن سینما تامین شود 
چراکه سالم ترین تفریح، سینماست. 
در صنعت سینما باید تمام مسئولان 

این تصمیم را داشته باشند که به 
سالن سازی کمک کنند. همچنین 
سالن هایی که در حال حاضر موجود 
است، نباید تعطیل شوند. متاسفانه 
من تصمیمی در این مورد نمی بینم 
پس باید به مسئولان گوشزد کنیم 
که در بخش فرهنگ فعالیت چند 
برابری داشته باشند. نزدیک به 
۵۰۰ شهرستان ما فاقد سالن سینما 
هستند و فرمانداری ها و شهرداری ها 
وزارت  باید کمک کنند چراکه 
ارشاد به تنهایی نمی تواند تمام این 

مسئولیت را به دوش بکشند.
 دولت وام  کم بهره بدهد

قاصداشرفی تاکید کرد: من به 
نوبه خود از مسئولان مان در موسسه 
تشکر  هنری  حوزه  سبز  بهمن 
می کنم که در نهضت سالن سازی 
واقعا شاهکار کردند. در حقیقت 
یک تمرکززدایی از تهران توسط 
این موسسه اتفاق افتاده است یعنی 
در این شرایط اقتصادی بیشتر به 
شهرستان هایی رفتند که فاقد سالن 
سینما بودند و سالن سازی کردند. 
در بسیاری از شهرستان هایی که 
سینما نداشتند، موسسه بهمن سبز 
یا سالن ساخته و یا سالن هایی را 
بازسازی کرده است. این مساله 

بسترسازی  و  فرهنگسازی  به 
بهتر برای نقش آفرینی فرهنگ 
کمک می کند. رئیس هیات مدیره 
انجمن سینماداران با بیان اینکه 
فرهنگسازی نیاز به کمک و حمایت 
دولت دارد، مطرح کرد: دولت باید 
بخشی از هزینه های سینما از جمله 
مالیات برارزش افزوده و عوارض 
شهرداری و... را حذف کند. مشخص 
نیست 9 درصد ارزش افزوده ای 
که از سینما گرفته می شود، برای 
چه باید روی دوش سالن سینما 
باشد. اگر دولت واقعا کمک می کند 
و نیتش این است که سالن های 
سینما پابرجا و فعالیت داشته باشند 
باید پا جلو بگذارد و وام های کم بهره 
بدهد تا سینماهای موجود را حفظ 
کند و افراد تشویق شوند تا در این 
می کنند.  سرمایه گذاری  بخش 
که  افرادی  افزود:  قاصداشرفی 
در بخش فرهنگ سرمایه گذاری 
می کنند، به دنبال برگشت سرمایه 
نیستند چراکه مانند سینماداران 
دهه ۷۰ و ۸۰ عاشق کارشان هستند. 
هر سینما به لحاظ قیمت گذاری 
ارزش بالایی دارد اما ما حاضریم با 
۲۰ نفر مخاطب، شغل و حرفه مان را 
ادامه دهیم. دلیل این مساله درست 
و صحیح فکرکردن و دلسوزی برای 
کشور است. وی در بخش دیگری از 
صحبت های خود با بیان اینکه امروزه 
سینماها باید به شکل چندمنظوره 
ساخته شود و وزارت ارشاد باید این را 
در دستور کارش بگذارد، عنوان کرد: 
برای ساخت یک مجتمع فرهنگی 
باید تمام جوانب را در آن دید از 
جمله کتابخانه، مکانی برای بازی 
کودکان، رستوران و کافی شاپ و... . 
من موافق این قضیه و خواسته ام این 
است که این اتفاق رخ بدهد چراکه 
به درآمدزایی سینما و استان هایی 
ندارند،  تفریح  برای  جایی   که 

کمک می کند. 
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سینمـــــا

»مهمونی۲«طهماسب
درحالساختاست

آغاز غیررسمی اکران نوروزی 
با پیش فروش ۳ فیلم

فیلم »عروسی خیابان   3 با پیش فروش 
فرشته«، »فسیل« و »غریب« اکران نوروزی 
سینماها کلید خورد. چهارشنبه ۲۴ اسفندماه 
آغاز رسمی اکران نوروزی فیلم هاست و قرار 
است چهار فیلم معرفی شده در روزهای گذشته 
به همراه چند فیلم دیگر پذیرای مخاطبان و 
علاقه مندان به سینما در تعطیلات نوروز و 
شب های ماه رمضان باشند. فیلم های »عروسی 
خیابان فرشته«، »فسیل«، »بچه های طوفان« و 
»غریب« طبق اعلام سازمان سینمایی می توانند 
در سینماها اکران شوند و در کنار آنها فیلم های 
دیگری مثل »ملاقات خصوصی«، »چپ راست«، 
»بخارست« و نیز »خط استوا« به اکران خود 
ادامه می دهند. »غریب« جدیدترین ساخته 
محمدحسین لطیفی است که در جشنواره 
چهل ویکم فیلم فجر رونمایی شد. فیلم »فسیل« 
به کارگردانی کریم امینی و تهیه کنندگی ابراهیم 
عامریان یکی از چند فیلم کمدی روزهای آینده 
سینما خواهد بود. در این فیلم بهرام افشاری، 
هادی کاظمی، الناز حبیبی، الهه حصاری، 
ایمان صفا، بابک کریمی، سیدجواد هاشمی، 
غلامرضا نیکخواه، سمانه منیری، امید روحانی، 
علیرضا استادی، قاسم زارع، خشایار راد و مجید 
شهریاری بازی کرده اند. دیگر فیلم جدید سینما 
»عروسی خیابان فرشته« است که سال ۱399 به 
تهیه کنندگی محمدرضا شریفی نیا ساخته شده 
است. در این فیلم محمدرضا شریفی نیا، عاطفه 
رضوی، مهراوه شریفی نیا، علیرضا جعفری، 
فهیمه رحیمیان، سام نوری، پوریا پورسرخ، 
حسام نواب صفوی، کمندامیرسلیمانی، شقایق 
فراهانی، رامین ناصرنصیر و فهیمه رحیم نیا بازی 
کرده اند. »بچه های طوفان« هم به کارگردانی 
صادق صادق  دقیقی برای گروه سنی کودک و 
نوجوان است که در جشنواره فیلم کودکان و 
نوجوانان هم حضور داشته و جایزه گرفته است. 
در »بچه های طوفان« پژمان بازغی، مریم بوبانی، 
پرهام دلدار، ونوس حسن کانلی، رضا ناجی، 
سوگل طهماسبی، جواد زیتونی، تیمور عباسی 
و بازیگران نوجوانی همچون رضا مهاجری، طاها 
طاهری، حمیدرضا زواری، پونه سورتیچی بازی 
کرده اند. »بخارست« با بازی حسین یاری، پژمان 
جمشیدی، امیرحسین آرمان، هادی کاظمی، 
غلامرضا نیکخواه، »چپ راست« با بازی رامبد 
جوان، پیمان قاسم خانی، ویشکا آسایش، سارا 
بهرامی و سروش صحت و »ملاقات خصوصی« با 
بازی پریناز ایزدیار، هوتن شکیبا، رویا تیموریان، 
ریما رامین فر، سیاوش چراغی پور، نادر فلاح و 
جواد قامتی از دیگر فیلم های پربازیگر سینماها 

در فروردین ماه ۱۴۰۲ هستند.

رئیس هیات  مدیره انجمن سینماداران:

سالم ترین تفریح سینماست

 سرگئی لاوروف:
 ناتو، روس هراسی را ترویج می دهد

در ادامه تنش ها بین باکو و ایروان، نخست وزیر ارمنستان 
خطر تشدید را هم در مرز این کشور و هم در منطقه قره باغ 
گفت:  پاشینیان  نیکول  کرد.  توصیف  بالا  کوهستانی 
نتیجه گیری من بر مبنای لفاظی های ستیزه جویانه جمهوری 
آذربایجان است، اما اطلاعات دیگر هم وجود دارد. به گزارش 
رادیوی عمومی ارمنستان، پاشینیان درباره سازوکارهای 
بازدارنده بیان کرد: ما ۱۰۰ درصد اطمینان داریم این جمهوری 
ارمنستان نیست که اقدامات تهاجمی و تشدید را آغاز می کند. 
به همین دلیل جمهوری ارمنستان موافقت کرد یا تصمیم 
گرفت ناظران اتحادیه اروپا را دعوت کند. این ایده به این دلیل 
مطرح شد که هم قبل و هم بعد از جنگ ۲۰۲۰، )جمهوری( 
آذربایجان هر گونه تنش را با اقدامات ارمنستان توجیه می کرد. 

وی افزود: »جامعه بین المللی باید بپذیرد که خطر تنش 
همچنان بالاست و با توجه به مسدودبودن کریدور »لاچین«، 
بحران انسانی در آرتساخ )منطقه قره باغ کوهستانی( و آمادگی 
آشکار )جمهوری( آذربایجان برای پاکسازی قومی، ما به 
این موضع پایبند هستیم که بسیار مناسب است ماموریت 
حقیقت یاب بین المللی در کریدور لاچین و قره باغ کوهستانی 
مستقر شود.« نخست وزیر ارمنستان ادامه داد: )جمهوری( 
آذربایجان می کوشد اراده مردم قره باغ برای زندگی در 
سرزمین مادری خود را از بین ببرد. آنچه که قوی و تزلزل ناپذیر 
باقی بماند، مبنای همه تحولات آینده خواهد بود. دفتر 
نخست وزیری ارمنستان گزارش داد که نیکول پاشینیان در 
تماسی تلفنی با ولادیمیر پوتین، بحران انسانی در قره باغ 

کوهستانی ناشی از محاصره غیرقانونی مسیر مهم لاچین 
توسط نیروهای جمهوری آذربایجان را مورد بحث قرار 
داد. طبق این گزارش، در این گفت وگوی تلفنی، حمله 
جمهوری آذربایجان در روزهای اخیر در قره باغ کوهستانی و 
پیامدهای آن مورد بحث و بررسی قرار گرفت و نخست وزیر 
ارمنستان بر واکنش هدفمند روسیه در زمینه غلبه بر بحران 
در قره باغ تاکید کرد. در تماس پاشینیان با پوتین در مورد روند 
عادی سازی روابط ارمنستان و جمهوری آذربایجان هم رایزنی 
شد. وزارت دفاع جمهوری آذربایجان  اعلام کرده که ایجاد 
گذرگاه و نقطه کنترل مرزی در انتهای جاده لاچین ضروری 
است. ارمنستان و جمهوری آذربایجان با وجود آتش بس، 
کماکان درگیری دارند و در بیش از سه ماه گذشته، معترضان 
جمهوری آذربایجانی با در دست داشتن پلاکاردها و پرچم ها، 
کریدور لاچین را مسدود کرده اند. آنها  دسترسی به قره باغ 
کوهستانی را مسدود و غذا، دارو و تدارکات را برای ۱۲۰ هزار 

ساکن ارمنستانی آن قطع کرده اند.

 نیکول پاشینیان:

خطر تشدید تنش در »قره باغ« بالاست

بیـــنالمـــلل
 

 
گــــــزارش

  قرارداد انتقال غلات اوکراین 
تمدید شد

روسیه اعلام کرد: قرارداد انتقال غلات اوکراین از دریای 
سیاه به نشانه حسن نیت برای ۶۰ روز دیگر تمدید شده 
است. به گزارش ایسنا، به نقل از اسپوتنیک، یک دیپلمات 
روس خبر داد: قرارداد انتقال غلات اوکراین از دریای سیاه به 
مدت ۶۰ روز دیگر تمدید شد. البته تمدید این قرار داد منوط 
به اجرای تمام وعده ها به طرف روسی می شود. سرگئی 
ورشینین، معاون وزیر امور خارجه روسیه در بیانیه ای که از 
سوی هیات روسیه در ژنو منتشر شد، گفت: روسیه با تمدید 
جدید »ابتکار دریای سیاه« پس از پایان دوره دوم در ۱۸ 
مارس، اما فقط برای ۶۰ روز مخالفت نمی کند. این قرارداد 
که ابتدا با میانجیگری سازمان ملل و ترکیه در ژوئیه گذشته 
انجام شد، یکبار در ماه نوامبر به مدت ۱۲۰ روز تمدید شد 
و در صورت عدم مخالفت طرفین، در ۱۸ مارس تمدید 
می شود. تاکنون حدود ۲۴ میلیون تن محصول اوکراین 
تحت ابتکار غلات دریای سیاه حمل شده است. الکساندر 
گروشکو، معاون وزیر امور خارجه روسیه نیز بیان کرد که 
توافق غلات به مدت ۶۰ روز تمدید شده است، مشروط بر 
اینکه تمام وعده های شرکای روسیه عملی شود. گروشکو 
به خبرنگاران گفت: معاون وزیر ما، سرگئی ورشینین، 
بیانیه ای داد که قرارداد از قبل تمدید شده است و توافق شد 
که برای ۶۰ روز تمدید شود. گروشکو افزود: ماهیت بسته 
مجددا مورد تاکید قرار گرفت، مشروط بر اینکه تمام وعده ها 
به روسیه در خصوص اجرای مسیر دوم که لغو تحریم های 
مستقیم و غیرمستقیم بر عرضه محصولات کشاورزی 
روسیه به بازارهای جهانی است، محقق شود. این مقام با این 
حال افزود: مسکو همچنان از ناکامی سازمان ملل در رفع 
محدودیت های غرب بر تجارت مواد غذایی و کود روسیه 
ناراضی است. گروشکو گفت: ما خواستار تحقق تمام وعده ها 
و تعهدات داده  شده به روسیه درخصوص اجرای یک مسیر 
دوم، یعنی لغو تمامی تحریم های مستقیم و غیرمستقیم 
صادرات محصولات کشاورزی روسیه به بازارهای جهانی 
خواهیم بود. روسیه مدت هاست که از نحوه اجرای قرارداد 
غلات انتقاد می کند و استدلال می کند که این توافق تا حد 
زیادی به نفع آسیب پذیرترین کشورها نبوده است، زیرا 
بیشتر محصولات اوکراین برای تغذیه دام در اروپا استفاده 
می شود. مسکو اعلام کرد: در همین حال، کشورهای کم 
درآمد آفریقا و آسیا از واردات غلات و کودهای شیمیایی 

روسیه به دلیل تحریم های غرب منع شده اند.

دیمیتری پسکوف:

روابط مهم روسیه و چین ادامه خواهد داشت
کوتــــاه

سخنگوی کرملین ضمن مهم خواندن 
روابط روسیه و چین، گفت: مذاکرات میان 
این دو کشور ادامه دارد و ادامه خواهد داشت. 
به گزارش خبرگزاری اسپوتنیک، دیمیتری 
پسکوف، سخنگوی کرملین به خبرنگاران 
اظهارکرد: مذاکرات میان روسیه و چین 
دوستانه و استراتژیک است و همچنان ادامه 
خواهد داشت؛ زیرا این روابط برای هر دوطرف 
مهم است و همچنین هر دوطرف توجه زیادی 
به توسعه بیشتر این روابط می کنند. وی با 
اشاره به یک پیشرفت احتمالی در جلسه آتی 
میان روسای جمهور روسیه و چین، افزود: 
هر ارتباطی انگیزه بیشتری را برای ارتقاء 
همکاری ها در زمینه های مختلف می دهد. 
سخنگوی کرملین در ادامه همچنین به قرارداد 
سه جانبه »آکوس« میان آمریکا، انگلیس و 
استرالیا اشاره و در این خصوص تصریح کرد: 
موضوع ارائه زیردریایی های اتمی به استرالیا از 

سوی آمریکا و انگلیس سوالات زیادی را درباره 
مساله عدم اشائه هسته ای ایجاد می کند و 
این موضوع نیاز به شفافیت دارد. آمریکا، 
استرالیا و انگلیس از جزئیات برنامه های ارسال 
زیردریایی هایی اتمی به کانبرا تحت پیمان 
سه جانبه »آکوس« پرده برداشتند؛ اقدامی که 

واکنش تند چین را به دنبال داشته و واشنگتن 
و لندن را به نادیده گرفتن مسئولیت هایشان 
به عنوان قدرت های هسته ای و اعضای »پیمان 
منع گسترش سلاح های هسته ای« متهم 
کرده است. دیمیتری پسکوف در قسمت 
دیگری از سخنانش اظهارکرد: مسکو امیدوار 

است که پس از یک دوره طولانی قسمت 
دوم توافق غلات اجرا شود. امیدواریم شرایط 
و مسئولیت هایی که پیشتر توسط تمامی 
طرف ها مشخص شد، محقق شود. روسیه 
گوترش،  آنتونیو  تلاش های  از  همچنین 
دبیرکل سازمان ملل متحد در این خصوص 
قدردانی می کند اما وی موفق نشد تا غرب 
را تشویق کند که تحریم ها علیه مسکو را لغو 
کنند. وی در پایان با اشاره به دیدار احتمالی 
ولادیمیر پوتین، رئیس جمهوری روسیه با 
دونالد ترامپ، رئیس جمهوری سابق آمریکا 
تاکید کرد: هنوز هیچ گفت وگوی سازنده و 
یا ابتکاری جهت این ملاقات احتمالی وجود 
ندارد. پیش تر ترامپ که تصمیم گرفته در 
انتخابات ریاست جمهوری ۲۰۲۴ آمریکا 
شرکت کند، گفت: کمک های اضافی به 
اوکراین به برگزاری جلسه با پوتین بستگی 

خواهد داشت.

 برای دومین روز پیاپی
کره شمالی آزمایش موشکی انجام داد

ستاد مشترک نیروهای مسلح کره جنوبی در بیانیه ای 
اعلام کرد که نظامیان پیونگ یانگ ۲ فروند موشک بالستیک 
کوتاه برُد را به سمت دریای شرقی شلیک کرده اند. رسانه های 
شرق آسیا از شلیک آزمایشی یک پرتابه توسط ارتش 
کره شمالی خبر دادند. به نوشته خبرگزاری »یونهاپ« 
این شلیک یک روز پس از آن انجام شده که سئول و 
واشنگتن رزمایش ۱۱ روزه موسوم به »سپرآزادی« را 
آغاز کردند که قرار است با تمرین همزمان میدانی به نام 
»سپرجنگجو« ادامه یابد. ارتش کره شمالی خبر داد که دو 
فروند موشک کروز راهبردی را از یک زیردریایی به صورت 
آزمایشی شلیک کرده است. یکشنبه هم کمیسیون نظامی 
مرکزی حزب حاکم کره شمالی با حضور رهبر این کشور 
تصمیم گرفت تا تدابیر »مهم و کاربردی« برای استفاده 
تهاجمی از بازدارندگی جنگی را اتخاذ کند. پیش از این نیز 
با افزایش تنش ها در شبه جزیره کره و نزدیک شدن به موعد 
برگزاری رزمایش بزرگ کره جنوبی و آمریکا، سران سئول 
و پیونگ یانگ درباره هرگونه اقدام تحریک آمیز به یکدیگر 

هشدار داده بودند. 
 

سران کر ه جنوبی و ژاپن دیدار می کنند
یون سوک یول، رئیس جمهوری کره جنوبی و فومیدا 
کیشیدا، نخست وزیر ژاپن قرار است با هدف رایزنی در 
خصوص توسعه همکاری گفت وگو کنند. به گزارش ایرنا به 
نقل از پایگاه خبری کیودو، دو رهبر کره جنوبی و ژاپن قرار 
است پنجشنبه هفته جاری )۲۵ اسفندماه( در جریان دیدار 
دو روزه رئیس جمهور کره جنوبی به توکیو بایکدیگر دیدار 
و گفت وگو کنند. دستیابی به راه حلی در خصوص مساله 
مورد مناقشه با توکیو پیرامون غرامت کارگران زمان جنگ 
در راستای ترمیم روابط دوجانبه دو کشور که سال هاست 
به عنوان مساله ای لاینحل باقی مانده یکی از موضوعاتی است 
که در این دیدار مورد بحث و بررسی قرار خواهد گرفت. راه 
حل مساله غرامت کارگران زمان جنگ نخستین بار در ماه 
ژانویه سالجاری میلادی در سئول به شکل عمومی مطرح 
شد چنان که مراکزی در بنیاد حمایت از دولت کره جنوبی 
به جای درخواست از ۲ شرکت ژاپنی به دستور دادگاه 
کره جنوبی غرامت را به شاکیان کره ای پرداخت کند. ۲۶ 
دیماه، کره جنوبی و ژاپن رایزنی های دیپلماتیک خود را در 
مورد راه های جبران خسارت قربانیان کره ای کار اجباری در 
زمان جنگ جهانی دوم براساس احکام سال ۲۰۱۸ دادگاه 
عالی سئول برگزار کردند. تاکنون بیش از یک هزار و ۱۰۰ 
کارگر و خانواده های آنان شکایت کرده اند که در جنگ 
جهانی دوم مجبور به کار اجباری در شرکت های ژاپنی شده 
اند. برخی دیگر می گویند مجبور شده بودند تحت فرمان 
ارتش امپراتوری ژاپن خدمت کنند. این افراد اصرار دارند 
که دولت کره جنوبی باید به خاطر خدماتشان به کارخانه ها و 

ارتش ژاپن، به آنها غرامت بپردازد. 

اجرا  با  »مهمونی«  دوم  فصل 
و کارگردانی ایرج طهماسب این 
که  است  ساخت  حال  در  روزها 
فصل  شخصیت های  حضور  با 
بود. مجموعه  اول همراه خواهد 
»مهمونی« جدیدترین برندی است 
که ایرج طهماسب از ابتدای امسال 
و  اجرا  خانگی  نمایش  شبکه  در 
کارگردانی اش را بر عهده گرفت و 
به سبک مجموعه های عروسکی خود 
شخصیت های تازه ای را وارد قالب 
گفت گو با چهره ها کرد. این مجموعه 
فروردین ماه سال ۱۴۰۱ از طریق 
شبکه نمایش خانگی در دسترس 
مخاطب قرار گرفت که ترکیبی از 
عروسکی  مختلف  شخصیت های 
و کاراکترهای نمایشی داشت. در 
میان شخصیت های عروسکی »بچه« 
با صدای هوتن شکیبا و »پشه« با 
صدای کاظم سیاحی بیشتر مورد 
توجه واقع شد و حتی در مواردی 
مجموعه هم در نبود شخصیت ها 
وارد حاشیه شد. طهماسب سال ها 
با برند »کلاه قرمزی« برای مخاطبان 
تلویزیون مجموعه ساخته بود و این 
اولین حضور او در شبکه خانگی بود 
که با اقبال مخاطب مواجه شد. حالا 
امسال دومین فصل از این مجموعه 
در دست ساخت است و همزمان 
با نوروز ۱۴۰۲ رونمایی می شود. 
فصل دوم »مهمونی« از نیمه دوم 
اسفندماه وارد تصویربرداری شده 
و  »پشه«  شخصیت های  و  است 
»بچه« در این فصل هم حضور دارند. 
لوکیشن تصویربرداری نیز همان 
لوکیشن قبلی است و مجموعه به 
تهیه کنندگی حسن خدادادی تولید 
می شود. ایرج طهماسب در فیلم هایی 
چون »کلاه قرمزی و پسرخاله«، 
»یکی بود یکی نبود« و... نقش آفرینی 

کرده است.

میکائیل شهرستانی با »باغ آلبالو« می آید
میکائیل شهرستانی قصد دارد نمایش »باغ آلبالو« نوشته 
آنتوان چخوف را در تماشاخانه ایرانشهر روی صحنه ببرد. میکاییل 
شهرستانی، کارگردان و مدرس تئاتر که مدت هاست آثار نمایشی 
را با هنرجویان خود اجرا می کند، برای تازه ترین پروژه اجرایی خود 
نمایشنامه »باغ آلبالو« اثر مشهور چخوف را در نظر گرفته است. او 
در گفت وگو با ایسنا خبر داد که این نمایش را از اواخر فروردین ماه 
در تالار دکتر ناظرزاده تماشاخانه ایرانشهر اجرا خواهد کرد. 
نمایشنامه »باغ آلبالو« از مشهورترین آثار چخوف است که تاکنون 
با کارگردانی هنرمندان گوناگونی روی صحنه رفته و بسیاری از 
بازیگران شناخته شده تئاتر در آن به ایفای نقش پرداخته اند. 
گفته می شود این نمایشنامه آخرین اثر چخوف است در سال 
۱9۰3 نوشته شده و یک سال بعد با کارگردانی استانیسلاوسکی 
روی صحنه رفته است. شهرستانی پیش تر نمایش »آگوست در 
اوسیج کانتی« را با هنرجویان جوانش در خانه نمایش مهرگان 
اجرا کرد که بخشی از اجراهای این نمایش با تعطیلات کرونایی 
همراه شد و او دوباره از تابستان سال 99 اجرای این اثر نمایشی را 

در شرایط سخت کرونایی از سر گرفت.
 

مدیری فیلم جدید می سازد
مهران مدیری فیلم سینمایی »بن بست« را می سازد. مهران 
مدیری هفت سال پس از آخرین فیلمش در مقام کارگردان، قصد 
دارد فیلم جدیدی را با نام »بن بست« جلوی دوربین ببرد. او برای 
این فیلم به تهیه کنندگی علی اوجی به تازگی متقاضی دریافت 
پروانه ساخت شده است. وی در سال های گذشته در فیلم های 
سینمایی »رحمان ۱۴۰۰« منوچهر هادی، »ما همه با هم 
هستیم« کمال تبریزی، »درخت گردو« محمدحسین مهدویان 
و »خائن کشی« مسعود کیمیایی بازی کرده بود که از میان آنها 

فیلم کیمیایی هنوز اکران نشده است. 
 
پخش»نون .خ ۴« از اول فروردین

فصل چهارم مجموعه تلویزیونی »نون .خ« به تهیه کنندگی 
مهدی فرجی و کارگردانی سعید آقاخانی از اول فروردین ماه از 
شبکه یک سیما روی آنتن خواهد رفت. سریال »نون .خ۴« با طی 
مراحل پس از تولید این روزها برای پخش نوروزی آنتن شبکه 
یک از اول فروردین ماه ۱۴۰۲ آماده می شود و با توجه به تقارن 
ایام ماه مبارک رمضان پخش این سریال در این ماه مبارک نیز 
ادامه خواهد داشت. در سری جدید این مجموعه سعید آقاخانی، 
حمیدرضا آذرنگ، بیژن بنفشه خواه، کاظم نوربخش، سیدعلی 
صالحی، ندا قاسمی، صهبا شرافتی، هدیه بازوند، نسرین مرادی، 
پاشا جمالی، سیروس میمنت، امیرسهیلی، سیدحسین موسوی، 
رضا رشیدی، سیروس سپهری، ماشاا... وروائی، علی اخوان مطلق 
و هومن حاجی عبدالهی به هنرنمایی پرداخته اند. مجموعه »نون.

خ۴« در ایام نوروز و ماه مبارک رمضان شنبه تا چهارشنبه ساعت 
۲۲ و ۱۵ دقیقه از شبکه یک روی آنتن می رود .

 وزیر خارجه روسیه با اشاره به تلاش غرب برای حفظ 
سلطه جهانی و ترویج روس هراسی گفت: برخلاف غربی ها 
مسکو به دنبال گسترش روابط و همکاری های دوستانه است 
و کشورهای دیگر را از توسعه منافعشان،  منع نمی کند. به 
گزارش ایرنا از خبرگزاری اسپوتنیک، سرگئی لاوروف در 
»نخستین کنگره جنبش بین المللی روسوفیل ها« )حامیان 

روسیه( افزود: »جهان آنگلوساکسون « با ایجاد ساختارهایی 
مانند آکوس و تقویت زیرساخت های ناتو در آسیا، برای 
رویارویی در سال های آینده به طور جدی تلاش می کند. 
وی گفت پیمان امنیتی سه جانبه آکوس )AUKUS( میان 
استرالیا،  انگلیس و آمریکا می تواند به تقابل طولانی مدت با 
کشورهای منطقه بینجامد. وزیر امور خارجه روسیه تصریح 

کرد: این تصور برای من امکان پذیر نیست که تمدن های 
بزرگ آسیایی مانند اتحادیه اروپا به سادگی تحت کنترل 
قرار گیرند و مطیعانه برنامه های واشنگتن و سایر همکاران 
آنگلوساکسونی اش را اجرا کنند. شبکه خبری راشاتودی نیز 
گزارش داد: لاوروف در جلسه افتتاحیه کنگره روسوفیل ها 
گفت: غرب سایر کشورها را مجبور می کند تا بر اساس 
دستورکارش رفتار کنند. وی با بیان اینکه غرب مشغول حفظ 
سلطه اش بر جهان است، تاکید کرد: مسکو به دنبال گسترش 
روابط و همکاری های دوستانه است و کشورهای دیگر را از 

توسعه منافعشان،  منع نمی کند.



گفت و گـو 6a r m a n m e l i . i r
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 ایران تا به امروز فرصت های تجاری مهم و بالقوه ای را از دست 
داده و یکی از آنها، توسعه روابط تجاری با کشورهای حوزه دریای 
خزر است. طی سال های گذشته، ایران از نظر سیاسی و جغرافیایی، 
شانس های متعددی را برای توسعه تجارت به دست آورده بود، اما 
نتوانست آن طور که باید و شاید، از این فرصت ها بهره برداری کند. در 
نهایت نیز، سایر کشورها از این مجال های تجاری استفاده کردند و 
جای ایران را در بازارهای مختلف گرفتند. پس از فروپاشی شوروی، 
کشورهای جداشده، بازار صادراتی مهمی محسوب می شدند و 
نیازهای جدی به محصولات ایران داشتند و به دلیل نداشتن توجه 
کافی به این مسئله، بسترهای تجاری گسترده ای با کشورهای 
مذکور شکل نگرفت. به دلیل ضعیف بودن سیاست های خارجی 
ایران در دولت های گذشته و همچنین نقص های جدی در برقراری 
ارتباطات تجاری، هدایت کردن سرمایه ها به بازارهای بالقوه و جذب 
سرمایه گذاران بین المللی، تا به امروز شانس های جدی تجارت در 
منطقه را از دست داده ایم و در این زمان سایر کشورها مانند ترکیه، 
از حضور نداشتن ایران استفاده کرده اند. ایران باید به گذشته نگاهی 
بیندازد و برای تغییر رویه در فعالیت های تجاری خود، برنامه جدی 
تدوین کند. چند ماه پیش اعلام شد، موافقتنامه همکاری اقتصادی 
و تجاری بین دولت های ساحلی خزر به امضا رسیده و انتظار می رود 
در چند مدت آتی به بهره برداری برسد. حضور ایران در نشست های 
همکاری مختلف اقتصادی منطقه، به تبع تاثیر بسیار زیادی بر 
روابط تجاری ما با سایر کشورها دارد. در این میان، نکته قابل توجه 
آنجاست که بهره گیری از اطلاعات و تجربیات کشورهای موفق، 
مهم ترین و باارزش ترین سرمایه ای است که باید از آن استفاده 
کنیم، از این رو شرکت در موافقتنامه همکاری اقتصادی و تجاری 
بین دولت های ساحلی خزر می تواند ضمن بهبود روابط اقتصادی و 
تجاری ایران، فرصت ها و تجربه های مهمی را در اختیار ما قرار دهد. 
درحال حاضر کشورهای توسعه یافته یا در حال توسعه، به عنوان 
مهم ترین رقبای ایران در بازارهای جهانی شناخته می شوند. ایران 
اگر برنامه جدی برای پیشرفت در فعالیت های بازرگانی نداشته 
باشد و نتواند با این رقیبان قدرتمند در بازارهای جهانی مقابله 
کند، در ادامه همچنان فرصت های مهم و بازارهای بالقوه برای 
محصولات خود را از دست خواهیم داد. حضور ایران در نشست ها 
و توافق های تجاری منطقه ای، می تواند به ایران برای حضور در 
تجارت بین المللی یاری رساند. ضعف های ایران در بهره گیری از 
فرصت های توسعه تجارت در منطقه، دلایل متعددی دارد که 
رسیدگی به هر یک، ضروری است. برای بهره مندی از ظرفیت های 
خزر، ابتدا باید موانع فعلی در سیاست گذاری های کلان کشور را حل 
کنیم. در حال  حاضر تولیدکننده های داخلی، از نیاز سایر کشورها 
و همچنین بازارهای بالقوه موجود اطلاعی ندارند. به عبارتی، 
تاجری خبره وجود ندارد که ضمن نیازسنجی کشورهای خارجی، 
تولیدات ایرانی را به بازارهای بین المللی به نحو احسن معرفی کند. 
این ضعف های مهم سبب شده تا پایه های تجارت ایران با سایر 
کشورها به ویژه کشورهای حاشیه دریای خزر سست شود و رفع 
مشکلات این چنینی، همکاری چندجانبه نهادها و سازمان های 
دولتی را می طلبد. نمی توان مسئله توسعه تجارت را تنها وظیفه 
وزارت صنعت، معدن و تجارت دانست؛ بلکه نهادهایی مانند وزارت 
امور خارجه و جهاد کشاورزی، سازمان شیلات و سایر سازمان های 
درگیر در مسئله تجارت، باید با یکدیگر همکاری های موثر داشته 
باشند. در رابطه با افزایش همکاری های تجاری با کشورهای حوزه 
دریای خزر، سازمان امور بنادر و دریانوردی همواره یکی از نهادهای 
مهم درگیر و مسئول بهبود روابط بازرگانی ایران است، بنابراین 
رفع نقایص سیاست گذاری های تجاری و پرورش تاجران و رایزنان 
بازرگانی، یک وظیفه چندجانبه میان سازمان ها و نهادهای مختلف 
است. تا زمانی که این مشکلات  در سیاست گذاری های کلان 

تجاری وجود دارد، نمی توان به بهبود شرایط فعلی امیدوار بود.

 توسعه همکاری اقتصادی در منطقه
یادداشت

ویــــــژه
 

 توافق ایران و عربستان به چه میزان در معادلات 
منطقه خاورمیانه تأثیرگذار خواهد بود؟این توافق چه 

پیامدهایی برای ایران خواهد داشت؟ 
هنوز جزئیات دقیقی از توافق ایران و عربستان منتشر نشده 
و تنها اتفاقی که رخ داده این است که دو کشور روابط خود را 
از سر گرفته اند.براساس توافق صورت گرفته قرار شده تا دو 
ماه آینده سفرای دو کشور مشخص شود.در چنین شرایطی 
در این مدت باید منتظر ماند که در مذاکراتی که صورت 
می گیرد طرفین در چه زمینه هایی با هم صحبت می کنند.

به دلیل اینکه جزئیات هنوز به صورت دقیق مشخص نیست 
نمی توان به صورت قاطع درباره این موضوع اظهارنظر کرد 
که دو کشور روی چه موضوعاتی با هم توافق کرده اند.با این 
وجود آنچه در این زمینه مسجل است این است که این توافق 
می تواند برای منطقه امنیت ایجاد کند که این موضوع به 
سود همه کشورهای منطقه از جمله ایران و عربستان است.

آمریکا و کشورهای اروپایی نیز به دلیل حساسیت هایی 
که این منطقه دارد از این توافق رضایت دارند.به هر حال 
آمریکا و کشورهای اروپایی از جنبه های مختلف روی این 
منطقه سرمایه گذاری های هنگفتی کرده اند. به همین دلیل 
امنیت منطقه برای آنها حائز اهمیت است.آمریکا به دلیل 
چالش هایی که با روسیه در بحران اوکراین دارد و همچنین 
چالش هایی که با چین بر سرتایوان دارد به دنبال این است 
که در منطقه خاورمیانه با چالش جدی مواجه نباشد و این 
منطقه در وضعیت آرامش و امنیت قرار داشته باشد.یکی از 
دلایل مهمی که عربستان به این توافق تن داده این است که 
ایران کمک های مستشاری به یمن را انجام ندهد.در گذشته 
نیز مقامات ارشد عربستان سعودی در این زمینه صحبت 
کرده بودند.به همین دلیل در ژئوپلیتیک منطقه تغییراتی 
به وجود خواهد آمد. البته این توافق بیشتر به سود عربستان 
خواهد بود تا ایران. اگر واقع بینانه به موضوع نگاه کنیم این 

توافق از نظر امنیتی برای ایران 
پیامدهای مثبتی داشته اما برای 
عربستان دستاوردهای اقتصادی 
 و سیاسی به همراه خواهد داشت. 
چه  گرفته  صورت  توافق   
چشم اندازی را پیش روی روابط 
ایران و عربستان قرار خواهد 
داد؟آیا روابط تنها در ظاهر 
دنبال خواهد شد و یا احتمال 
اینکه همکاری های دوجانبه نیز 
در دستور کار قرار بگیرد وجود 

خواهد داشت؟ 
قطعاهمکاری های دوجانبه نیز 
شکل خواهد گرفت. به هر حال 
در شرایط کنونی عربستان جز 
کشورهای۲۰ است و از زمانی که 
محمد بن سلمان روی کار آمده روی 
تولیدات صنعتی سرمایه گذاری های 
زیادی انجام داده است.به همین 
دلیل این موضوع می تواند فرصت 
خوبی برای همکاری های تجاری 

و اقتصادی بین ایران و عربستان به وجود بیاورد.در شرایط 
کنونی ایران نیازمند بازارهای خارجی است. در نتیجه اگر ما 
بتوانیم روابط تجاری و اقتصادی خود را با عربستان گسترش 
بدهیم این امکان برای ایران فراهم می شود که به بازارهای 
کشورهای عربی حاشیه خلیج فارس دسترسی پیدا کند. از 

سوی دیگر این احتمال وجود دارد به واسطه همکاری های 
ایران و عربستان ما بتوانیم در آینده 
همکاری های دو جانبه ای را با مصر و اردن 
نیز برقرار کنیم.این اتفاق البته نیازمند 
یک پیش شرط است و آن این است که 
ما بدون اینکه پای کشورهای خارجی در 
میان باشد این پیشنهاد را برای همکاری 
به مصر و اردن بدهیم. به هر حال مصر 
کشور مهمی در خاورمیانه است و بازار 
خوبی برای ایران دارد. به همین دلیل 
ما باید برای همکاری با مصر و اردن نیز 
پیشقدم شویم و بدون حضورکشورهای 
این  با  همکاری  زمینه های  خارجی 
کشورها را به وجود بیاوریم.برای اینکه 
اقتصاد ایران جان تازه ای بگیرد نیاز به 
بازارهای خارجی و جذب سرمایه داریم. 
در چنین شرایطی است که فضای داخلی 
 نیز با آرامش بیشتری همراه خواهد بود. 
با  عربستان  و  ایران  توافق   
گرفت.  صورت  چین  میانجیگری 
چرا چین زمینه های توافق ایران 
و عربستان را فراهم کرد و از این 
رویکرد چه اهدافی را دنبال می 

کند؟ 
چین همواره بر مدار مسائل اقتصادی و بازاریابی جهانی 
با این وجود در شرایط کنونی چین به این  کار می کند.
نتیجه رسیده که برای کشوری که به دنبال این است جز 
قدرت های بزرگ جهانی قرار داشته باشد تنها روابط اقتصادی 
و تجاری کافی نیست و به همین دلیل تلاش می کند از نظر 
سیاسی،نظامی و امنیتی نیز خود را قدرتمند کند. این در 
حالی است که دوره سوم ریاست 
جمهوری شی جی پینگ به تازگی 
آغاز شده و وی به دنبال این است 
چین را در ابعاد مختلف به یک 
قدرت جهانی تبدیل کند.به همین 
دلیل میانجیگری چین در توافق 
ایران و عربستان یک مانور قدرت در 
منطقه خاورمیانه به شمار می رود.از 
سوی دیگر به دلیل حجم مبادلاتی 
که بین چین و عربستان سعودی 
وجود دارد که رقمی بالغ بر۱۷۰ 
میلیارد دلار است و از سوی دیگر با 
ایران نیز روابط تجاری گسترده ای 
در  گذاری هایی  سرمایه  و  دارد 
ایران دارد به دنبال این است که 
خاورمیانه در یک وضعیت آرامش 
و امنیت قرار داشته باشد.در نتیجه 
یکی از اهدافی که چین بین ایران 
کرده  میانجیگری  عربستان  و 
گذاری هایی  از سرمایه  حفاظت 
منطقه  در  کشور  این  که  است 
خاورمیانه انجام داده و نمی خواهد این سرمایه گذاری ها 
شود.  مخدوش  و  بیفتد  خطر  به  امنیتی  نظر   از 
  برخی عنوان می کنند این توافق باعث شده دست غرب 
از منطقه خاورمیانه کوتاه شود.آیا در واقع چنین اتفاقی 

رخ داده است؟ 

چین به هیچ عنوان قصد ندارد با میانجیگری بین ایران و 
عربستان خود را با کشورهای 
کند.چین  درگیر  غربی 
نمی خواهد اعتبار بین المللی 
خود را خرج ایران و عربستان 
برای  که  کند  کاری  و  کند 
بین المللی  هزینه  کشور  این 
داشته باشد.چین در سال در 
با  دلار  میلیارد  حدود۶۵۰ 
آمریکا مراوده تجاری دارد.این 
ارتباط با کشورهای اروپایی 
نیز وجود دارد.نکته دیگر اینکه 
قراردادهای۲۵ ساله ای که چین 
با کشورهای منطقه بسته است 
به معنای خارج شدن آمریکا 
و کشورهای اروپایی از منطقه 
نیست.این در حالی است که 
همه نهادهای امنیتی،نظامی و 
سیاسی عربستان و کشورهای 
حاشیه خلیج فارس در اختیار 
آمریکایی ها قرار دارد.اظهاراتی 
که برخی اصولگرایان در این 
زمینه مطرح می کنند برای 
انتقاد از دولت آقای روحانی و 
بالابردن نقش دولت سیزدهم در سطح منطقه عنوان می شود 
که بیشتر جنبه تبلیغاتی دارد.نکته دیگر اینکه آمریکا قصد 
ندارد چین را سر لج بیندازد که در جبهه روسیه قرار بگیرد.

در شرایط کنونی آمریکا با روسیه مشکل دارد.این در حالی 
است که چین در ماجرای حمله روسیه به اوکراین یک موضع 
خنثی اتخاذ کرد و تلاش کرد برای خود در این ماجرا هزینه 
سیاسی و امنیتی ایجاد نکند.این وضعیت در شرایط کنونی 
نیز وجود دارد و از چینی ها از دادن اسلحه به روسیه در 
جنگ اوکراین خودداری کرده است.رویکرد چین به شکلی 
است که به هیچ وجه حاضرنیست با به دست آوردن بازار 
 خاورمیانه بازار آمریکا و کشورهای اروپایی را از دست بدهد. 
 توافق ایران و عربستان و سفر مثبتی که گروسی به 
ایران داشت به چه میزان می تواند زمینه ساز مذاکرات 
جدید برای احیای برجام باشد؟آیا با توجه به شرایط 

جدید به احیای برجام خوش بین هستید؟
یکی از مشکلاتی که عربستان همواره با ایران داشته این است 
که این کشور همواره آمریکا و کشورهای اروپایی را به این دعوت 
می کرد که برای احیای برجام با ایران مذاکره نکنند و سطح 
تحریم ها را افزایش بدهد. عربستان حتی بی تمایل به این نبود 
که اسرائیل به ایران حمله نظامی کند و در مقاطعی از این اتفاق 
حمایت نیز می کرد.عربستان دوست نداشت ایران به یک قدرت 
اتمی در منطقه تبدیل شود. این اتفاق موازنه قدرت را در منطقه 
به هم می زد و به همین دلیل عربستان تمایلی به این موضوع 
نداشت.در دو ماه آینده مذاکرات ایران و عربستان ادامه خواهد 
داشت. نکته دیگر این است که عربستان از ایران می خواهد که 
هر چه زودتر تکلیف خود را با آژانس و کشورهای۱+۴ روشن 
کند.واقعیت این است که تا کشورهای غربی کارت سفید را به 
ایران نشان ندهند امکان ندارد عربستان با ایران در زمینه های 
دیگر همکاری و تعامل داشته باشد. ایران در مرحله نخست 
باید مشکلات خود را با آژانس و کشورهای غربی بر سر پرونده 
هسته ای حل کند. بدون تردید این خواست همه کشورهای 

خاورمیانه است.

از سوی دیگر این احتمال 
وجود دارد به واسطه 
همکاری های ایران و 
عربستان ما بتوانیم 
در آینده همکاری های 
دو جانبه ای را با مصر و 
اردن نیز برقرار کنیم.این 
اتفاق البته نیازمند یک 
پیش شرط است و آن این 
است که ما بدون اینکه پای 
کشورهای خارجی در میان 
باشد این پیشنهاد را برای 
همکاری به مصر و اردن 
بدهیم. به هر حال مصر 
کشور مهمی در خاورمیانه 
است و بازار خوبی برای 
ایران دارد

در شرایط کنونی آمریکا 
با روسیه مشکل دارد.این 
در حالی است که چین در 
ماجرای حمله روسیه به 
اوکراین یک موضع خنثی 
اتخاذ کرد و تلاش کرد 
برای خود در این ماجرا 
هزینه سیاسی و امنیتی 
ایجاد نکند.این وضعیت 
در شرایط کنونی نیز 
وجود دارد و چین از دادن 
اسلحه به روسیه در جنگ 
اوکراین خودداری کرده 
است.رویکرد چین به 
شکلی است که به هیچ وجه 
حاضرنیست با به دست 
آوردن بازار خاورمیانه 
بازار آمریکا و کشورهای 
اروپایی را از دست بدهد 

»آرمان ملی«- احسان انصاری:» در شرایط کنونی ایران نیازمند بازارهای خارجی است. در نتیجه اگر ما بتوانیم روابط تجاری و اقتصادی خود را با عربستان گسترش 
بدهیم این امکان برای ایران فراهم می شود که به بازارهای کشورهای عربی حاشیه خلیج فارس دسترسی پیدا کند. از سوی دیگر این احتمال وجود دارد به واسطه 
همکاری های ایران و عربستان ما بتوانیم در آینده همکاری های دو جانبه ای را با مصر و اردن نیز برقرار کنیم.این اتفاق البته نیازمند یک پیش شرط است و آن این 
است که ما بدون اینکه پای کشورهای خارجی در میان باشد این پیشنهاد را برای همکاری به مصر و اردن بدهیم. به هر حال مصر کشور مهمی در خاورمیانه است و 
بازار خوبی برای ایران دارد«؛ جملات بالا اظهارات دکتر علی بیگدلی، تحلیلگر روابط بین الملل در گفت وگو با»آرمان ملی« است. دکتر بیگدلی در این گفت وگو به 

بررسی مهم ترین نکات توافق ایران و عربستان و چشم انداز پیش رو پرداخته که در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید.

  آنچه تا   احیای برجام 
باقی مانده است

پس از قریب به ۶ ماه تعلیق در مذاکرات 
هسته ای، این روز ها بار دیگر امید ها برای 
احیای پیکر نیمه جان توافق برجام زنده شده 
است. آخرین دور مذاکرات احیای برجام در 
روز های ۱۳ تا ۱۷ مرداد ماه در وین، پایتخت 
اتریش برگزار شد که برآیند آن رسیدن ایران 
و طرف های غربی به نقطه انسداد و توقف 
گفت و گو ها بود. همزمان با تعلیق مذاکرات 
احیای توافق، مطرح شدن موضوع همکاری 
نظامی تهران با روسیه در جنگ اوکراین و 
ناآرامی هایی داخل ایران، مزید بر علت شدند تا 
توافق بیش از هر زمان دیگری دور از دسترس 
به نظر برسد. طی ماه های گذشته آمریکا و اروپا 
با صراحت از در دستور کار نبودن احیای توافق 
سخن به میان آوردند، اما حالا به نظر می رسد 
گشایش هایی اتفاق افتاده که می توان از آن ها به 
عنوان نشانه های امیدبخش برای باز شدن گره 

برجام یاد کرد.
برجام  احیای  از  که  پالسی  چهار   

حکایت دارد
سفر گروسی به تهران و عدم صدور قطعنامه 
ضدایرانی در نشست فصلی شورای حکام: 
نخستین و شاید آشکارترین پالس امیدبخش 
در گشایش برای احیای توافق را می توان عدم 
صدور قطعنامه علیه ایران در اولین نشست 
فصلی شورای حکام در سال ۲۰۲۳ مورد 
ارزیابی قرار داد. طی ماه های اخیر علاوه بر 
توقف مذاکرات، انتشار گزارشی از خبرگزاری 
»بلومبرگ« و گزارش آژانس به شواری حکام، 
احتمال صدور قطعنامه علیه ایران را در سطحی 
قابل توجه افزایش داده بود. بلومبرگ مدعی 
شده بود، آژانس بین المللی انرژی اتمی به 
آثاری از غنی سازی ۸۴ درصدی در ایران دست 
پیدا کرده است. رافائل گروسی، مدیرکل آژانس 
بین المللی انرژی اتمی نیز در گزارشی به شورای 
حکام تاکید کرده بود، میزان ذخایر اورانیوم 
غنی شده ایران ۱۸ برابر سقف تعیین شده در 
برجام رسیده است. در چنین فضایی، بعد از 
دو ماه تعویق، رافائل گروسی در روز های ۱۲ 
و ۱۳ اسفند راهی تهران شد. بعد از صدور یک 
بیانیه مشترک ایجابی میان ایران و آژانس، در 
نشست فصلی شورای حکام )۱۵ تا ۱۸ اسفند( بر 
خلاف تمامی پیش بینی های قبلی، قطعنامه ای 
علیه ایران صادر نشد. این دو اتفاق، به وضوح 
جدی ترین گام در مسیر عدم تشدید تنش و 
نرسیدن برجام به نقطه مرگ بودند. تنش زدایی 
تهران – ریاض با میزبانی پکن: دومین نشانه 
امیدبخش در باز شدن گره برجام را می توان 
در چهار روز مذاکرات افشا نشده و حصول 
یک توافق غافلگیرکننده در پکن میان ایران 
و عربستان پی جویی کرد. پس از ۷ سال تنش 
حداکثری و قطع مناسبات، علی شمخانی و 
مساعد بن محمد العیبان، نمایندگان کشور های 
ایران و عربستان، مهم ترین توافق صلح منطقه ای 
را در هزار جدید )۲۰۰۰( به امضا رساندند. توافق 
از سرگیری روابط میان دو کشور، در سطحی 
گسترده و بی سابقه از سوی ناظران سیاسی و 
رسانه ها مورد توجه قرار گرفت. قوت گرفتن 
موضوع تبادل زندانی ها میان ایران و آمریکا: 
در ادامه گام های موثر مورد اشاره، جدی شدن 
موضوع تبادل زندانی ها میان ایران و آمریکا دیگر 
پالسی است که از در دسترس بودن پرونده برجام 
حکایت دارد. این موضوع در ماه های گذشته نیز 
مطرح بود، ولی در روز ها اخیر ابعادی جدی تر 
۱۲ مارس /  به خود گرفته است.  یکشنبه )
۲۱ اسفند( حسین امیر عبداللهیان، وزیر امور 
خارجه ایران نیز در اظهاراتی با اشاره به توافق 
اولیه برای تبادل زندانی تاکید کرد: »در ماه 
مارس سال گذشته طی مذاکرات غیرمستقیم 
بین ما و طرف آمریکایی توافق نامه ای امضا شد 
که اکنون زمینه اجرای آن فراهم شده است. از 
نظر ما، همه چیز آماده است. طرف آمریکایی 
درگیر هماهنگی های فنی نهایی خود است.« 
اراده مصمم مسئولان ایرانی برای اجرایی کردن 
فاز تنش زدایی: واپسین و شاید پراهمیت ترین 
پالس در بازگشت امید ها به احیای برجام را 
می توان مشاهده نشانه هایی قطعی و جدی 
از اراده مصمم مسئولان ایرانی برای احیای 
تنش زدایی مورد ارزیابی قرار داد. هر چند در 
گذشته مذاکرات در جریان بود و نمایندگان 
ایران و سایر طرف ها در وین در حال مذاکره 
بودند، اما به طور مشهود، اراده ای قاطع مبنی بر 

بازگشت به توافق مشاهده نمی شد.
 سه مانع بزرگ در مسیر احیای برجام

اختلافات فنی ایران با آژانس: نظارت های 
آژانس بر تاسیسات و سایت های هسته ای ایران، 
نخستین مانع در مسیر احیای توافق می باشد. 
البته این اختلاف، به وضوح قابل رفع و مکانیزم 
آن نیز تا حدود زیادی برای ایران و آژانس تفهیم 
شده است. پرونده اوکراین و موضوع حمایت 
تهران از مسکو: اگر در گذشته تمرکز اصلی 
مذاکرات برجامی بیشتر بر سر مسائل فنی بود و 
به صورت محدود از مسائل فرا برجامی، همچون 
سیاست های منطقه ای ایران سخن به میان 
می آمد؛ در وضعیت جدید این موضوعات فرا 
برجامی مثل جنگ اوکراین است که برای غربی ها 
اولویت پیدا کرده است. برجسته شدن مساله 
حقوق بشر: فراتر از مسائل فنی و بحث اوکراین، 
شاید جدی ترین مانع در مسیر احیای برجام 
در ارتباط با مساله حقوق بشر در ایران باشد. 
ناآرامی های چند ماه  گذشته ایران، نه تنها در 
سطح محافل سیاسی و رسانه ای، بلکه در سطح 
کلان افکار عمومی جوامع غربی )در بطن آن ها 
آمریکا( را به سوی این موضوع معطوف شده است.

توافق ایران و عربستان 
ژئوپلیتیک منطقه را 

تغییر خواهد داد

علی بیگدلی در گفت وگو با »آرمان ملی«:  

       محمد گرشاسب زاده 
 کارشناس اقتصادی 

 

 بیانیه انجمن دوستی ایران و عربستان 
  انجمن دوستی ایران و عربستان در بیانیه ای اعلام کرد 
که امید است این روند در مسیر صحیحی که قرار دارد به 
سرانجامش که اتحاد دنیای اسلام است، برسد. متن کامل این 
بیانیه به شرح زیر است: انجمن دوستی ایران و عربستان ضمن 
عرض تبریک و تهنیت به مناسبت باز روابط دو کشور بزرگ 
امت اسلام، به مقام معظم رهبری، مردم دنیای اسلام و سایر 
نخبگان دلسوز امت واحده، ضمن حمایت از این رخداد مبارک، 

بر خود لازم می داند که از نخبگان ایرانی، جناب آقای دکتر 
امیرعبداللهیان؛ وزیر محترم امور خارجه و دریابان شمخانی؛ 
نماینده مقام معظم رهبری و دبیر شورای عالی امنیت ملی و نیز 
از نخبگان عربستانی؛ وزیر امور خارجه عربستان سعودی؛ جناب 
آقای شاهزاده فیصل بن فرحان و وزیر مشاور و عضو شورای 
وزیران و مشاور امنیت ملی عربستان سعودی؛ جناب آقای 
مساعد بن محمد العیبان؛ تقدیر و تشکر به عمل آورده و امید 

است که این روند در مسیر صحیحی که قرار دارد به سرانجامش، 
که اتحاد دنیای اسلام است، برسد. ما پایه گذاران در انجمن 
دوستی ایران و عربستان، امیدوارانه خواهان آن هستیم که با 
نخبگان ایرانی و عربستانی، با کسب تکلیف از مقام محترم امور 
خارجه، دیدار و گفت وگویی داشته باشیم و مسائل فیمابین 
در روابط کشورهای ایران و عربستان را در دیدگاهی متفاوت و 

مشفقانه تبیین نماییم. 

 هادی خسروشاهین:
 نباید به توافق تهران و ریاض

 نگاه فانتزی داشته باشیم
یک کارشناس مسائل بین الملل درباره سفر اخیر علی باقری  
مذاکره کننده ارشد هسته ای به عمان و ارتباط آن به تبادل زندانیان 
بین ایران و آمریکا اظهار داشت: بین ایران و آمریکا در ارتباط با 
موضوع تبادل زندانیان یک اختلاف نظری وجود دارد و آن اختلاف نظر 
برمی گردد به این مساله که آمریکایی ها به مساله تبادل زندانیان به 
عنوان پیش شرطی برای مذاکرات احیای برجام نگاه نمی کنند بلکه 
پروژه مذاکرات تاکتیکی، موردی و موضوعی را با ایران در پیش 
گرفتند تا بتوانند هزینه مذاکرات نهایی با ایران را در ارتباط با نسخه 
کامل شده پیش نویس آقای بورل در ماه آگوست کاهش دهند. هادی 
خسرو شاهین گفت: با توجه به اتفاقاتی که در جنگ اوکراین و بعد 
هم ناآرامی ها در داخل ایران به وجود آمد، برداشت و ادراک مقامات 
ایرانی این است که در واقع می توان توافق برجام را توأمان با تبادل 
زندانیان مورد توجه و بررسی قرار داد. به همین منظور، سفر آقای 
باقری احتمالا سفری دو منظوره بود. با توجه به اینکه ایشان مسئول 
تیم مذاکرات هسته ای است، قطعا بخشی از سفر آقای باقری به 
عمان، به مذاکرات لغو تحریم ها و شاید بخش دیگری مربوط به تبادل 
زندانیان برمی گردد. وی افزود:  نکته دیگر این است که توافق ایران 
و عربستان که توسط چینی ها اعمال شد، اندکی روی برداشت ها و 
ادراکات مقامات آمریکایی تأثیر گذاشته و ما ممکن است که شاهد 
سخت گیری های بیشتر واشنگتن در قبال موضوع تبادل زندانیان و 
در ارتباط با موضوع برجام باشیم و به همین دلیل آمریکایی ها شاید 
سخت گیری های بیشتر یا مطالبات بیشتری را در ارتباط با همکاری 
بین تهران و آژانس درخواست و مطالبه کنند یا پیش شرط هایی را 
برای تبادل زندانیان مطرح کنند. اظهارنظرهایی که در ۴۸ ساعت 
گذشته بین مقامات ایران و آمریکا رد و بدل شد که یکی از توافق خبر 
داد و دیگری توافق را رد کرد، حکایت از این تغییر رویکرد در مقامات 
آمریکایی دارد. البته آمریکایی ها موضوع توافقات تاکتیکی، موردی و 
موضوعی را با ایران منتفی ندانستند چون همان که در ابتدای بحث 
گفتم به این توافقات به این گونه نگاه می کنند که می تواند هزینه 
دیپلماسی با ایران را کاهش دهد. این تحلیل گر مسائل بین الملل 
تصریح کرد: اما ما باید در این ارتباط بسیار محتاط باشیم و نگاه 
خیلی فانتزی و خوش بینانه ای هم به این داستان نداشته باشیم، چون 
همچنان رقابت، تقابل و حتی در برخی موضوعات ستیز برای ایجاد 

مناطق نفوذ برای ایران یا عربستان سعودی وجود دارد.

باید برای همکاری با مصر و اردن پیشقدم شویم 
خواست کشورهای منطقه حل مشکل هسته ای ایران با غرب است  

میانجیگری چین بین ایران و عربستان یک مانور قدرت در خاورمیانه بود  
توافق از نظر امنیتی به سود ایران و از نظر اقتصادی به سود عربستان است 

توافق ایران و عربستان به امنیت منطقه کمک خواهد کرد 
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  سرنوشت صنعت نشر
نهادگرایی و چند سوال

  خردادماه بود که پس از برگزاری نشست خبری 
سی  وسومین نمایشگاه بین المللی کتاب تهران )بعد 
از اتمام این رویداد( یادداشتی با عنوان »نمایشگاه 
کتاب و تقسیر امر واسپاری« از این قلم و در همین 
روزنامه منتشر شد که مشخصا به توقف جریان 
واسپاری بخش های مختلف نمایشگاه به تشکل ها 
و انجمن های تخصصی نشر اشاره داشت. این مساله 
در شرایطی رقم خورد که ریاست تمام کمیته های 
اجرایی بزرگ ترین رویداد نمایشگاهی کشور، برخلاف 
سنوات قبل که چهره های صنفی سهم قابل توجهی 
را در لیست برگزارکنندگان داشتند،  بیشتر به 
مدیران دولتی  واگذار شد. یاسر احمدوند، معاون 
امور فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و رئیس 
نمایشگاه نیز در نشست های خبری قبل و بعد از این 
رویداد، صراحتا اعلام کرده بود که: »به دنبال واسپاری 
نمایشی و تصدی گری پنهان نیستیم«. این اظهارات 
که با گزاره  »سیاست گذاری، امری حاکمیتی است« 
تکمیل شد، هیچ واکنشی را از سوی تشکل ها و 
اصناف )دست کم در رسانه ها و جراید( به همراه 
نداشت؛ آنچنانکه با اعلام لیست روسای کمیته های 
اجرایی نمایشگاه سی وچهارم و تکرار سیاست قبلی، 
این گونه به نظر می رسد که تشکل ها و اصناف نشر، 
رسما با از دست رفتن سهم اجرایی خود در این رویداد 
)و رویدادهای مشابه دیگر( کنار آمده اند. ذیل آن 
یادداشت، به تشریح مفهوم »نهادگرایی« به معنای 
تجمیع نقش سیاست گذاری، نظارت و »اجرا« در 
تحقق کامل تعبیر »تصدی گری« دولتی به نقل 
از حسن شیرازي، دکتري سیاستگذاري عمومي 
دانشگاه تهران، پرداختم که توصیف کاملی بود از 
شرایط پیش آمده در حوزه مدیریت فرهنگی نشر. 
اما برای تصدیق این نظریه، خوب است علاوه بر 
ماجرای نمایشگاه کتاب تهران، به چند فقره  دیگر 
از رویکردهای معاونت امور فرهنگی به عنوان متولی 

اصلی صنعت نشر در کشور، اشاره کنم:
۱- در آبان ماه ۱۴۰۰ تنها چندماه بعد از روی 
کار آمدن دولت سیزدهم و انتصاب وزیر فرهنگ 
و معاونانش، جمعی از فعالان حوزه نشر با یاسر 
احمدوند، معاون تازه منصوب شده  امور فرهنگی 
دیدار کردند و در آن دیدار، کارگروه »حفاظت از حق 
ناشران« در معاونت با هدف مقابله با معضل »قاچاق 
کتاب« تاکید شد. این در حالی بود که این فعالیت 
از چند سال قبل تر با تشکیل »کارگروه صیانت از 
حقوق ناشران،  مولفان و مترجمان«، رسما از سوی 
نمایندگان صنف )در معیت مدیران ارشادی( شروع 
شده بود و نتایج تاثیرگذاری چون پلمب مراکز 
متخلف و انبارهای متعدد حاوی کتاب های قاچاق، 
در حال پیگیری بود. اگرچه در ادامه، رسما شاهد 
تشکیل کارگروه جدیدی در معاونت نبودیم؛ اما طرح 
این موضوع، مصداق روشنی بر رویکرد نهادگرایانه 
در مقابل یک جریان صنفی بود و آنچه در عمل 
شاهدش بودیم، چیزی جز از تصعیف و از تحرک 
بازایستادن کارگروه صیانت از حقوق ناشران، مولفان 

و مترجمان« نبود.
۲- مصداق بعدی در تبیین جریان نهادگرایی، 
خاتمه یافتن نقش تشکل های صنفی )مشخصا 
اتحادیه ناشران و کتابفروشان تهران( از فرآیند 
تخصیص سهمیه  کاغذ یارانه ای )دولتی(؛ به طوری 
که در حال حاضر این فرآیند به طور تمام و کمال 
در ید اختیار معاونت امور فرهنگی است. این اتفاق با 
طرح مباحثی مبنی بر ناکارآ تخلفات صورت گرفته 
و شبهاتی از این دست )از این حیث که هیچ مرجعی 
بر اثبات آن صحه نگذاشت و هیچ متخلفی، معرفی و 
محکوم نشد(، زمینه سازی و محقق شد اما به فرض 
اثبات جرایم قبلی، چرا متولیان در صدد اصلاح 
فرآیند برنیامندند و تصمیم به انتقال صفرتاصدی 
آن به ساختار دولتی معاونت و موسسه خانه کتاب 
)عامل اجرایی معاونت( گرفته شد؟ این رویه، مشخصا 
مصداق افزایش نقش تصدی گرایانه در امور نشر آن 

است.
۳- با اتمام دوره  فعالیت چهاردهمین هیات مدیره 
اتحادیه ناشران و کتابفروشان تهران، سه شنبه ۹ 
اسفندماه انتخابات پانزدهم برگزار شد اما تعداد رای 
دهندگان به حد نصاب نرسید تا سرنوشت اتحادیه، به 
دور دوم موکول شود. این اتفاق در شرایطی رخ داد که 
یک روز قبل از انتخابات، معاون امورفرهنگی وزارت 
ارشاد در گفت وگوی رسانه ای صراحتا اعلام کرده 
بود: »به زودی اتحادیه مستقل کتابفروشان تشکیل 
می شود و فعالیتش را آغاز خواهد کرد و طبیعتاً این 
اتحادیه تفاوتی با اتحادیه ناشران دارد.« متعاقبا انتشار 
نظرات متعدد کتابفروشان تهرانی مبنی بر ضرورت 
تفکیک و تشکیل یک اتحادیه مستقل آغاز شد که 
عدله  واحد این اظهارات، سهم کمرنگ کتابفروشان 
در فرآیند اداره اتحادیه در سنوات گذشته و همچنین 
وجود تضاد منافع بین کتابفروشان و ناشران بود. این 
نظرات، اگرچه منطقی و برخاسته از واقعیت است 
اما نمی توان نقش حمایتی معاونت امور فرهنگی 
در تحقق این مطالبه را نادیده گرفت. قطعا تشکیل 
اتحادیه مستقل کتابفروشان با رویکرد پیگیری 
مطالبات این صنف، اتفاق مثبتی خواهد بود؛ اما 
نقش یا سهم معاونت در تحقق این مطالبه چیست؟ 
آیا انشقاق قدیمی ترین اتحادیه صنفی نشر در کشور 
و تقسیم کردنآن به دو اتحادیه کوچک تر، زمینه  
تقلیل نقش و ضریب تاثیرگذاری صنفی را پایین 
نمی آورد؟ اصلا چرا کتابفروشان، در سنوات قبل در 
مسیر تفکیک و استقلال قدم نگذاشتند؟ طبیعتا هیچ 
قطعیتی پشت این سوال ها نیست، اما به نظر می رسد 
اصناف نشر، خصوصا کتابفروشان باید در این گذار 
تاریخی، به گزاره  »نهادگرایی« و تعابیر مرتبط با 
آن، توجه ویژه ای نشان دهند و بهترین تصمیم را 

اتخاذ کنند

 

یادداشـــــت

  هادی حسین  نژاد 
  روزنامه نگار

هانیه یاسری در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

یک هنرمند واقعی؛ نه یک ستاره  توخالی
شان کانری؛ از روزنامه نگاری تا بازیگری 

   لویی فردینان سلین در »نمایش افسانه ای برای وقتی 
دیگر« خواننده را به سفری هذیانی و دوزخی در زمان ها و 
مکان های مختلف می برد، لحظه ای با نویسنده به میدان 
جنگ جهانی اول می رویم، لحظه ای خود را در زندان دانمارک 
می یابیم و لحظه ای در دادگاه و پای میز محاکمه و لحظه ای 
هم در فرانسه دوران جنگ و بعد از جنگ هستیم. ایبنا 
نوشت: لویی فردینان سلین ،نویسنده کتاب »نمایش 
افسانه ای برای وقتی دیگر«، رمان نویس و پزشک فرانسوی 
بود.  در شهر پاریس و در خانواده ای فقیر بزرگ شد و پس از 
گذراندن دوران تحصیل خود که شامل سفرهایی به آلمان 
و انگلیس نیز بود، شغل های گوناگونی را امتحان کرد و دو 
سال مانده به شروع جنگ جهانی اول، به نیروهای ارتش 
فرانسه پیوست. در زمان خدمت در جبهه غربی جنگ، 
آسیب های جدی زیادی دید که تا آخر عمر همراهش بودند؛ 
اما در همین دوران، موفق به کسب مدال شجاعت نیز شد. 
پس از پایان دوران خدمت در ارتش، به تحصیل در رشته 
پزشکی مشغول شد و به آمریکا مهاجرت کرد. سلین پس 
از بازگشت به فرانسه به مداوای مردم فقیر پاریس پرداخت 

و از تجربیات این افراد، بسیار در نوشته ها و رمان های خود 
استفاده کرد. سلین نسخه  اول نمایش افسانه ای برای وقتی 

دیگر را سال ۱۹۴۶، در سلول یا به قول خودش 
توی دخمه اش در زندان کپنهاگ نوشت و 
حتی در این بدترین لحظه  زندگی، بیشتر 
از همیشه شور و شوق زنده ماندن داشت. از 
نظر بسیاری از منتقدان ادبی، از جمله آنری 
گودار، این جنگ تمام عیار، خشن ترین رمان 
سلین در برخورد با خواننده است. این اثر 
تمام شاخصه های سبکی نویسنده را در 
خود جای داده است. نویسنده، شمه ای از 
مصائبی را که بعد از تمام شدن جنگ جهانی 
دوم، حین فرار از دست متفقین و آوارگی و 
زندان و تبعید، متحمل شده با تخیل و زبان 
غریب و جنون آمیز خود آمیخته و رمانش 

تجسمی از کابوس و دوزخ است. این اثر براساس 
تجربه واقعی نویسنده نوشته شده اما این تجربه را با تخیل 
آمیخته و آن را در یک متن ادبی سبک پردازی کرده است. 

کتاب با آمدن زنی به نام کلمانس آرلون به خانه راوی آغاز 
می شود، کلمانس از دوستان قدیمی راوی است و به همراه 
پسرش به دیدن وی آمده است. اواخر 
جنگ جهانی دوم است، فرانسه از اشغال 
نازی ها درآمده و کسانی که با نازی ها 
همکاری و از مواضع آن ها طرفداری 
کرده اند و در زمان اشغال فرانسه تحت 
حمایت نازی ها بوده اند دستگیر و محاکمه 
و مجازات و اعدام می شوند. راوی کتاب 
»نمایش افسانه ای برای وقتی دیگر« نیز 
از همین دسته به حساب می آید و حالا 
با آمدن خانم کلمانس و پسرش، وحشت 
این را دارد که می خواهند بلایی سرش 
بیاورند. کتاب »نمایش افسانه ای برای وقتی 
دیگر« ساختاری کلاسیک و خطی ندارد و 
با پرش های زمانی و مکانی همراه است و 
سلین ما را به سفری هذیانی و دوزخی در زمان ها و مکان های 
مختلف می برد. لحظه ای با سلین به میدان جنگ جهانی 

اول می رویم، لحظه ای خود را در زندان دانمارک می یابیم 
و لحظه ای در دادگاه و پای میز محاکمه و لحظه ای هم در 
فرانسه دوران جنگ و بعد از جنگ هستیم. در بخشی از این 
کتاب می خوانیم: »این هم کلمانس آرلون. هردو همسن ایم، 
تقریب… چه دیدار بامزه ای! همچو موقعی… نه، بامزه هم 
نیست… بی اعتنا به آژیرها و خرابی های مترو و راه های بسته 
بلند شده و آمده…. از چه راه دوری هم… از وانو. کلمانس 
تقریبا هیچ وقت نمی آید دیدنم… شوهرش مارسل هم 
همین طور… کلمانس تنها نیامده، پسرش پیر هم همراهش 
است… خودش نشسته جلوی میزم، پسرش وایستاده، پشت 
به دیوار. ترجیح می  دهد چپ چپ نگاهم کند. دیداری است 
با دستپاچگی… خودش هم چپ چپ نگاهم می کند، یک 
وری هم نشسته… هیچ کدامشان راحت نیستند، فکرهایی 
توی کله شان است… امروزه روز همه آدم ها، کسانی که باشان 
برخورد می کنی، آشناها، همه فکری اند…« نشر مرکز اخیرا 
»نمایش افسانه ای برای وقتی دیگر« را با ترجمه مهدی 
سحابی و اصغر نوری در ۲۵۴ صفحه و بهای ۱۲۵ هزار تومان 

عرضه کرده است.

  به تازگی ترجمه کتاب »شان کانری...« را با نشر 
آفتابکاران روانه بازار کتاب کرده اید. ابتدا درباره این 

اثر و سرفصل های مطرح شده در آن توضیح دهید.
در معرفی این اثر می توان گفت که زندگینامه ای محققانه 
در باب این هنرپیشه  پرکار و بزرگ است که کارنامه  بسیار 
متنوعی دارد. از فیلم های باستان شناسانه مثل ایندیانا جونز تا 
ابداع قالب شخصیت جیمز باند که پنج-شش هنرپیشه  موفق 
تاریخ سینما بعد از کانری یا در کنارش این نقش را بازسازی 
و اجرا کرده اند و تا الان منجر به ساخت حدود ۲۵ فیلم شده 
است. با بازی هنرپیشه هایی مثل تیموتی دالتون که پیش از 
آن یک شکسپیرین بزرگ بوده، پیرس برازنان با BMW اش، 
دانیل کریگ و جرج لزنبی. و البته راجر مور که علی رغم این که 
چندین فیلم جیمزباندی بازی کرده، به گَرد کانری نمی رسد. 
خود این موضوع نشان می دهد که کانری چه خشتی را در 
سینما زد و چه بنیانی را نهاد. او مشعلی را برافروخت که 
دیگرانی، دست به دست تا به همین امروز آن را روشن نگه 
داشتند. )و هنوز می گویند: »جیمز باند بازخواهد گشت.«( 
نویسنده در عین ارایه  زندگینامه ای مستند، به جزییات تاریخ 
سینما، شخصیت ها، گرایش ها و فرایندهای این هنر در زمان 
زندگی این بازیگر مهم پرداخته است. شان کانری هنرمندی 
است که گزارشی »عینی« از مسائل مختلف زمان خود ارایه 
می کند. تکرار مکررات نیست. از شخصیت یک دانشمند 
در فیلم »مرد طب« گرفته تا نقش معروف »جیمزباند« که 
شخصیتی است که فراتر از بروکراسی و نظام اداری، »فردیت« 
و »قدرت« خود را دارد، و فراتر رفتن شکوفایی فردی یک 
انسان از افق های نظام های اداری و اطلاعاتی است.  نویسنده 
طی یک روایت خطی از زندگی کانری، سعی داشته به تحلیل 
انگیزه های فردی کانری، بستر زمانی آثار وی و مسائلی از 
این دست بپردازد که می تواند تا سال ها و برای چندین نسل 

آموزنده و راهگشا باشد.
  بری با ارزیابی توصیفی از کار شان کانری در تئاتر 
و به ویژه سینما، ضمن تحقیق و ارائه زندگی خصوصی، 
چگونگی ورود به دنیای هنر، فعالیت های حرفه ای، 
شهرت و در نهایت پایان این مسیر، شرایط سینما در 
آن دوران را مورد بررسی قرار داده و به مسائل مطرح 
می پردازد. با توجه به این مساله، این کتاب در میان آثار 
پژوهشی در حوزه سینما و زندگینامه ای چه جایگاهی 

دارد؟
جایگاه مهمی دارد. هرچند که کتاب کم ادعایی است. 
این کتاب مباحثش چنان تازه و گیراست که کتاب هایی 
مثل زندگینامه  الیا کازان، مرلین مونرو، اینگرید برگمن، 
مارلون براندو، چارلی چاپلین یا آندری تارکوفسکی و امثالهم 
و گفت وگوهای مفصل با بیلی وایلدر، کتاب های گفت وگو 
و تحلیل آثار فدریکو فلینی، آکیرا کوروساوا، روبر برسون، 
آنتونیونی و حتی اینگمار برگمان و انواع و اقسام کتاب های 
»سیستماتیک« هیچکاکی! و غیره، گویی صد سال از این 
کتاب عقب اند. این نویسنده مسائل را با دید تحلیلی و واقعی 

می نگرد. متاسفانه امروزه به خصوص در کشور ما باب شده 
است که آثار تحقیقی، شکل و منطق خاصی داشته باشند 
که بعضا تحمیلی به نظر می رسد. اگر بخواهیم بگوییم که 
آب در ۱۰۰ درجه جوش می آید هم باید به منبعی یا شخص 
دیگری که البته غیر از خودمان است، استناد کنیم. یکی از 
مهم ترین دستاوردهای کانری این است که اگر مساله ای 
روی کره زمین هست، مساله  شمال و جنوب و غیره نیست. 
همه درگیر آن هستیم. به این معنی بین المللی است. شان 
کانری، درد مشترک نیست. راه حل یا حداقل تجزیه و تحلیل 

مشترک است.
  شان کانری )بازیگر تئاتر و سینمای اسکاتلندی( به 
پدیده شهرت داشت و با حضورش در یک اثر سینمایی 
فروش بالای آن تضمین می شد. بری نیز در مقدمه این 
کتاب می نویسد: »تنها چیزی که از کانری می دانیم، 
چیزی است که کانت آن را پدیده )نمود( می نامید... 
تنها سخن معناداری که می توانیم راجع به آن بگوییم 
کار او در سینماست. « از نظر بری ویژگی هایی همچون 
شخصیت و روحیه فردی، ظاهر، قدرت ادراک و تبحر 
او در حرفه بازیگری چه سهمی در موفقیت های او 

داشته است؟
از نظر نویسنده و البته به زعم اکثریت مخاطبان، این 
عوامل تاثیر مهمی در توفیق وی داشته اند. به نظر من شان 
کانری، جایی برای خرده گیری تجربه گرایان یا عینیت گرایان 
که در فلسفه و تفکر انگلیسی گرایش های مهمی هستند، 
باقی نمی گذارد. خصوصیت بازیگری او این بوده که تا وقتی 
موضوعی کامل برای خودش تجزیه و تحلیل نمی شد، آن را 
ارایه نمی کرده است. به خاطر همین نه تنها آن چه از دل 
برآید بر دل نشیند؛ بلکه آن چه یک مغز هشیار و پرتوقع 
را قانع می کند، قطعا برای دیگران هم متقاعدکننده خواهد 
بود، به خاطر همین ما در آثار کانری با سرگرمی گذرا سروکار 
نداریم. کانری تفکر و عقلانیت بیننده را هم شدیدا به چالش 
می کشید. در عین حال که بسیاری از پرهیجان ترین فیلم های 
تاریخ سینما را که همچنان بی رقیب هستند، او بازی کرده 
است. به نظر من این هماهنگی و تلفیق عقلانیت و هیجان 
سازنده و مثبت و چالش برانگیز، خصوصیت هنرپیشگی و علت 
پول ساز بودن فیلم های او بوده است. به علاوه  سلامت و قدرت 

جسمانی که تا هفتاد هشتاد سالگی آن را حفظ کرده بود.
  کریستوفر بری از چه منابع و مستنداتی برای 

نگارش این کتاب استفاده کرده است؟
مانند هر نوشته  تحقیقی دیگری، از منابع مکتوب، مصاحبه 
با افراد و امثالهم بهره برده است. و البته به همه این مسائل از 
زاویه دید شخصی خود می نگرد. به تعبیر دیگر؛ از هر منبعی 
که مورد وثوق یک مورخ واقعی باشد. مثلا از بین حدود ۲۵ 
جیمز باند، باندِ راجر مور-علی رغم چندین فیلم جیمزباندی 
که بازی کرده- کاملا ضد روایت است؛ محافظه کارانه و بی 
آب و رنگ. گویی صرفا شباهت اسمی است. پادفرهنگ 
است. شان کانری یک انسان واقعی است. کسی است که 

خودش را با هر تعالی هماهنگ کرده است. در جوانی ورزشکار 
درجه یکی بوده و بر صحنه  تئاتر، در اجرای بهترین متون و 
نقش های تئاتری درخشیده است. از جوانی، سرمایه گذاری 
در املاک را شروع کرده و حتی با خرید ملک در مناطقی 
از دنیا باعث رونق آن مناطق شده است. متاسفانه، امروز در 
قشر تحصیلکرده و دانشگاهی، اشخاص »ایلیناسیون شده« 
و ازخودبیگانه ای را می بینیم که تحصیلاتی دارند و البته 
متاسفانه با نظریه های به اصطلاح پست مدرن، از تمییز 
و تشخیص و قدرت تصمیم گیری و تعیین صحت و سقم 
ساده ترین مسائل درمی مانند. مطالعه  زندگینامه  افراد شاخص 
و موفقی مثل کانری که زندگی واقع بینانه و سعادتمندانه ای 
داشته اند، بسیار ضروری و مفید است و سطح توقع از کار و 

زندگی را بالا می برد.
  بری سال ها به عنوان روزنامه نگار و مقاله نویس 
با نشریات مطرح جهان همکاری داشته است. از این 
حیث، نقش فعالیت های او را در نگارش این اثر چطور 

ارزیابی می کنید؟
نویسنده در متن کار بوده است. نگاهی خونسردانه و عینی به 
مسائل دارد که چه بسا حاصل همین فعالیت های ژورنالیستی 
باشد که اشاره کردید. اگر نویسنده چنین تجربه ای را نداشت، 
کتابی با این محتوا ممکن بود در ده-پانزده مجلد دربیاید. آن 
تجربه  ژورنالیستی و معاصر بودن باعث شده که او خیلی راحت 
کلمات کلیدی و تاثیرگذار و چکیده  نقد و توصیف مربوط به 

آن موضوع را بیابد.
  برخی از خوانندگان و منتقدان این اثر معتقدند که 
نویسنده در کتابی که به عنوان زندگینامه مطرح است 
کمتر به زندگی، افکار، احساسات، ارزش ها و عواطف 
شان کانری پرداخته و تمرکز اصلی را بر فیلم های او 

قرار داده است. نظر شما در این باره چیست؟
این کتاب، کتابی عامه پسند به معنی منفی این کلمه نیست 
و گفته  شما درست است. شاید نویسنده، مخاطب فرهیخته تر و 
عمیق تری را مد نظر داشته است. امیدوارم خواننده های متون 
ساده تر هم حوصله کنند و این کتاب را کنار نگذارند. البته چند 
مستند خیلی خوب هم در اینترنت هست که حتی به املاک و 
مستغلات و خانه و زندگی کانری هم پرداخته است. ولی کتاب 
در تعادل خوبی است؛ هم به مسائل شخصی کانری، روابطش 
با تهیه کننده ها، سایر بازیگرها، نویسنده ها و هم به تحولات 
جامعه و تاریخی که از سر گذرانده پرداخته است. منتها نوعی 
ایجاز عینیت گرا در نوشته اش به چشم می خورد که حتی 
باعث شده دقت کتاب بیشتر شود. چون تفسیرهای طولانی تر 

ممکن است از عینیت به دور شوند و افسانه بافی بشوند.
  علاوه بر دوستداران سینما و فیلم های جیمز باند، 
این کتاب را به چه قشری از جامعه پیشنهاد می کنید؟

فکر می کنم که این اثر منبع و حتی کتاب آموزنده ای برای 
شناخت تاریخ اجتماعی معاصر جهان است. چون کانری 
یک آدم اجتماعی واقعی بوده؛ نه یک ستاره  توخالی. برای 
خودم جالب بود که او حتی یک دوره به بانکداری پرداخته 
است. همان انسانی که در اسکاتلند با استفاده از شهرتش، 
موسسه ای برای پرورش استعدادها و پرورش و آموزش جوانان 

اسکاتلندی بنا نهاد.
  مطالعه »شان کانری در قامت یک مرد« تا چه 
میزان می تواند برای دانشجویان و فعالان رشته تئاتر 

و سینما مفید باشد؟
یکی از تردیدهایی که برای ترجمه  کتاب داشتم این بود 
که مخاطب کتاب اکثرا کسانی باشند که با شان کانری و 
تاریخ سینما آشنایی دارند. آن ها هم که انگلیسی می دانند 
و احتمالا کتاب را خوانده اند؛ اما بعد فکر کردم شاید خواندن 
ترجمه  فارسی کتاب برایشان مفید باشد. امیدوارم دوستداران 
سینما ترجمه  مرا دوست داشته باشند. جالب است بدانید که 
وقتی نسخه های چاپ شده  کتابم به دستم رسید، یک جلد 
از آن ها را برای یکی از بهترین فیلم فروش های مشهد که 
می شناختم، هدیه بردم. الان پس از افول نسبی سینمای 
هالیوود و نادر شدن فیلم های فوق العاده و برآمدن رقیبی 
به عنوان سریال های خوش ساخت، در چند دهه  اخیر یکی 
از جذاب ترین بحث هایی که در گوشه و کنار جشنواره ها 
با آن مواجه هستیم این سوال را بیش از پیش مطرح کرده 
که هنرپیشه های بزرگی مثل برت لانکستر، آلن دلون، تونی 
کورتیس، حتی مایکل کین، ژان پل بلموندو و حتی کرک 
داگلاس، چه افکار و زندگی ای داشته اند که توانسته اند تعداد 
زیادی فیلم های درخشان از خود به جا بگذارند. چون الان 
بعضی وقت ها یک دهه می گذرد و ما شاهد فیلم هالیوودی 

آن چنانی ای نیستیم.
  با توجه به حجم کتاب، بری از چه کارکردهای 
روایی برای جلب نظر و حفظ کنجکاوی مخاطب بهره 

برده است؟
کتاب، حجیم است اما به این نکته توجه کنیم که کانری 
حدود ۷۰ فیلم بازی کرده، با انواع و اقسام کارگردان ها در انواع 
و اقسام کشورها و لوکیشن ها و اقلیم ها. از شخصیت »رسولی«؛ 
مرد مسلمان پرغرور مراکشی با تمام جذابیت های مردانه و 
البته کاستی های بشری تا کشیش رمان اومبرتو اکو، نویسنده  
ایتالیایی، »راز گل سرخ« تا فیلم هایی مثل »خانه  روسی« در 
پرتغال و روسیه و جیمز باند! تا شکار اکتبر سرخ. واقعیت رابطه  
روسیه و آمریکا، در فیلم های »شهاب سنگ«، »خانه  روسی« 
و »شکار اکتبر سرخ« به صراحت منعکس است. فیلم »کوبا« 
نیز به مقایسه اقتصاد دلاری با اقتصادهای نیمه ابتکاری و 
نیمه ورشکسته  حاشیه ای پرداخته است؛ کارخانه  ورشکسته 
و اشخاص پرمدعای بی درآمد را با صراحت نشان داده است. 
فیلم »شیر و باد« رویارویی اعراب با دنیای جدید و شخص 
تئودور ورزولت )پرزیدنت وقت آمریکا( و نیز برهه ای از تاریخ 
مراکش در سپیده دم سده  بیستم است. کانری همواره واقعیت 
اجتماعی جهان را منعکس می کند. این ها تازه یک از هزاران. 
مثلا فیلم »مارنی« به کارگردانی هیچکاک، عملا بیشتر فیلم 
کانری است تا فیلمی هیچکاکی به معنی متعارف کلمه. اگر در 
مورد هر یک از اینها چند صفحه هم بنویسیم و اجمالا معرفی 
کنیم کتاب حجیمی می شود. زندگی هر فردی مضامینی 
دارد که در زمان حیاتش، کمرنگ و پررنگ می شود. اینکه این 
مضامین چه تبلور و حضوری در کار کانری دارند، خواننده را 
به پیش می راند. شخصیت منفرد و اختلاف هایی که بعضا با 
افراد مختلف دارد هم باعث کنجکاوی بیشتر مخاطب می شود.
  از سویی در بخش هایی از کتاب شاید این تصور را 
در مخاطب ایجاد کند که نویسنده به صورت ناخودآگاه 
سعی دارد با نگاهی اسطوره ای و بدون اشتباه از کانری 
بنویسد؛ از سوی دیگر همواره نقدهایی به کانری درباره 
سری فیلم های جیمز باند و چگونگی همکاری او مطرح 
بوده است. از این منظر، به نظر شما بری تا چه میزان 

نگاه منصفانه را در نگارش این اثر رعایت کرده است؟
ببخشید، ولی کاملا برعکس! نویسنده شاید به خاطر 
هم عصر بودن یا بریتانیایی بودن و اینکه »چرا من کانری 
نشدم«، اتفاقا بیشتر درصدد گیر انداختن کانری است. این 
به نوعی شغل ژورنالیست هاست و از طرفی موفقیت کانری را 
نشان می دهد که از دست یک نویسنده  اتفاقا خرده گیر توانسته 
جان سالم به درببرد و کارنامه و دستاوردهای درخشانش دیده 
شود. کانری به هیچ عنوان، درگیر مساله  بازگشت به اسطوره  

ابدی که نیچه می گوید نیست.
  از روند انتخاب، ترجمه و انتشار این اثر بگویید.

اصل این کتاب را با آن جلوه  جلد نقره ای متالیک خیره 
کننده اش، چندین سال پیش برادرم از شهر کتاب تهران 
خریده بود. من چند سال بود که کتابی ترجمه نکرده بودم 
. بیش تر به انگلیسی می نوشتم که البته پیدا کردن ناشر 
سخت تر هم بود. اما این کتاب مرا به فعالیت مجدد فرامی خواند 
و بالاخره تصمیم گرفتم با آقای احمد تهوری، مدیر نشر 
آفتابکاران راجع به آن صحبت کنم. ویرجینیا وولف می گوید: 
»برقراری ارتباط، سلامتی است.« هیچ چیز بهتر از این نیست 
که در محیط کاری، مترجم و ناشر همفکر باشند و بر سر 
چاپ کتابی توافق کنند. اما وای به وقتی که برخی ناشران 
عزیز، بخواهند به دلایل کاملا غیرحرفه ای، کتابی باارزش 
را پیش پاافتاده نشان بدهند و پیشنهاد چاپش را رد کنند. 
خوشبختانه ناشر از همان اول با اشتیاق و شور وشوق کامل، 
پذیرفت که روی این کتاب سرمایه گذاری کند و البته با عشق 
و علاقه ای که به مقوله  کتاب و نشر دارد، به بهترین نحوی کار 
را به سرانجام رسانند. از ایشان و همکاران گرانقدرشان نهایت 

تشکر و قدردانی را دارم.
  در حال حاضر کتابی در دست ترجمه و یا آماده 

انتشار دارید؟
بله. تقریبا یک سال پیش، از انتشارت »نیماژ« با من تماس 
گرفتند .البته خیلی امیدوارکننده بود که ناشری به دنبال 
مترجم باشد. چون من چندین کتاب کودک ترجمه کرده ام 
که متاسفانه ناشری برایشان پیدا نکردم و بعد، چند سالی 
ترجمه نکردم. به تازگی یک زندگینامه از فیلسوف فرانسوی 
معاصر، »ژاک دریدا« برای نشر نیماژ ترجمه کرده ام که 
در دست چاپ است و ظاهرا راغب بودند که باز هم با هم 

همکاری کنیم.

 سلین و افسانه ای برای وقتی دیگر

آرمان ملی- بیتا ناصر: کتاب »شان کانری در قامت یک مرد«، اثری در ژانر بیوگرافی است که در آن کریستوفر بری، 
نویسنده، روزنامه نگار و منتقد انگلستانی به تشریح ابعاد مختلفی از زندگی ستاره بی چون و چرای تئاتر و سینما 
جهان، یعنی شان کانری پرداخته است؛ بازیگری که سال ها در نقش »جیمز باند« ظاهر شد و شاید جهانی شدن 
این نقش، روی سایر ابعاد زندگی و سویه های هنری کانری، سایه انداخته است. آنچه در ادامه می خوانید، مشروح 

گفت وگویی است که با هانیه یاسری، مترجم این کتاب ترتیب داده ایم.
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آ   ر   م   ا   ن  م  ل ی

رژیم غذایی مناسب برای افراد مبتلا به  M.S آلودگی هوا روند پوکی استخوان را تسریع می کند
 نتایج یک مطالعه جدید نشان می دهد قرارگرفتن 
در معرض سطوح بالای آلاینده های هوا با آسیب های 
استخوانی در زنان مرتبط است. سطوح بالای اکسید های 
نیتروژن در هوا تأثیرات پیری طبیعی بر تراکم استخوان 
در ستون فقرات را دو برابر می کند. محققان داده های 
۱۶۱۰۰۰ زن را بررسی کردند. محققان می گویند 
که میزان تأثیر اکسید های نیتروژن بر تراکم ستون 
فقرات کمری به میزان ۱.۲۲ درصد آسیب های سالانه 

خواهد بود. محققان بر این باورند که این اثرات از طریق 
مرگ سلول های استخوانی از طریق آسیب اکسایشی 
و مکانیسم های دیگر رخ می دهد. دکتر »دیدیر پرادا«، 
محقق ارشد، گفت: »کیفیت پایین هوا ممکن است یک 
عامل خطر برای از دست دادن استخوان باشد.« پرادا افزود: 
»ما شواهدی داریم که نشان می دهد اکسید های نیتروژن 
عامل اصلی آسیب استخوان هستند و ستون فقرات کمری 

یکی از مستعدترین مکان های این آسیب است.«

  مطالعات نشان می دهد رژیم غذایی مدیترانه ای 
که سرشار از سبزیجات، میوه، ماهی و چربی های سالم 
است، خطر ابتلاء به از دست دادن حافظه و همچنین از 
دست دادن توانایی تمرکز، یادگیری چیزهای جدید یا 
تصمیم گیری را کاهش می دهد. تجزیه وتحلیل جدید 
رژیم غذایی و وضعیت ذهنی در بین ۵۶۳ فرد مبتلا به 
M.S، رژیم غذایی مدیترانه ای را با ۲۰ درصد کاهش خطر 
مشکلات شناختی مرتبط دانست. دکتر »ایلانا کاتز ساند«، 

استادیار عصب شناسی می گوید: »رژیم غذایی مدیترانه ای 
یک اصطلاح گسترده است که بر مصرف میوه ها، سبزیجات، 
روغن زیتون، آجیل، ماهی و غلات کامل تاکید دارد و 
مصرف گوشت به ویژه گوشت قرمز محصولات پخته شده و 
غذاهای بسیار فرآوری شده را محدود می کند.« کاتزساند 
افزود: در این مطالعه، ما به ارتباط مثبت معناداری بین 
سطح همسویی رژیم غذایی با الگوی مدیترانه ای و شناخت 

بهتر در افراد مبتلا به M.S پی بردیم.« 

 نکات تغذیه ای برای مبتلایان به دیابت
 به افراد دیابتی توصیه می شود با پیروی از یک رژیم 
اصولی و سالم وزن خود را حدود هفت الی ۱۰ کیلو کاهش 
دهند. همچنین کاهش چاقی شکمی یکی از اهداف مهم 
درمانی در افراد دیابتی است. در بیماری دیابت که با افزایش 
قندخون شناخته می شود، در نتیجه نقص در ترشح انسولین 
یا نقص در عملکرد انسولین یا هر دو اتفاق می افتد. دیابت نوع 
دو رایج ترین نوع دیابت در جامعه است. ریسک فاکتورهای 
دیابت نوع دو شامل سن، نژاد، چاقی به خصوص چاقی شکمی، 
نداشتن فعالیت فیزیکی، نسبت درجه یک با افراد دیابتی، 
سابقه دیابت بارداری، فشارخون،  زنان با سندرم تخمدان 
پلی کیستیک، سابقه بیماری قلبی وعروقی و... هستند. باید 
توجه کرد که به طورکلی به افراد دیابتی توصیه می شود با 
پیروی از یک رژیم اصولی و سالم، وزن خود را حدود هفت 
تا ۱۰ کیلو کاهش دهند. همچنین کاهش چاقی شکمی 
یکی از اهداف مهم درمانی در افراد دیابتی است. براساس 
مطالعات انجام شده مصرف بیشتر از گروه سبزیجات، 
حبوبات، میوه ها، مغزها، مصرف متوسط غذاهای دریایی، 
مصرف بیشتر غلات کامل مانند نان های سبوس دار، کاهش 
میزان مصرف یا حذف نوشیدنی های شیرین و قندهای ساده، 
مصرف لبنیات کم چرب و... با شیوع کمتر دیابت ارتباط دارد. 
یکی از راهکارهای بسیار موثر در کنترل بیماری دیابت در 
کنار درمان های پزشکی، پیروی از یک رژیم غذایی سالم و 
اصولی تحت نظر متخصصان تغذیه است. بنابر اعلام دفتر 
بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت، در یک رژیم اصولی هیچ 
وعده ای حذف نمی شود، بلکه این رژیم بر اساس شرایط شما 
تنظیم شده و در صورت حذف یک ماده غذایی، جایگزین آن 
به شما معرفی می شود. همچنین وعده معجزه آسا بودن رژیم 
و کاهش وزن های غیرمعقول به شما داده نمی شود. در یک 
رژیم اصولی تبلیغ محصول یا گیاه یا پکیج های گیاهی خاصی 

به شما نمی شود.
 نکات کاربردی

  وزن خود را به محدوده نرمال نزدیک کنید. چاقی، 
به  خصوص چاقی شکمی با افزایش مقاومت به انسولین روند 

درمانی شما را دچار اختلال می کند.
 براساس نوع انسولین یا قرص تجویزی پزشک 
وعده های غذایی خود را تنظیم کنید تا در ساعات اوج اثر، 

دچار افت قندخون نشوید.
  مصرف میان وعده در رژیم افراد دیابتی از اهمیت 
ویژه ای برخوردار است؛ زیرا باعث جلوگیری از افت قندخون 
شده و همچنین با دریافت غذا از ولع بیش از حد فرد در وعده 

بعدی پیشگیری می کند.
  فرد دیابتی باید همیشه همراه خود یک آبنبات یا 
شکلات داشته باشد تا در صورت افت قند خون بلافاصله میل 
کند. بعد از مصرف قندهای ساده مانند شکلات، آبنبات یا آب 
قند، مصرف کربوهیدرات پیچیده مانند یک لقمه نان جهت 

جلوگیری از افت مجدد قندخون توصیه می شود.
  در کنار غذای خود حتما از انواع سبزیجات استفاده 

کنید.
  توصیه می شود میزان مصرف حبوبات در افراد دیابتی 
افزایش یابد. پخت برنج به صورت پلوهای مخلوط مانند 
لوبیاپلو، عدس پلو و... ضمن افزایش تنوع غذایی به کنترل 

وزن و قندخون کمک می کند.
  از مصرف غذاهای سرخ کرده پرهیز کنید؛ بهتر است 

غذاها را به صورت آبپز، بخارپز یا کبابی میل کنید.
  در رژیم غذایی روزانه، بهتر است از نان های سبوس دار 

استفاده کنید.
 از مصرف چربی گوشت ها، پوست مرغ و پوست ماهی 
و لبنیات پرچرب، سس های سفید، کله و پاچه، کره، خامه، 
شیرینی های خامه ای، مربا، بیسکوئیت های کرم دار، شکلات، 

چیپس و پفک، سوسیس و کالباس خودداری کنید.
 روزانــــه حداقل نیــــم ساعت پیاده روی را در 

برنامه ریزی های خود لحاظ کنید.

نکته
 

عمــود ی افقــی  

اینفوگرافیک : آرمان ملی / علی کریمی
تصور اشتباهی وجود دارد مبنی بر اینکه مصرف زیاد کلسیم می تواند خطر ابتلا به سنگ کلیه را افزایش دهد. این در حالی است که برای جلوگیری از بروز سنگ کلیه 
باید نکات تغذیه ای دیگری را رعایت کنید. یک تصور اشتباه که می گوید مصرف زیاد کلسیم می تواند خطر ابتلا به سنگ کلیه را افزایش دهد. این در حالی است که 
غذاهای غنی از کلسیم در رژیم غذایی، مانند شیر،  ماست، پنیر، شیر غنی شده، لوبیا سفید، بادام و دانه چیا در واقع خطر ابتلا به سنگ کلیه را کاهش می دهند. در 
واقع، کلسیم قبل از رسیدن به کلیه ها به اگزالات )مولکول هایی که به صورت طبیعی و به میزان زیادی در گیاهان و بدن انسان ها به وجود می آیند( متصل شده و از 
ایجاد سنگ جلوگیری می کند. سنگ کلیه، جسم سختی است که از کلسیم، اگزالات، اورات، سیستین، گزانتین و فسفات موجود در ادرار ساخته می شود. در بیشتر 
افراد، سایر مواد شیمیایی موجود در ادرار، تشکیل سنگ را متوقف می کنند یا مصرف مایعات موجب دفع مواد شیمیایی از کلیه می شوند. اگر سنگی تشکیل شده 

و نتواند از طریق ادرار دفع شود، باعث ایجاد درد می شود. شایع ترین نوع سنگ کلیه اگزالات کلسیم است.

  براساس یک قاعده کلی، یک کیلوگرم راهکارهای پیشگیری از بروز سنگ کلیه 
چربی بدن برابر با ۹۰۰ کیلو کالری مواد غذایی 
است، بنابراین اگر شما ۹۰۰۰ کیلو کالری کمتر 
از آن میزانی که میل می کنید، غذا بخورید، 
معادل یک کیلوگرم، چربی بدن خود را کاهش 
خواهید داد. افراد چاق برای کاهش وزن خود 
باید بدانند نیاز روزانه شان تقریبا چه مقدار کالری 
است. غذای روزانه این افراد باید متنوع و حاوی 
مقدار کافی سبزیجات باشد. به عنوان قاعده کلی 
بپذیرید که  مواد غذایی لازم برای بدن مانند 
نان، سیب زمینی، برنج، گوشت بدون چربی 
و … باید به اندازه و تقسیم شده در وعده های 
روزانه تهیه شوند. هرچه از مصرف مواد غذایی 
نامناسب )مانند غذاهای پرچرب و با غذاهایی که 
با شکر آماده مصرف شده اند و ….( دوری کنید، 
در کاهش وزن خود موفق ترید. باید تلاش اصلی، 
کاهش حداقل هفته ای نیم کیلو وزن باشد، برای 
این منظور باید مواد غذایی میل شود که روزانه در 
مجموع تقریبا حاوی ۱۵۰۰ کیلو کالری باشند. 
در این مورد، پزشک شما با همکاری متخصص 
تغذیه، به شما خواهد گفت که روزانه چه میزان 
کالری باید میل کنید. قابل ذکر است که ما مخالف 
هر گونه رژیم غذایی هستیم که وزن شما را به طور 
ناگهانی پایین می آورد زیرا این روش در دراز مدت 
موفقیت آمیز نخواهد بود. افراد دیابتی که مایل 
به کاهش وزن هستند، حتما باید با پزشک خود 
مشورت کنند، زیرا در صورت کاهش مصرف مواد 
کربوهیدرات دار باید مقدار انسولین مورد نیاز نیز 
با شرایط جدید تطبیق شود. اگر می خواهید مقدار 
کمتری کربوهیدرات میل کنید باید به این نکته 
توجه کنید؛ لازم است انسولین خود را با مقدار 
غذای مصرفی خود مصرفی خود تنظیم کنید. در 

این صورت دچار هیپوگلیسمی می شوید.

 یک نظرسنجی جدید در مورد خواب و 
از  سلامت روان نشان داده است که بیش 
۹۰ درصد از بزرگسالانی که گزارش داده اند 
خواب خوبی دارند، علائم افسردگی نیز ندارند. 
نظرسنجی همچنین نشان داد که حدود ۶۵ درصد 
از بزرگسالانی که از تجربه خواب خود ناراضی 
بودند، سطح خفیف یا بیشتر از علائم افسردگی را 
داشتند. کسانی که فقط دو شب در هفته مشکل 
در به خواب رفتن یا ماندن در خواب را داشتند، 
سطوح بالاتری از علائم افسردگی داشتند. حدود 
۵۰ درصد از همه بزرگسالانی که کمتر از هفت تا 
نه ساعت توصیه شده در شب می خوابند، سطوح 
خفیف یا بیشتر از علائم افسردگی را تجربه کردند. 
محققانه توصیه می کنند اگر افراد نمی توانند 
بخوابند و قبلا برخی از اقدامات اولیه خواب سالم 
را انجام داده اند، با یک ارائه دهنده مراقبت های 

بهداشتی صحبت کنند.

اسدا... رجب
 رئیس انجمن دیابت ایران

   دارچین در بهبود یادگیری و حافظه 
موثر است

 نتایج یک مطالعه نشان می دهد که دارچین ممکن است بر 
یادگیری و حافظه تأثیر مثبت بگذارد، اما تحقیقات بیشتری در 
این زمینه لازم است. محققان در این مطالعه به بررسی ۴۰ مطالعه 
در مورد چگونگی تأثیر دارچین بر عملکرد شناختی پرداختند. 
آنها دریافتند که مصرف دارچین ممکن است یادگیری و حافظه 
را بهبود بخشد. مطالعات نشان می دهد که دارچین دارای فواید 
شناختی و خواص ضد التهابی، ضد سرطانی و تعدیل کننده 
سیستم ایمنی است. برخی تحقیقات نشان می دهد که دارچین 
به طور بالقوه دارای اثرات محافظت کننده عصبی، از جمله در برابر 
بیماری آلزایمر است. به عنوان مثال، ترکیبی در دارچین موسوم 
به سینامالدئید وجود دارد که از تجمع پلاک های آمیلوئید بتا در 
مغز جلوگیری می کند که یکی از نشانه های کلیدی آلزایمر است. 
محققان با متاآنالیز ۴۰ مطالعه، به بررسی اثرات دارچین بر عملکرد 
شناختی پرداختند. آنها دریافتند که دارچین به طور قابل توجهی 
عملکرد شناختی را که در قالب یادگیری و حافظه توصیف می شود، 
بهبود می بخشد. برای شروع، محققان مطالعات مربوط به عصاره 
یا پودر دارچین را تجزیه و تحلیل کردند. در یک مطالعه بالینی، 
محققان دریافتند که جویدن آدامس دارچین به مدت ۴۰ روز 
بر حافظه نوجوانان تأثیر مثبت دارد. با این حال، مطالعه بالینی 
دیگر، هیچ تغییر قابل توجهی در حافظه هنگام مصرف خوراکی 
گزارش نکرد. اکثر مطالعات آزمایشگاهی نشان دادند که دارچین 
بر یادگیری و حافظه تأثیر مثبت دارد. با این حال، یک مطالعه نشان 
داد که دارچین باعث کاهش یادگیری و حافظه کوتاه می شود. 
در همین حال، یک مطالعه دیگر نشان داد که عصاره متانولی 
حاصل از پوست دارچین می تواند تولید آمیلوئید بتا را مهار کند. 
سپس، محققان اجزای دارچین مانند اوژنول، اسیدسینامیک و 
سینامالدئید را بررسی کردند. آنها دریافتند که اوژنول به دلیل 
خواص آنتی اکسیدانی و توانایی آن در مهار پلاک های آمیلوئید، 
دارای اثرات محافظتی شناختی است. آنها همچنین دریافتند که 
ترکیباتی به نام سینامالدئید و ترانس سینامالدئید دارای اثرات ضد 
مرگ سلولی و اثرات ضد التهابی هستند که از اختلالات شناختی 

در مدل های حیوانی محافظت می کنند. 

  عوامل خطر 

برای ایجاد سنگ کلیه عواملی مانند: سابقه خانوادگی سنگ کلیه، مصرف ناکافی آب، تحرک فیزیکی )ورزش( 
خیلی زیاد یا کم، دریافت زیاد شکر یا نمک و... تاثیر گذار هستند.  

  هفته ای چندبار به جای گوشت، حبوبات را به عنوان جایگزین پروتئین انتخاب کنید. مصرف زیاد پروتئین حیوانی می تواند خطر ابتلا به سنگ را افزایش دهد.
  به اندازه کافی آب بنوشید.

  مصرف میوه و سبزیجات خود را افزایش دهید. این باعث افزایش PH  می شود و احتمال تشکیل سنگ را کاهش می دهد.
  مصرف غذاهای فرآوری شده حاوی شکر و نمک را کاهش دهید. برچسب های روی غذاهایی مانند سس، نان، غلات را با هم مقایسه کنید تا مارک هایی را بیابید که     

قند و نمک کمتری دارند.
  از منابع خوب کلسیم در رژیم غذایی روزانه استفاده کنید.

  اگر سنگ کلیه اسیداوریکی داشته اید، ممکن است لازم باشد مصرف گوشت قرمز یا صدف را محدود کنید.
  از مصرف مکمل های ویتامین C خودداری کنید. زیرا ویتامین C اضافی می تواند به اگزالات بیش از حد تبدیل شود که ممکن است منجر به سنگ کلیه شوند.

راهکارهای پیشگیری



 

 714مصدوم و فوتی در حوادث
 چهارشنبه آخر سال

همه ساله در روزهای پایانی سال، نگرانی از حوادث تلخ 
چهارشنبه پایان سال بیشتر از همیشه است؛ متأسفانه چند 
سالی می شود که سنت قدیمی آخرین چهارشنبه سال 
رنگ باخته و استفاده از مواد محترقه و آتش زا جایگزین آن 
شده است، سنتی تلخ که همه ساله منجر به جان باختن 
تعدادی از هموطنان شده و خانواده ها را داغدار می کند. 
براساس آخرین آمار سازمان اورژانس، از ابتدای اسفندماه 
تاکنون ۷۱۴ نفر مصدوم شدند که از این تعداد ۱۳۶ نفر 
بستری و س۸ نفر در بخش های مراقبت های ویژه هستند. 
همچنین۵۲۷ نفر درمان و ترخیص شده اند.از ابتدای 
اسفندماه ۱۷ نفر جان خود را از دست داده اند و ۸۰ نفر 
دچار قطع عضو، ۲۰۸ آسییب به چشم و ۲۴۹ نفر دچار 

سوختگی شده اند.
   آمار مصدومان و فوتی های استان تهران ۱۱۰ نفر 

است
  یحیی صالح طبری رئیس مرکز اورژانس تهران گفت: 
طبق آخرین آمار تعداد مصدومان استان تهران به ۱۳۵ نفر 
رسیده است. همچنین ۲۷ نفر از این افراد در مراکز درمانی 
بستری بوده و یک نفر تحت مراقبت های ویژه قرار دارد. به 
گفته طبری تاکنون ۱۹ نفر دچار قطع عضو، ۵۱ نفر آسیب 
چشم و ۵۲ نفر دچار سوختگی شده اند. همچنان استان 
تهران با ۱۳۵ نفر، آذربایجان شرقی با ۶۸ نفر و آذربایجان 
غربی با ۲۷ نفر بیشترین تعداد مصدومان را دارند. وی  با 
اشاره به آخرین آمار مصدومان چهارشنبه آخر سال استان 
تهران گفت: آمار کل مصدومان و فوتی ها ۱۱۰ نفر است 
که از این تعداد ۲۱ نفر بستری و یک نفر تحت مراقبت های 
ویژه است. ۶۸ نفر پس از دریافت خدمات درمانی ترخیص 
شده اند و ۱۴ نفر نیز در محل درمان شده اند. آمار فوتی های 
استان تهران از ابتدای اسفندماه تاکنون ۷ نفر بوده و ۱۹ 
نفر دچار قطع عضو شده اند. به گفته طبری ۴۲ نفر از 
مصدومان از ناجیه چشم آسیب دیده اند و ۳۹ تن  دچار 
سوختگی شدند. رئیس پلیس پیشگیری تهران بزرگ 
از دستگیری ۵ نفر خبر داد که در حال جابه جایی ۱۰۰ 
کیلوگرم مواد محترقه در ایستگاه متروی مولوی بودند. 
قدرت الله محمدی مدیر عامل سازمان آتش نشانی 
شهرداری تهران در گفت و گو با خبرنگار فارس در خصوص 
آخرین وقایع چهارشنبه آخر سال گفت: اولین حادثه روی 
پشت بام خانه ای  در محدوده  خیابان قلعه مرغی رخ داد. 
وی ادامه  داد: ۴ نوجوان  که در حال درست کردن مواد 
انفجاری روی پشت بام  بودند دچار حریق شدند. به گفته 
مدیر عامل سازمان آتش نشانی شهرداری تهران، ایستگاه 
۲۸ سازمان آتش نشانی شهرداری تهران ظرف ۲ دقیقه 
به محل حادثه رسید . حریق اطفا و مصدومین تحویل 
اورژانس داده شدند.  براساس اعلام سازمان اورژانس کشور 
تعداد فوتی های ناشی از حوادث چهارشنبه آخر سال به 
۱۶ نفر رسیده است. ) تبریز ۷ نفر، تهران ۵ نفر، همدان ۲ 
نفر، ارومیه ۱ نفر و قزوین ۱ نفر( آمار کل مصدومان از اول 
اسفند تا کنون ۳۷۳ نفر گزارش شده است. آمار مصدومان 
بستری ۵۶ نفر که ۵ نفر در بخش مراقبت های ویژه قرار 
دارند و ۲۷۸ نفر درمان و ترخیص شده اند، درمان در محل 
نیز ۲۳ نفر گزارش شده است. همچنین ۵۴ نفر تاکنون 
قطع عضو شده اند و آمار آسیب به چشم ۹۰ نفر بوده است. 
آمار سوختگی ۱۳۴نفر و یک آمبولانس آسیب دیده است. 
تهران با ۹۱ نفر مصدوم رکورددار تعداد مصدومان است و 
پس از آن آذربایجان شرقی با ۴۲ نفر و آذربایجان غربی ۲۱ 

مصدوم داشته است.

 گرانی البسه
قیمت البسه این روزها بسیار گران است و همین امر باعث 
مشکلاتی برای خانواده های کم درآمد و دارای تعداد فرزند 
بیشتر شده است. خواهشمندیم مسئولان مربوطه نظارت 
بیشتری بر بازار البسه داشته باشند و فروشندگان نیز در این 

روزها بیشتر هوای خریداران را داشته باشند.
یک شهروند از تهران

میزان عیدی
از کارمندان شرکت نفت هستیم بیمه ما را تامین اجتماعی 
رد می کند ولی عیدی ما را کارمندی پرداخت کرده اند. از 

مسئولان تقاضا داریم که به این موضوع رسیدگی کنند.
یک شهروند از تهران 

جمع آوری معتادان
روبه روی بیمارستان بهارلو فضای سبزی است که به محل 
تردد افراد معتاد تبدیل شده و فضای ناخوشایندی ایجاد کرده 
است. از مسئولان شهرداری یا نیروی انتظامی این منطقه 
تقاضا داریم که نسبت به جمع آوری این افراد از این مکان 

رسیدگی کنند.
هاشمی از تهران 

آجیل و میوه
قیمت آجیل و میوه برخلاف تمامی گفته ها گران است. 
مسئولان نسبت به کنترل و نظارت بیشتر بر بازار اقدامات 

لازم را انجام دهند.
یک شهروند ازتهران

اضافه کاری ؟!
در بعضي از ادارات کارمنداني که اصلا اضافه کاري ندارند 
بدون دلیل به آنها هزینه اضافي پرداخت مي شود اما کارمنداني 
که ساعات بیشتري کار مي کنند پولي به آن ها پرداخت 

نمي شود. چرا در مجموعه های دولتی باید این اتفاقات بیفتد.
یک شهروند از تهران

   آرمان ملی. »راستی چرا دنیا در برابر کسی که اجازه 
نمی دهد تا دختران مسلمان به دلخواه خود با پوشش اسلامی 
در دانشگاه ها درس بخوانند یا تدریس کنند ساکت نشسته 
است؟ جز این است که تفسیر و تأویل آزادی و استفاده از آن 
در اختیار کسانی است که با اساس آزادی مقدس مخالفند، 
امروز خداوند ما را مسئول کرده است نباید غفلت نمود، امروز 
با جمود و سکون و سکوت باید مبارزه کرد و شور و حال 
حرکت انقلاب را پابرجا داشت«؛ اینها آغازگر صحبت های یک 
نماینده عضو کمیسیون فرهنگی است که روز گذشته ضمن 
قرائت گزارش نظارتی این کمیسیون در مورد مصوبات عفاف 
و حجاب، مطرح شد. احمد راستینه هفشجانی که سخنگوی 
کمیسیون فرهنگی مجلس هم هست، متن گزارش کمیسیون 
فرهنگی در خصوص مصوبات عفاف و حجاب را قرائت کرد و 
در نهایت از قوه قضائیه خواست درباره عفاف و حجاب لایحه 
دو فوریتی بدهد. بعد هم سایر نمایندگان به بیان نظرات خود 
که جملگی به اجرا شدن قانون حجاب که جزء قوانین اسلام 
است، اصرار  بر رعایت حجاب اسلامی تاکید داشتند. آنها 
همچنین اشاره کردند که حذف محتوای آموزه های دینی 
از کتب درسی بستر عدم رعایت حجاب در جامعه را فراهم 
کرد. به اعتقاد این نمایندگان، در برخی از قوانین مربوط به 
حجاب نیاز به جرم انگاری است و مجلس آمادگی اصلاح 

قوانین را دارد.
  باید رعایت شود

سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس گفت که ضرورت 
رعایت حجاب اسلامی، جای خدشه و شبهه ندارد، یک 
واجب شرعی است که باید رعایت شود منتهی آن کسانی که 
حجاب را به طور کامل رعایت نمی کنند این ها را نباید متهم 
کرد به بی دینی و ضد انقلابی.راستینه هفشجانی، به اظهاراتی 
از شهید علیرضا ملازاده اشاره کرد که »شهید وقتی که غرق 
در خون می شود فریاد بر می آورد خواهرانم حجاب شما از 
خون من رنگین تر است« و بعد هم خودش گفت که »من 

نیز اکنون فریاد برمی آورم که خواهرم حجابت را حفظ کن، 
خواهرم نگذار پوشش را از تو بگیرند، نگذارید به اسم آزادی 
زن با تو و دیگر خواهرانم همانند شی رفتار کنند. این فریاد از 
اعماق قلبم است.« هفشجانی بعد از این صحبت ها به قرائت 
گزارشی که ذکرش رفت پرداخت. نگاهی به بخش هایی از این 
گزارش می اندازیم؛در مقدمه آمده: »ضعف قوانین اجرایی 
و به روز نبودن آن در مواجهه با مسائل و مشکلات اخلاقی 
جامعه در کنار بی قانونی در فضای مجازی کشور که امروزه 
حتی از خطرات فضای حقیقی پیشی گرفته و مرز های فکری 
و اخلاقی ایران اسلامی را به چالش کشیده است و از طرفی 
کوتاهی دستگاه های اجرایی، تقنینی و قضایی کشور در 
اعمال قوانین و مقررات موجود و همچنین بی انگیزه بودن 
برخی از مدیران، در احیای فریضه امر به معروف و نهی از منکر 
که می تواند با شیوه های نوین و کارآمد صورت بگیرد موجب 
بروز و تظاهر بی حجابی در کشور شده است که علاوه بر تاثیر 
روحی و روانی بر آحاد جامعه همچنین موجب اعتراض اقشار 
مختلف مردم از عملکرد مسئولان و دست اندرکاران اجرایی، 
قضایی و تقنینی کشور شده است.در ادامه اشاره شده که 
»گزارش حاضر که حاصل جلسات متعدد کارشناسی با حضور 
کارشناسان فرهنگی، قضایی، اجرایی و پژوهشی است« و 
توضیح داده شده که »۳۲ دستگاه در این زمینه وظایف 
ایجابی و فرهنگی دارند و تنها دستگاهی که تکلیف سلبی در 
این امر دارد، فراجاست. البته فراجا هم بخشی از وظایفش در 
حوزه عفاف و حجاب بر اساس مصوبات مذکور ایجابی است. 
در این مصوبات برای دستگاه ها تکالیفی تعیین شده است که 
البته در برخی از مصوبات خلأ هایی مشاهده می شود که نیاز 
به اصلاح و بازنگری مجدد دارد.« بعد از آن به انجام وظیفه 
نظارتی کمیسیون فرهنگی اشاره و اقدامات این کمیسیون 
برشمرده شده که شامل جلسات و پیگیری های متعدد و 
همکاری ها  با دستگاه ها، نهادها، سازمان ها، امام جماعت 
و... می شود. در نهایت هم پیش از جمع بندی، علل اثربخش 

نبودن اقدامات دستگاه ها در مقابله با بد حجابی ذکر شده که 
سهل و ممتنع بودن اعمال مجازات در قوانین مرتبط با عفاف 
و حجاب، یکی ازآن هاست. همچنین به بلا اثر بودن نظارت 
به دلیل عدم پیش بینی ضمانت های اجرایی لازم در اجرای 

قوانین هم اشاره شده. 
   امر به معروف یک مقدار سست شده

اما مرتضی آقاتهران، رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس هم 
در جلسه دیروز به ایرادات سخنانی درباره عفاف و حجاب، 
پرداخته. او گفته  »ممکن است در برخی از قوانین مربوط به 
حجاب نیاز به جرم انگاری باشد؛ مجلس آمادگی اصلاح این 
قوانین را دارد.« آقاتهرانی همچنین اشاره کرده که  »موضوع 
مربوط به رعایت حجاب کاملًا روشن و غیرقابل ابهام است.« 
او تاکید کرده که »مردم باید قوانین عفاف و حجاب را رعایت 
کنند.« و اظهار تاسف کرده که »امر به معروف و نهی از منکر 
در کشور یک مقدار سست شده؛ برخی می گویند تأثیر ندارد 
در حالی که اینگونه نیست.« رئیس کمیسیون فرهنگی 
مجلس همچنین از ضرورت ورود قوه قضائیه به این موضوع 

گفته تا قوانین حجاب و عفاف اجرایی شود.
   چه چیزی بستر عدم رعایت حجاب در جامعه را 

فراهم کرد؟
اما در کنار صحبت های نمایندگان، این صحبت حسینعلی 
حاجی دلیگانی که به محتوای کتب درسی اشاره دارد، می تواند 
مورد توجه باشد. او گفته: حذف برخی از محتوای آموزه های 
دینی از کتب درسی توسط برخی دولت ها زمینه ساز این 
وضعیت شد چرا که مباحث فرهنگی در درازمدت اثر خود 
را می گذارند، از سوی دیگر تصویب سند ۲۰۳۰ که توسط 
بسیاری از جا ها اجرا شد در شرایط کنونی آثار خود را نشان 
داده است.این نماینده  مجلس یازدهم تاکید کرده: وقتی 
برخی دولت ها امور تربیتی را در آموزش و پرورش تعطیل 
کردند و انگیزه نیرو هایی که برای رضای خدا و انگیزه های 
الهی فعالیت می کردند را از بین می بردند چه خروجی ای 
باید داشته باشیم.نماینده شاهین شهر، میمه و برخوار در 
مجلس ادامه داده که خروجی بررسی ها نشان می دهد بیش 
از ۳۰ دستگاه تکالیفی در حوزه فرهنگی، تبیینی و تربیتی 
دارند به وظایف خود عمل نکرده اند و این در حالی است که 
اعتباراتی به آن ها تخصیص داده شد تا حقوق پرداخت کنند و 
از این طریق در راستای تامین مصالح کشور و انقلاب اسلامی 
هزینه کردیم، اما  در جهت آموزه های دینی و تبیینی حرکت 
نکردند.حاجی دلیگانی همچنین به خدماتی که توسط انقلاب 
اسلامی به زنان و دختران این مرز و بوم ارائه شده است، اشاره 
کرده و یادآور شده: کتابی که در ۲۲ بهمن چاپ شده و در 
اختیار نمایندگان قرار داده شد بیانگر بهبود وضعیت زنان 
بعد از پیروزی انقلاب اسلامی است کما اینکه قبل از انقلاب 
تنها ۳۵ درصد زنان باسواد بودند، اما امروزه بیش از ۹۰ درصد 
آن ها باسواد هستند، همچنین در شرایط کنونی ۵۶ درصد 
دانشجویان بانوان هستند، ۹۵۰۰ نفر زن نویسنده و ۸۴۰ نفر از 
زنان ناشر هستند. همچنین تعداد پزشکان متخصص، معلمان 

و اساتید زن نیز گویای این مهم است.
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روی خط آرمان ملی

کمیسیون فرهنگی مجلس از قوه قضائیه خواست درباره عفاف و حجاب لایحه دوفوریتی بدهد

حذف آموزه های دینی از کتاب های درسی عامل بدحجابی
   در گزارش عفاف و حجاب آمده بی حجابی در کشور علاوه بر تاثیر روحی و روانی بر آحاد جامعه، موجب اعتراض اقشار مختلف مردم از 

عملکرد مسئولان شده

   همیشه مسافرت و سفر رفتن هزینه بر 
است، اما اگر دوست دارید سفر بروید اما به دلیل 
شرایط اقتصادی فعلی نگران هزینه هایش 
هستید، با ترفندهایی می توانید از مخارج 
سفرتان بکاهید. برای اینکه بتوانید حداقل چند 
روزی سفر بروید و از تعطیلات نوروزی لذت 
ببرید، باید روش های صرفه جویی را بیاموزید. 

در ادامه به برخی از این موارد اشاره کرده ایم:
۱. مقصد ارزانی را در نظر بگیرید

برخی از نقاط گردشگری بسیار شلوغ و 
پرجمعیت اند و به همین دلیل معمولا گران تر 
از نقاط دیگر هستند. بنابراین اگر می خواهید 
سفری ارزان قیمت داشته باشید، مقصدهایی 
را در نظر بگیرید که خلوت  و ارزان تر هستند. 
همچنین محل اقامت تان را از قبل رزرو کنید. 
بدین ترتیب می توانید مکانی ارزان تر برای 
اقامت بیابید. البته بیشتر شهرها، علاوه بر هتل، 
مسافرخانه های معمولی دارند یا یکسری از 
خانه، ویلا و اقامتگاه های سنتی وجود دارد 
که زیر نظر سازمان گردشگری، در ایام تعطیل 
اقامتگاه های خود را با هزینه کمتر در اختیار 
گردشگران قرار می دهند. درضمن برخی 
از شهرها، اتاق هایی از منزل مسکونی و یا 
مدرسه ها را به گردشگرها اجاره می دهند و 
هزینه به نسبت ارزان تری دریافت می کنند. 
این مورد را هم می توانید در نظر بگیرید. 
به طورکلی برای پایین آوردن هزینه های 

اقامت تان، هرگز به هتل نروید.
 ۲. هفته بعد از تعطیلات نوروز به سفر 

بروید
هستید،  مضیقه  در  هزینه  نظر  از  اگر 
می توانید هفته سوم یا چهارم فروردین به 
مسافرت بروید. در این روزها معمولا قیمت 
کمتر  تفریحی  مکان های  و  اقامت  محل 
از  می توانید  اگر شاغل هستید  می شود. 
مرخصی های سالانه تان استفاده کنید و در 
روزهای غیرتعطیل رسمی به سفر بروید تا در 

هزینه هایتان صرفه جویی شود.
 ۳. هزینه های روزمره سفرتان را درنظر 

بگیرید
اگر می خواهید هنگام سفر در رستوران 
غذا بخورید، پیش از سفر، با بررسی منوهای 

احتمالی انواع غذاها هزینه خورد و خوراک تان 
را در نظر بگیرید. اما اگر می خواهید در 
هزینه هایتان صرفه جویی کنید، خودتان 
غذا بپزید. درضمن خوراکی های کم هزینه 
در نظر بگیرید. یک جستجوی ساده در 
فروشگاه های مواد غذایی می تواند ایده های 
خوبی برای تهیه غذاهای ارزان قیمت به شما 
بدهد. درضمن استفاده از خوراکی های فصل، 
موجب صرفه جویی در هزینه هایتان می شود. 
تفریحی  مراکز  بلیت  می توانید  همچنین 
را از قبل رزرو کنید. بدین ترتیب می دانید 
هزینه موارد تفریحی تان چقدر خواهد بود. با 
مراجعه به سایت های مراکز تفریحی شهری 
که می خواهید به آن سفر کنید، روش رزرو 

بلیت آن مراکز را متوجه خواهید شد.
 ۴. هزینه های سفرتان را تخمین بزنید

اکنون با توجه به مقصدی که انتخاب 
مقدار  روزانه تان،  هزینه های  و  کرده اید 
بودجه ای را که برای این چند روز نیاز دارید، 
تخمین بزنید. بدین ترتیب می دانید که چند 
روز می توانید در سفر بمانید یا چه زمانی باید 
بازگردید. درضمن بررسی کنید که از کدام 
هزینه ها می توانید کم کنید. مثلا، سعی کنید 
در خانه بیشتر غذا بخورید و کمتر به رستوران 
پیشامدهای  هزینه های  درضمن  بروید. 

غیرمنتظره را هم در نظر داشته باشید.
  ۵. نوع حمل ونقل تان را انتخاب کنید

اگر می خواهید با هزینه کمتری سفر کنید 

و البته خودتان خودروی شخصی ندارید، 
بهترین وسیله، اتوبوس های مسافرتی است. 
هزینه هواپیما معمولا گران تمام می شود. 
ولی سفر با اتوبوس، اگرچه زمان رفت وآمدتان 
را طولانی تر می کند،  کم هزینه تر است.مورد 
دیگری که باید به آن توجه کنید، بستن 
چمدان سبک برای سفر است. اگر با اتوبوس 
مسافربری بخواهید سفر کنید، چمدان های 
سنگین، برایتان هزینه بر خواهد بود. اگر هم 
بخواهید با خودروی شخصی تان به مسافرت 
بروید، مصرف بنزین و در نتیجه هزینه هایتان 
بالا می رود.درضمن می توانید به جای آخر 
هفته، اواسط هفته سفر بروید تا از تمام 
هزینه های مربوط به حمل ونقل، محل اقامت و 

حتی مراکز تفریحی تان کم شود.
 ۶. گروهی سفر کنید

یک روش دیگر برای کاهش هزینه های 
اقامتگاه در مقصدتان، گروهی و با چند خانواده 
می توانید  بدین ترتیب  است.  کردن  سفر 
اقامتگاهی را اجاره کرده و اجاره و هزینه های 

خورد و خوراک تان را بین خود تقسیم کنید.
 ۷. به خانه فامیل یا دوستان تان بروید

اگر در شهری که به آنجا می روید،  دوست 
آنها  منزل  به  می توانید  دارید،  فامیل  و 
بروید. بدین ترتیب هزینه اقامت تان حذف 
می شود. البته پیش از رفتن باید با خانواده یا 
دوستان خود تماس بگیرید و مطمئن شوید 
که می توانید به منزل آنها بروید و اینکه آنها 

خودشان برنامه دیگری نداشته باشند. البته 
برای اینکه به میزبان فشار نیاید، هزینه های 
خورد و خوراک روزانه آن چند روز اقامت تان را 
خودتان تقبل و حتی در آماده سازی آنها کمک 
کنید. درضمن یادتان باشد در آینده هم باید 

پذیرای آنها در منزل خود باشید.
 ۸. از تفریح های ارزان قیمت استقبال 

کنید
طبیعت گردی یکی از ارزان ترین گزینه های 
تفریحی است که موقع سفر می توانید از آن 
استقبال کنید. به جای اینکه به مراکز تفریحی 
گران قیمت بروید، از طبیعت، مانند پیاده روی 
در کوه، چادر زدن در یک فضای سرسبز یا 

ماهیگیری در مکان های مجاز لذت ببرید.
۹. در مقصد از حمل ونقل عمومی   

استفاده کنید
اگر بدون خودروی شخصی به مسافرت 
می روید، استفاده از سرویس حمل ونقل 
عمومی، یکی دیگر از روش های کاهش هزینه 
است. تا جایی که می توانید از تاکسی استفاده 
نکنید. استفاده از اتوبوس های شهری برای 

کاهش هزینه ها بهترین انتخاب است.
 ۱۰. مراقب خریدهایتان باشید

وقتی با استفاده از کارت های اعتباری تان 
خرید می کنید، کمتر متوجه هزینه ای که 
صرف کرده اید، می شوید. بنابراین یا نقدی 
خرید کنید یا اگر امکان این کار وجود ندارد، 
هر خریدی که انجام می دهید، هزینه آن 
را در دفترچه ای یادداشت کنید تا متوجه 
هزینه هایی که هنگام سفر انجام می دهید، 

باشید.
 چند نکته:

اگر در شهری که به آن سفر کرده اید برای 
غذا به رستوران می روید، پیش از سفارش غذا 
حتما قیمت ها را بررسی کنید. درضمن به 
رستوران هایی که گران نیستند، بروید.ضمن 
اینکه، پیش از حرکت، موارد ایمنی را حتما 
در نظر داشته باشید و اگر دارویی باید مصرف 
کنید، از قبل آن را از داروخانه بخرید. درضمن 
دفترچه بیمه درمانی تان را )اگر دارید( همراه 
خود ببرید تا در صورت بیماری احتمالی 

بتوانید از هزینه های دولتی بهره مند شوید.

یک منبع خبری بین المللی،۱۰ روش مهم و کاربردی برای حداقل شدن هزینه های سفر را بررسی کرده؛ ممکن است به کار شما هم در ایام تعطیلات نوروز بیاید 

از سفر گروهی و رفتن به خانه فامیل تا طبیعت گردی 

   دستگیری عامل نشر اکاذیب 
در خصوص  مسمومیت ها

فارس نوشت: با هوشیاری و تلاش پلیس 
امنیت عمومی استان عامل نشر اکاذیب و 
تشویش اذهان عمومی در خصوص مسمومیت 
سریالی دانش آموزان شناسایی و دستگیر 
شد.سردار غلامرضا جعفری، فرمانده انتظامی 
استان هرمزگان دیروز در تشریح این خبر 
گفت: در پی وقوع مسمومیت دانش آموزی در 
برخی از استان های کشور و ایحاد جو روانی 
برای خانواده ها و دانش آموزان در فضای حقیقی 
و مجازی ، برابر رصد فضای مجازی صورت 
گرفته مشخص شد فردی در شبکه اجتماعی 
اینستاگرام در صفحه ای مشخص با تعداد بالایی 
دنبال کننده اقدام به تشویش اذهان عمومی 
در خصوص اتقاقات اخیر و مسمومیت سریالی 
دانش آموزان در فضای مجازی می نماید.او افزود: 
شناسایی و دستگیری عامل تشویش اذهان 
عمومی در فضای مجازی در دستورکار قرار 
گرفت و با اقدامات فنی و اطلاعاتی مشخصات 
ادمین صفحه فوق به هویت معلوم شناسایی 
شد. غلامرضا جعفری اظهار داشت: با تلاش 
همه جانبه کارشناسان پلیس امنیت عمومی 
استان در یک عملیات غافلگیرانه متهم دستگیر 
و با تشکیل پرونده جهت سیر مراحل قانونی 
به مرجع قضایی معرفی شد.این مقام انتظامی 
استان به عموم شهروندان و مردم قدرشناس 
استان توصیه کرد همواره توصیه های پلیس 
را در فضای حقیقی و مجازی جدی بگیرند و 
در صورت مواجهه با هرگونه موارد مجرمانه در 
فضای مجازی و شبکه های اجتماعی از طریق 
مرکز فوریت های سایبری با شماره ۰۹۶۳۸۰ یا 
سایت پلیس فتا به آدرس الکترونیکی پلیس فتا 
به نشانی www.cyberpolice.ir در بخش 

گزارش های مردمی  گزارش کنند.

  پلمب پارک طبیعت گردی 
در یزد 

گردشگری  فرهنگی،  میراث  مدیرکل 
و صنایع دستی استان یزد از پلمب پارک 
طبیعت گردی با فعالیت غیرمجاز در کویر 
یزد خبر داد. احمد آخوندی، ضمن اعلام 
این خبر گفت: با توجه به فعالیت یک پارک 
طبیعت گردی بدون اخذ مجوز بهره برداری و 
برگزاری برنامه ای خارج از شئونات اسلامی، 
موضوع از طریق اداره کل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی استان یزد پیگیری و 
با اخذ مجوز از دادستان مرکز استان و با همکاری 
اداره نظارت بر اماکن عمومی نیروی انتظامی 
نسبت به پلمب مجموعه اقدام شد.مدیر کل 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
استان ادامه داد: از مدیر مجموعه به علت انجام 
فعالیت های گردشگری غیر مجاز شکایت به 
عمل آمد.همچنین مجتمع تجاری الماس 
کریم خان در تقاطع خیابان کریم خان و خیابان 
حافظ تهران به دلیل انتشار یک ویدئوی 
تبلیغاتی با حضور یک خانم بدون حجاب، 
توسط اماکن بخش طلا و جواهر پلمب شد.برنا، 
نوشت: مجتمع تجاری الماس کریم خان در 
تقاطع خیابان کریم خان و خیابان حافظ تهران 
به دلیل انتشار یک ویدئوی تبلیغاتی با حضور 
یک خانم بدون حجاب، توسط اماکن بخش طلا 

و جواهر پلمب شد.

 توافق برای راه اندازی قطار 
ترکیبی تهران-کربلا 

مدیرعامل شرکت راه آهن از توافق با عراق 
در خصوص راه اندازی مجدد قطار ترکیبی 
تهران-کربلا خبر داد.خط ریلی شلمچه-بصره 
از ۲۰ سال گذشته مطرح شده، سال ۱۳۹۰ 
ایران بخش خودش را تکمیل کرد که احداث 
راه آهن اهواز به شلمچه بود و ما تا مرز شلمچه 
راه آهن را جلو بردیم، اما در این ۱۱ سال گذشته، 
ادامه این فرآیند فراز و نشیب هایی داشته است.

چندی پیش این موضوع مطرح بود که عراق 
خط ریلی شلمچه بصره را معارض با کریدور 
شمالی- جنوبی خود می داند که قرار است 
با همکاری ترکیه از بندر فاو به شمال عراق 
و ترکیه متصل شود، از این رو در حال حاضر 
سرنوشت این پروژه نامشخص مانده، تا جایی 
که لازم است با روابط دیپلماتیک و مذاکرات 

سطح بالا، این مسئله حل شود

  افزایش 40 درصدی قیمت
 بلیت اتوبوس 

 اعضای شورای اسلامی شهر تهران پس 
از بحث و بررسی نهایتا با افزایش میانگین 
۴۰ درصد برای نرخ بلیت اتوبوس در خطوط 
اتوبوسرانی شهر تهران برای سال آینده موافقت 
کردند. اعضای شورای اسلامی شهر تهران در 
یکصد و سی و ششمین جلسه علنی شورای 
اسلامی شهر تهران در نوبت عصر بررسی لوایح 
نرخ کرایه حمل و نقل عمومی در دو بخش 
اتوبوس و تاکسی را در دستور کار داشتند در 
بررسی نرخ بلیت اتوبوس در خطوط مختلف 
نهایتا با اکثریت آرا افزایش میانگین ۴۰ درصد 
را به تصویب رساندند. در همین راستا تشکری 
هاشمی رئیس کمیسیون حمل و نقل شورای 
اسلامی شهر تهران، گفت: در جلسه گذشته نرخ 
کرایه بلیت مترو با افزایش متوسط ۲۵ درصد 
به تصویب اعضای شورای شهر تهران رسید 
و تعرفه نرخ کرایه در دو بخش اتوبوسرانی و 

تاکسیرانی باقیمانده بود.



درگیری منجر به قتل ۲ نفر شد 
فرمانده انتظامی قصرقند در جنوب سیستان وبلوچستان از اختلاف و درگیری منجر به قتل ۲ نفر در 
یکی از روستاهای این شهرستان خبر داد. سرهنگ علی نصیرآبادی در گفت وگو با »ایرنا« اظهارداشت: 
درگیری و اختلاف بین اهالی دهستان »هیت« از توابع شهرستان قصرقند به مرکز فوریت های پلیس 
۱۱۰ اعلام که ماموران پلیس این فرماندهی به همراه عوامل امدادی سریعا به محل اعزام شدند. وی 
تصریح کرد: با حضور ماموران پلیس در صحنه برقراری امنیت و دعوت به آرامش اهالی روستا، طبق 
بررسی ها و تحقیقات صورت گرفته از حاضران و شواهد عینی مشخص شد که فردی با استفاده از اسلحه 
کلاش یک نفر را به قتل رسانده و سه نفر دیگر را نیز مجروح کرده است. فرمانده انتظامی قصرقند افزود: 
با توجه به عدم کنترل سلاح توسط ضارب حین تیراندازی، در این میان تیر به سمت خود ضارب شلیک 

و منجر به مرگ وی می شود. 
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خبـــــر
 تورهای ارزان قیمت 

در کمین مسافران نوروزی
رئیس پلیس فتا استان هرمزگان گفت: اگر 
در ایام تعطیلات قصد مسافرت از طریق تورهای 
گردشگری را دارید قبل از هر چیز از اصالت 
تورهای گردشگری که در فضای مجازی و 
شبکه های اجتماعی پیدا می کنید، اطمینان 
کسب کنید. سرهنگ احسان بهمنی با تبریک 
پیشاپیش عید باستانی نوروز خدمت همه 
هموطنان عزیز در تشریح این خبر اظهارداشت: 
سایبری  کلاهبرداران  اخیر  سال های  در 
با تبلیغات اغواکننده نظیر رزرو بلیت برای 
مسافرت های نوروزی، خرید تورهای مسافرتی 
ارزان قیمت و رزرو هتل اقدام به کلاهبرداری 
از شهروندان و مسافران نوروزی می کنند. وی 
افزود: طراحی سایت های جعلی با عنوان برگزاری 
تورهای مسافرتی ارزان قیمت در ایام تعطیلات 
نوروزی یکی از روش های رایج برای سوءاستفاده 
و کلاهبرداری از مسافران نوروزی است که 
از این طریق می توانند تعداد بسیار زیادی از 
هموطنان را درگیر کرده و مبالغ هنگفتی را 
کلاهبرداری نمایند. سرهنگ بهمنی گفت: 
متاسفانه کلاهبرداران سایبری با حجم زیادی 
از تبلیغات تورهای ارزان قیمت در فضای مجازی 
و به خصوص شبکه های اجتماعی اقدام نموده و 
علاقه مندان را تشویق به ثبت نام در این تورها 
می کنند. تورهایی که در پشت آنها مجرمان و 
کلاهبرداران سایبری قرار دارند که بعد از ثبت نام 
دیگر پاسخگوی شما نیستند. رئیس پلیس فتا 
استان هرمزگان به مسافران نوروزی هشدار داد: 
هم وطنان قبل از هر اقدامی نسبت به مجازبودن 
فعالیت این گونه سایت ها و تورهای مسافرتی 
اطمینان حاصل نمایند و همچنین نسبت به 
تبلیغات فریبنده کلاهبرداران در فضای مجازی 
کمی حساسیت و دقت بیشتری داشته باشند. 
رئیس پلیس فتا استان هرمزگان تاکید کرد: 
شهروندان در صورت بروز هرگونه مشکل و 
مواجهه با جرائم رایانه ای در ایام تعطیلات سال 
نو می توانند با مراجعه حضوری به پلیس فتا از 
راهنمایی مستقیم کارشناسان بهره مند شوند و 
www. یا با مراجعه به سایت پلیس فتا به آدرس

cyberpolice.ir و ثبت درخواست در قسمت 
درخواست های مردمی و یا با شماره گیری 
۰9۶۳۸۰ مرکز فوریت های سایبـری به جهت 
استفاده از مشاوره ها و راهنمایی های کارشناسان 
این پلیس در این ایام جهت رفع مشکلات 

احتمالی خود اقدام نمایند.

جانشین فرمانده انتظامی استان اصفهان 
از انهدام ۲ باند ســرقت از منــازل خبر داد. 
ســردار محمدرضا هاشــمی فر بیان داشت: 
در پي شکایت یکي از شــهروندان ساکن در 
شرق شهر اصفهان مبني بر سرقت طلاجات 
از منزل وي موضوع به صــورت تخصصي در 
دســتور کار کارآگاهان پلیس آگاهي استان 
قرار گرفــت. وي افــزود: کارآگاهان در حال 
انجام  تحقیقات بر روی این پرونده بودند که با 
چندین شکایت دیگر از سوی ساکنان همان 
محل در خصوص سرقت از منازلشان مواجه 
شده و با فعال کردن گشت های کمین و شکار 
و همچنین یکســری اقدامات تخصصی در 
نهایت ردپای ۲ باند ۶ نفره را در این سرقت ها 

به دست آوردند. سردار هاشمی فر تصریح کرد: 
با شناسایي متهمان آنها در رصد هوشمندانه 

کارآگاهــان قرار گرفتــه و در کمترین زمان 
ممکن مخفیگاه اعضای این دو باند نیز مورد 

شناسایی قرار گرفت و طی هماهنگی با مرجع 
قضائی در ۲ عملیات ضربتــی اعضای هر دو 
باند سرقت منزل دستگیر و به پلیس آگاهی 
انتقال یافتند. این مقام انتظامی با بیان اینکه  
در بازرسي از مخفیگاه ســارقان دو دستگاه 
خودرو سمند و پژو مورد استفاده در سرقت ها 
و طلاجات مســروقه بــه ارزش ۱۸ میلیارد 
ریال کشف شد، گفت: ســارقان هنگامي که 
با مدارک و مســتندات و ادله محکم پلیس 
مواجه شدند به ناچار لب به اعتراف باز کرده 
و به ۱۵ فقره ســرقت منزل در شهر اصفهان 
اقرار کردند. جانشین فرمانده انتظامی استان 
ارزش مجموع کل اموال به سرقت رفته توسط 
متهمان را برابر ارزیابی کارشناسان مربوطه  
۶۰ میلیارد ریال اعلام کرد و  اظهارداشت: در 
این رابطه متهمان پس از تشکیل پرونده براي 
انجام اقدامات قانوني به مرجع قضائي تحویل 

داده شدند.

فرمانده انتظامی شهرســتان مشــهد از دستگیری سارق 
محتویات خودرو خبر داد. سرهنگ احمد نگهبان بیان داشت: 
در پی گزارش سرقت های سریالی قطعات و محتویات داخل 
خودرو در محدوده خیابان ۵ تن مشــهد، ماموران انتظامی 
پی گیری موضوع را به صورت ویژه در دســتور کار خود قرار 
دادند. وی افزود: ماموران دایره تجســس کلانتری با بررسی 
ســرقت ها و تحقیقات میدانی متهم را که از افراد ســابقه دار 
است شناســایی و به صورت نامحســوس تحت نظر گرفتند. 
ســرهنگ نگهبان تصریح کــرد: مامــوران انتظامی پس از 
جمع آوری ادله و مســتندات کافی با هماهنگی مقام قضائی 

متهم را دستگیر و در بازرسی مخفیگاهش تعداد زیادی لوازم 
مسروقه شامل آچارآلات، باند، ضبط و باطری خودرو را کشف 
کردند. این مقام انتظامی گفت: متهم ۲9 ســاله که اعتیاد به 
موادمخدر دارد پس از انتقال به مقــر انتظامی در مواجهه با 
ادله و مستندات پلیس به ۲۴ فقره سرقت قطعات و محتویات  
داخل خودرو در محــدوده خیابان پنج تن، بلوار طبرســی 
و رســالت و فروش آن ها به ۲ مالخر اعتراف کــرد. فرمانده 
انتظامی مشهد اظهارداشــت: در ادامه این عملیات ۲ مالخر 
نیز دستگیر و در بازرسی از مخفیگاه آن ها تعداد زیادی لوازم 

مسروقه کشف شد.

کوتـــاه

فرمانده انتظامي اســتان خراســان جنوبی از کشف ۵7 
کیلوگرم حشیش و ۲۶ کیلو و 9۰۰ گرم تریاک در بازرسي از 
یک سواری زانتیا خبر داد. سردار ناصر فرشید اظهارداشت: 
ماموران انتظامي استان خراســان جنوبی اطلاعاتی مبنی 
بر حمل محموله موادمخدر توســط ســوداگران مرگ در 
محورهاي مواصلاتی این استان دریافت کردند که تیم های 
عملیاتی مبارزه با موادمخدر برای بررســی موضوع به محل 

اعزام شــدند. وي افزود: ماموران هنگام کنترل محورهاي 
مواصلاتی استان به یک سواری زانتیا که با سرعت در حال 
حرکت بود، مشکوک شدند و به راننده آن دستور ایست دادند 
که راننده با مشاهده پلیس بر سرعت خود افزوده و متواری 
شد. فرمانده انتظامي استان خراســان جنوبي بیان داشت: 
ماموران خودروي حامل موادمخــدر را تعقیب و با اقدامات 
تخصصی پلیسي آن را متوقف کردند و در بازرسي از آن، ۵7 

کیلوگرم حشیش و ۲۶ کیلو و 9۰۰ گرم تریاک کشف کردند. 
سردار فرشید با اشاره به اینکه در این عملیات مجموعا ۸۳ 
کیلو و 9۰۰ گرم موادمخدر از نوع حشــیش و تریاک کشف 
شد؛ تصریح کرد: در این رابطه یک متهم دستگیر که جهت 
ســیر مراحل قانوني به مراجع قضائي معرفي شد. این مقام 
ارشــد انتظامي به قاچاقچیان موادمخدر و سوداگران مرگ 
هشدار داد: پلیس به صورت شــبانه روزی با چشمانی بیدار 
تحرکات اشرار و برهم زنندگان نظم و امنیت عمومی را رصد 
می کند و اجازه ناامنی و جولان به مخلان امنیت عمومي را 

نخواهد داد.

توقیف زانتیا حامل مواد مخدر 

انهدام 2 باند سرقت از منازل

سارق قطعات خودرو به دام افتاد

برخورد پژو با گاردریل
فرمانده انتظامی شهرستان فیروزه از برخورد یکدستگاه 
خودرو سواری پژو۴۰۵ با گاردریل وسط جاده و مصدومیت 
۳ تن خبر داد. سرهنگ حمیدرضا خوشخو بیان داشت: در پی 
اعلام مرکز فوریت های پلیسی۱۱۰ مبنی بر برخورد یکدستگاه 
خودرو سواری پژو۴۰۵ با گاردریل وسط جاده، بلافاصله گشت 
تصادفات به همراه نیروهای امدادی به محل حادثه اعزام 
شدند. وی افزود: با حضور ماموران در محل و در تحقیقات به 
عمل آمده مشخص شد که یکدستگاه خودرو سواری پژو۴۰۵ 
با گاردریل وسط جاده به دلایل نامعلومی برخورد کرده که در 
این حادثه متاسفانه ۳ تن مصدوم که توسط نیروهای امدادی به 
مراکز درمانی منتقل شدند. فرمانده انتظامی شهرستان فیروزه، 
گفت: علت وقوع این حادثه توسط کارشناسان پلیس راه در 

دست بررسی است.

دستگیری فروشندگان سکه های تقلبی 
فرمانده انتظامی استان البرز گفت: با هوشیاری یکی از 
شهروندان و اقدام به موقع پلیس، ۲ نفر که اقدام به فروش 
سکه های تقلبی می کردند، دستگیر شدند. سردار حمید 
هداوند گفت: در پی دریافت خبری از یکی از واحدهای صنفی 
طلافروشی در شهر نظرآباد مبنی بر اینکه ۲ مرد مشکوک اقدام 
به فروش سکه های یک گرمی جعلی می کنند، بلافاصله عوامل 
پلیس آگاهی برای بررسی موضوع به محل اعلامی اعزام شدند. 
وی افزود: در ادامه با احراز تقلبی بودن سکه های یک گرمی، دو 
نفر در این زمینه دستگیر و ۲۳ عدد سکه یک گرمی مجعول 
ازآنها کشف شد. سردار هداوند در پایان خاطرنشان کرد: 
شهروندان و اصناف می توانند اخبار مشابه را از طریق شماره 

تلفن ۱۱۰به پلیس اعلام کنند.

دستگیری ۲۵ هزار سارق 
اجرای طرح عملیاتی  از  فراجا  آگاهی  پلیس  رئیس 
دستگیری سارقان تحت تعقیب و متواری در استان های 
سراسر کشور خبر داد و گفت:  در این طرح بیش از ۲۵ هزار 
سارق دستگیر ۳۰ هزار و ۵۵7 فقره سرقت از آنان کشف شد. 
سردار محمد قنبری افزود: در راستای مهار و تشدید اقدامات 
مقابله ای با جرائم به ویژه سرقت، طرح عملیات دستگیری 
سارقان تحت تعقیب و متواری از ۲۵ بهمن ماه تا ۱9 اسفندماه 
سالجاری به مدت ۱9 روز با حضور کارآگاهان پلیس های 
آگاهی همزمان در استان های سراسر کشور اجرا شد. وی ادامه 
داد: گزارش های واصله از ۳۳ استان کشور حاکی از آن است 
با انجام اقدامات پلیسی در اجرای این طرح بیش از ۲۵ هزار 
سارق دستگیر که در مجموع ۳۰ هزار و ۵۵7 فقره انواع سرقت 
کشف شده است. رئیس پلیس آگاهی فراجا با بیان اینکه یک 
هزار و 7۰۰ تیم عملیاتی در اجرای این طرح سهیم بودند، 
بیان داشت: مقابله با سرقت های خشن، دستگیری محکومان 
متواری و متهمان تحت تعقیب از جمله اولویت های این طرح 
بود که قاطعانه انجام شد. براساس اعلام پایگاه خبری پلیس، 
وی خاطرنشان کرد: برخورد قاطعانه با سارقان یکی از مهمترین 
مطالبات مردم است و با جدیت توسط پلیس آگاهی اجرا 
می شود. قنبری با بیان اینکه امنیت محصول یک فرآیند جمعی 
است و به عنوان یک ضرورت همه مردم برای تحقق آن باید به 
پلیس کمک کنند، خاطرنشان کرد: شهروندان می توانند در 
صورت مشاهده و برخورد با هرگونه موارد مشکوک، موضوع را 

به سامانه فوریت های پلیسی ۱۱۰ گزارش کنند.

کشف ۱۰۰ کیلوگرم موادمحترقه در مترو
۵ نفر دستگیر شدند

رئیس پلیس پیشگیری پایتخت از دستگیری ۵ نفر خبر 
داد که در حال جابه جایی ۱۰۰ کیلوگرم مواد محترقه در 
ایستگاه مترو بودند.به گزارش »فارس«، سرهنگ محمد 
معظمی گودرزی در تشریح جزئیات خبر فوق اظهارداشت: 
ماموران با اشراف و هوشمندی خود مطلع شدند افرادی مقدار 
زیادی موادمحترقه از یکی از شهرهای شرقی کشور به شهر 
تهران وارد کرده و قصد دارند موادمحترقه وارد شده را از طریق 
ایستگاه های مترو به خریداران تحویل دهند. وی افزود: ماموران 
پس از کسب اطلاعات لازم طی هماهنگی با مرجع قضائی و 
با اشراف اطلاعاتی دقیق، هر ۵ متهم را که در حال تردد در 
داخل مترو بودند زیرنظر گرفته و در عملیاتی، همه متهمان 
را در ایستگاه مترو مولوی دستگیر و از پس از بازرسی اولیه از 
آنها مقدار ۱۰۰ کیلوگرم موادمحترقه از نوع اکلیل سرنج از آنها 
کشف شد. رئیس پلیس پیشگیری تهران بزرگ با اشاره به اینکه 
متهمان با تشکیل پرونده قضائی به کلانتری محل دستگیری 
تحویل شدند، گفت: امنیت مردم خط قرمز پلیس است و پلیس 

با مخلان امنیت با تمام ظرفیت خود مقابله می کند.

باند قمار اینترنتی متلاشی شد
رئیس پلیس فتا استان اردبیل از دستگیری باند ۶ نفره شرط  بندی مسابقات ورزشی با گردش 
مالی ۴۵۰ میلیون تومانی خبر داد. سرهنگ علی قهرمان طالع گفت: برابر رصد و پایش فضای 
مجازی استان توسط کارشناسان این پلیس مشخص شد افرادی با ایجاد وبسایت شرط بندی 
آنلاین و جذب اعضاء در این سایت اقدام به قمار و کلاهبرداری از کاربران می کنند. وی ادامه 
داد: با توجه به اینکه بیشتر قربانیان از قشر جوانان و نوجوانان بودند و بدون اطلاع از عواقب 
خانمان سوز فعالیت در این فضا گرفتار دام های نامرئی ادمین های این سایت شده بودند، موضوع 
بلافاصله در دستور کاراگاهان سایبری پلیس فتا قرار گرفت. سرهنگ قرمان طالع تشریح کرد: 
ماموران با بررسی های فنی، علمی و کشف سرنخ ها و انجام اقدامات اولیه در راستای شناسایی 
دامنه فعالیت های بزهکارانه و سودجویانه اعضای این سایت متوجه شدند که این سایت توسط ۶ 
نفر و به صورت باندی در حال مدیریت است. رئیس پلیس فتا استان اردبیل عنوان کرد: کاراگاهان 
این پلیس با شناسایی ادمین های سایت و هماهنگی با مراجع قضائی نهایتا طی چندین عملیات 
غافلگیرانه  متهمان پرونده را دستگیر کردند و  در بررسی های به عمل آمده مشخص شد که این 
باند طی تراکنش های مختلف مبلغی بالغ بر ۴۵۰ میلیون تومان از کاربران کلاهبرداری کرده اند. 
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گفتوگو
 ابراهیمی: 

 تعویض های 
 گل محمدی 

چندان درست نبود 

 
  محرومیت هادی ساعی 

بخشیده شد 
ایسنا: محرومیت یک ساله هادی ساعی 
از حضور در میادین بین المللی بخشیده 
شد. هادی ساعی به دلیل اعتراض شدید 
به قضاوت ناعادلانه در مبارزه متین رضایی 
مقابل حریف ترک، از سوی هیات اجرایی 
مسابقات یک سال از حصور در تمامی 
میادین محروم شد. پس از آن اعلام شد 
ساعی به عنوان سرپرست حق حضور در 
سالن مسابقات را ندارد. اصغر رحیمی، 
مدیر تیم های ملی تکواندو امروز در نشست 
خبری اعلام کرد محرومیت ساعی به طور 
کامل از سوی فدراسیون جهانی بخشیده 
شد و وی مشکلی برای حضور در مسابقات 
به عنوان سرپرست یا رییس فدراسیون 

ندارد.

خارجازمستطیلسبز

  واکنش تند لاپورتا  
به اتهام فساد مالی بارسلونا

رئیس باشگاه بارسلونا واکنش تندی 
به افرادی داشت که این باشگاه را به فساد 
متهم می کنند. به گزارش الموندو دیپورتیو، 
بارسلونا روزهای بسیار سختی را تجربه می 
کند. این باشگاه بزرگ اسپانیایی متهم به 
فساد و خرید داوران شده و این باعث شده 
است تا زمزمه کسر امتیاز و حتی سقوط 
تیم به دست پایین تر هم شنیده شود که 
این موضوع با واکنش تند این باشگاه همراه 
شد. خوان لاپورتا گفت: بارسلونا باشگاهی با 
پایبندی به ارزش ها است. ما تنها ارزش ها 
را زبانی به کار نمی بریم بلکه آنها را در عمل 
اجرا می کنیم و این ارزش ها بخشی اساسی 
باشگاه ما هستند و به همین خاطر است که 
بارسلونا در  همه جهان مورد ستایش و تقدیر 
است. متاسفانه بعضی از روی حسادت و سوء 
نیت به دنبال لکه دار کردن آبروی ما هستند. 
او ادامه داد: معنویات بارسلونا نه خریدنی و 
نه فروختی است و نه حتی لکه دار می شود. 
حملات پلیدانه ای به اعتبار و نشان ما شده 
است. شک نکنید که ریاست و مدیریت 
باشگاه بارسلونا که به دنبال لکه دار کردن 
آبروی ما هستند با آنها برخورد می کند. من 
از روی ضعف صحبت نمی کنم. من احساسی 
شده ام و اعلام می کنم که با همه این افراد 
پستی که چنین اتهاماتی را مطرح می کنند 
برخورد می کنم. بارسلونا با هدایت ژاوی 
فصل بسیار خوبی را در لالیگا تجربه می کند 
و با 9 امتیاز بیشتر نسبت به رئال مادرید در 

صدر جدول رده بندی قرار دارد.

خبـــــر

  ورود سازمان خصوصی سازی و بازرسی 

به قرارداد سرخابی ها 

سالپنجم
شماره1515

قراردادهای  وضعیت  ملی:  آرمان 
باشگاه های استقلال و پرسپولیس به گونه ای 
است که باعث وارد شدن ضرر و زیان به این 
باشگاه ها شده و سازمان بازرسی کل کشور و 
سازمان خصوصی سازی به این مساله ورود 

کرده اند. 
 استقلال 

رئیس سازمان خصوصی سازی از معرفی 
مدیرعامل و اعضای هیات مدیره وقت باشگاه 
استقلال خبر داد. حسین قربانزاده افزود: بعد از 
بررسی کامل عملکرد مدیرعامل و هیات مدیره 
وقت باشگاه استقلال، این افراد به اتهام کتمان 
وقایع مالی و عدم ارائه اطلاعات جامع و کامل 
مطابق مواد ۷۲ و ۷۵ قانون اجرای سیاست 
های اصل ۴۴، به مراجع قضایی معرفی شدند. 
وی افزود: سهامداران و هواداران بحق مطالبه 
دارند و وظیفه ماست که پیگیری کنیم. مدیران 
سرخابی ها بدانند که سازمان خصوصی سازی 
در این دوره با هیچ کس عهد اخوت نبسته 
و دوران مماشات با سوء مدیریت و تخلفات 
در باشگاه ها هم گذشته است. خوشبختانه 
از زمان بورسی شدن باشگاه های استقلال و 
پرسپولیس و نظارت سازمان بورس و سازمان 
خصوصی سازی با هرگونه سوء مدیریت، 
کتمان وقایع مالی و تخلفات برخورد خواهد 
شد، رئیس کل سازمان خصوصی سازی ادامه 
داد: مدیرعامل وقت باشگاه استقلال به رغم 
وجود تکالیف مصرح قانونی و حتی تعهد و 
اقرار مکتوب متاسفانه به روشنی این تکالیف 
و تعهدات را نقض کرد و با هزینه کرد خارج از 
چارچوب و عرف، لطمات عدیده ای به باشگاه 
استقلال وارد کرده است و متاسفانه به رغم 
برگزاری جلسات متعدد و پیگیری های مکرر 
سازمان خصوصی سازی اطلاعات مخدوش 
و ناقصی ارائه کردند و اعضای هیات مدیره 
وقت نیز به دلیل اهمال در نظارت و پیگیری 
امور باشگاه باید مورد پرسش و بازخواست 
قرار گیرند. قربانزاده افزود: البته ناگفته نماند 
که این جدیت در پیگیری و تعقیب قضایی در 

دوره جدید بورسی شدن این باشگاه ها اتفاق 
می افتد و حتما با همین شیوه نظارت و پیگیری 
برخی مدیران اسبق سرخابی ها نیز باید خیلی 
زودتر از این به دادگاه معرفی می شدند که 
متاسفانه این اقدام به دلایلی مثل تعارف و 
رودربایستی و یا بی توجهی انجام نشده که اگر 
انجام می شد، شاهد چنین رویه های ناصوابی 
نبودیم. وی تاکید کرد: سهامدار و هوادار چه 
گناهی دارند که هر دوره یک مدیرعامل می آید 
قبلی ها را تکفیر می کند و خودش در باغ 
سبزی نشان می دهد و دوباره او می رود و این 
چرخه عینا با مدیرعامل جدید تکرار می شود! 
رئیس کل سازمان خصوصی سازی ادامه داد: 
ما همین الان هم نمی دانیم مدیرعامل فعلی 
چه کار می کند و نگرانیم که صدای این اقدامات 
هم بعدا بلند شود. برای اینکه از این چرخه 
جلوگیری کنیم، اولا با ارسال نامه مبسوطی به 
دادستان کل کشور، کتمان وقایع مالی باشگاه 
استقلال را گزارش کردیم و خواهان بررسی 
بدون اغماض هستیم و از طرف دیگر رو به 
آینده، نامه لغو تفویض انتخاب اعضای هیات 
مدیره سرخابی  ها را وزیر امور اقتصادی و دارایی 
امضا کرد و در اردیبهشت سال ۱۴۰۲ اکثریت 
هیات مدیره حتما افراد متخصص حوزه مالی 

و حقوقی خواهند بود که نظارت جدی و بی 
تعارفی بر عملکرد مدیرعامل داشته باشند.

 پرسپولیس 
سخنگوی قوه قضائیه از تهیه گزارش سازمان 
بازرسی از مسائل مالی باشگاه پرسپولیس خبر 
داد. مسعود ستایشی در نشست خبری قوه 
قضائیه در خصوص ورود سازمان بازرسی کل 
کشور به مسائل مالی باشگاه پرسپولیس، اظهار 
داشت: سازمان بازرسی کل کشور در راستای 
ایفای وظایف قانونی اش و رسالت ذاتی که به 
موجب قانون اساسی دارد با استقرار هیات های 
بازرسی نسبت به بررسی عملکرد دستگاه ها 
اقدام می کند. سخنگوی قوه قضائیه گفت: 
باشگاهی مورد اشاره در همین راستا بوده که 
هیات بازرسی برای بررسی عملکرد این باشگاه 
در سال ۱۴۰۱ مستقر شده است. بر اساس 
این استقرار و یافته هایی که بوده با تشکیل 
پرونده نسبت به انجام بازرسی در خصوص 
موضوعاتی از جمله؛ نحوه انعقاد قراردادها، نحوه 
تامین و هزینه کرد منابع مالی و بررسی اسناد و 
مدارک مربوطه اقدام می کند. در نهایت گزارش 
کامل را متضمن پیشنهادات لازم تنظیم و به 
مراجع ذی صلاح ارائه کرده است. پس حتما 
کیفرخواست و...نیست. بعضی اوقات گزارشات 

هشداری، توجه و تذکر است. بعضی اوقات هم 
گزارشاتی که داده می شوند واجد جنبه کیفری 
خواهد بود. ستایشی تصریح کرد: مواردی که در 
این گزارشات آمده فکر می کنم از حوصله این 
جلسه خارج باشد. اگر می خواهید گزارش تان 
را تکمیل کنید به حوزه مراجعه کنید تا به شما 
ارائه کند که در این گزارش چه نکاتی آمده و 
به چه نحو قرار است عمل شود. ستایشی اعلام 
کرد: یکی از موارد مطروحه در گزارش، موضوع 
بررسی قرارداد باشگاه یاد شده با شرکت ایده 
پویان ماژ بوده که از ناحیه بازرسی امور ورزش 
و جوانان سازمان بازرسی نکاتی از جمله موارد 
ذیل قابل بررسی است. وی ادامه داد: قرارداد 
بین باشگاه فرهنگی ورزشی پرسپولیس به 
نمایندگی سرپرست وقت باشگاه و شرکت 
ایده پویان ماژ )کارگزار( با موضوع واگذاری 
انحصاری حق استفاده و بهره برداری از عنوان 
حامی و نام شرکت در خصوص کلیه فعالیت 
های درآمدزا در چارچوب قرارداد منعقد شده 
است. سخنگوی قوه قضائیه تصریح کرد: در 
بازرسی انجام شده مواردی از جمله امضای 
قرارداد کارگزاری بدون تفویض اختیار از 
هیات مدیره، واریز درآمدهای حاصل از محل 
قرارداد به حساب کارگزار مغایر با قوانین و 
مقررات موضوعه و تخصیص %۵ از درآمدهای 
ناخالص حاصله در کلیه قراردادهای منعقده به 
نفع کارگزار بابت هزینه احصا گردیده است. 
وی ادامه داد:از سوی دیگر مدیر عامل فعلی 
باشگاه طی نامه ای به شرکت ایده پویان ماژ 
)کارگزار( اعلام نموده ادامه همکاری با شرکت 
مزبور براساس شرایط این شرکت امکان پذیر 
نمی باشد و مطابق بررسی های به عمل آمده 
تاکنون اقدامی در جهت تعیین تکلیف قرارداد 
یاد شده صورت نگرفته است. در خصوص 
قرارداد مذکور این نهاد نظارتی ضمن ارائه 
پیشنهادات  اصلاحی به مسئولان ذی ربط، 
در راستای رسیدگی به تخلفات احتمالی نیز 
پرونده ای تشکیل داده و موضوع در دست 

بررسی است.

   ایستاده 
 زارع و نوری به عنوان اسطوره های ملوان  تا این 
لحظه در کنار هم توانسته اند از مشکلات عبور کرده 
و اعتبار خود را خرج باشگاه کنند. دو بازیکن محبوب 
اسبق که اکنون در دوران مدیریت و مربیگری نیز 
نشان داده اند که قدر اعتباری که از ملوان گرفته اند 

را می دانند.

        دیدار  
 مرتضی پور علی گنجی مدافع پرسپولیس  در کمپ 
اسپایر با ستاره فوتبال السد دیدار داشت و عکس 
یادگاری نیز گرفتند. بغداد بونجاح ستاره گلزن السد 
قطر که سابقه بارها تقابل با پرسپولیس را در لیگ 
قهرمانان آسیا دارد، در کنار مرتضی پورعلی گنجی 

این تصویر یادگاری را ثبت کردند.

           برد 
تیم فوتبال استقلال که در هفته بیست وسوم 
لیگ برتر فوتبال مقابل فولاد خوزستان به برتری 
دست یافت، ظهر روز دوشنبه با درخواست ریکاردو 
ساپینتو در دیداری تدارکاتی برابر اسپاد الوند تهران 
از تیم های لیگ دسته دوم به میدان رفت و به برتری 3 

بر یک دست یافت.

ـت
وشـ

سن
عک

کوتاه
 ایسنا: تیم فوتبال پرسپولیس بیشترین رای را در نظرسنجی 
نشریه اسپانیایی درباره محبوبترین باشگاه دنیا به دست آورد. 
با پایان یافتن نظرسنجی نشریه مارکا درباره پرطرفدارترین 
تیم های فوتبال جهان، پرسپولیس که در بین ۲۸ گزینه نهایی 
قرار داشت توانست عنوان پرطرفدارترین باشگاه را از آن خود 
کند. پرسپولیس در این نظرسنجی - که تقریبا نیم میلیون نفر 
در آن شرکت کردند - بالاتر از رئال مادرید، محبوب ترین تیم 
جهان شد. تیم های لیورپول، میلان و آژاکس نیز در رتبه های 
بعدی این جدول قرار گرفتند. مارکا در این نظرسنجی نام 
باشگاه های معروفی چون رئال مادرید، بارسلونا، میلان، بایرن 
مونیخ، پاری سن ژرمن، یوونتوس،  لیورپول، منچستریونایتد، 
بوکاجونیورز، ریورپلاته، سانتوس، پالمیراس و الاهلی مصر را 
آورده بود. از قاره آسیا علاوه بر پرسپولیس، النصر عربستان نیز 

در این فهرست قرار داشت.

بیــنالمــلل
 بازیکن باتجربه بایرن مونیخ به قرار نگرفتن در فهرست 
ژرمن برای دیدارهای دوستانه پیش رو واکنش نشان داد. به 
گزارش کیکر، تیم ملی فوتبال آلمان با هدایت هانسی فلیک 
خود را آماده جام ملت های اروپا ۲۰۲۴ می کند که به میزبانی 
خود این کشور برگزار می شود. فلیک تصمیم گرفت که 
توماس مولر بازیکن باتجربه خود را برای دیدارهای دوستانه 
پیش رو در فهرست قرار ندهد که این موضوع با واکنش خود 
این بازیکن مواجه شد. مولر با ۱۲۱ بازی ملی از باتجربه ترین 
بازیکنان تاریخ فوتبال آلمان به شمار می آید. البته فلیک اعلام 
کرده است که این دعوت نشدن مولر موقت است و او دوباره می 
تواند به تیم ملی دعوت شود. مولر در واکنش به دعوت نشدن 
خود گفت: اصلا احساس عصبانیت نمی کنم. من رابطه خوبی 
با فلیک دارم و به همدیگر احترام می گذاریم. با سرمربی تیم 

ملی در  ارتباط خواهم بود و فعلا به عنوان 
یک هوادار از بازیکنان حمایت خواهم 
کرد. می خواهم در این تعطیلات در کنار 
خانواده ام باشم تا از نظر روحی خود را 

آماده ادامه فصل با بایرن مونیخ کنم. 
او ادامه داد: خوشبختانه با بایرن 
مونیخ در شرایط بسیار خوبی 
برای  هستیم و در سه جام 
قهرمانی به میدان می رویم. 

هنوز تا پایان فصل بازی های 
زیادی باقی مانده است و عطش 

زیادی برای قهرمانی داریم.

دیدگـــــاه
قلعه نویی و جام برای ایران 

ستارهمدانی
 کارشناس فوتبال 

امیر قلعه نویی به عنوان سرمربی تیم ملی فوتبال ایران  
انتخاب شد.  با توجه به تجربیاتی که قلعه نویی داشت و یک 
دوره سرمربی تیم ملی بود، طبیعتاً از آن دوران درس گرفته  
و بهترین انتخاب از سوی فدراسیون بود. ضمن اینکه تصمیم 
خیلی سختی نبود، چون وقتی به هر دلیلی فدراسیون فوتبالل 
نتوانست با سرمربی خارجی به توافق برسد و روی گزینه داخلی 
به جمع بندی رسید، تنها دو مربی بودند که استانداردهای 
لازم را برای سرمربیگری تیم ملی داشتند. با احترام به تمام 
گزینه هایی که برای هدایت تیم ملی معرفی شدند اما اعلام 
اسامی که فاقد استانداردهای سرمربیگری تیم ملی بودند، امر را 
بر آنها مشتبه کرد که در حد هدایت تیم ملی کشورشان هستند. 
تعارف و رودربایستی را باید کنار گذاشت و واقعیت قضیه این 
بود که امیر قلعه نویی شاخصه های سرمربیگری را داشت و بعد 
از او هم یحیی گل محمدی بود که چون هدایت تیم پرسپولیس 
را بر عهده داشت سرمربیگری تیم ملی را از دست داد. از لحاظ 
شخصیتی، قلعه نویی می تواند تیم ملی را به خوبی هدایت کند 
و برای کنترل ملی پوشان مشکل خاصی ندارد. حضور وحید 
هاشمیان به عنوان یکی از دستیاران قلعه نویی می تواند اتفاق 
خوبی باشد. او بازیکن بزرگی بوده و مدارک مربیگری را در 
آلمان گرفته، بازیکنان تیم ملی هم او را قبول دارند. او شخصیت 
و خصوصیت لازم را برای مربیگری در تیم ملی دارد. امیدوارم 
نفراتی که اضافه می شوند هم شخصیتی و فنی در حدی باشند 
که به سرمربی تیم ملی کمک کنند تا شرایط به سود تیم ملی 
شود.  امیر قلعه نویی از همه مربیان ایرانی زرنگ تر است. از همان 
ابتدا هم قلعه نویی هوش فوق العاده ای داشت. تجربیات سال ها 
مربیگری هم به داشته های وی اضافه شده و طبیعتاً بهترین 
تصمیم را می گیرد. ما بهترین نسل قوتبال مان را در اختیار داریم 
و کارلوس کی روش دستاوردهایی برای فوتبال ملی ما داشت 
ولی سبک مربیگری او جام آوری نبود. تیم های او سخت بباز 
هستند و قطر هم در آینده سخت مغلوب می شود ولی کی روش 
نمی تواند قهرمانی بیاورد. در جام ملت های آسیا نیاز به سرمربی 
جام اور داریم. یعنی تیم او هجومی بازی کند و با حملاتش 
حریفان را تحت الشعاع قرار دهد. البته این سبک باید حساب 
شده باشد و تیم اسیر ضدحمله نشود. در جام ملت های آسیا 
هواداران از تیم ملی قهرمانی می خواهند و با جام جهانی فرق 
می کند که اگر از گروه خود صعود می کردیم طرفداران نمایش 
تیم ملی را قابل قبول می دانستند. سبک امیر قلعه نویی جام آور 
است. تیم های او همواره در میان برترین تیم های لیگ در گلزنی 
هستند. با توجه به کیفیت بازیکنان تیم ملی، سبک هجومی 
جواب می دهد چون قلعه نویی با تیم هایی آمارهای گلزنی خوب 
داشته که بهترین بازیکنان را در مقایسه با دیگر تیم ها در اختیار 
نداشته است. همه تیم هایی که از آنها اسم برده شد قابل احترام 
هستند، ولی باید قبول کنیم تیم ملی ایران به رغم اینکه سن 
تعدادی از ملی پوشان بالا رفته اما نسل خوبی را داریم. نسلی 
که می تواند ما را به موفقیت در جام ملت ها امیدوار کند. تیم 
ملی باید استراتژی مناسبی داشته باشد و با توجه به بازیکنان با 
تجربه ای که بسیار تاکتیک پذیر هستند امکان کسب نتایج بسار 
خوب وجود دارد. ضمن اینکه می توان روی بازیکن یا بازیکنانی 
حساب کرد که انگیزه بسیار زیادی دارند تا توانایی های خود 
را در تیم ملی نشان دهند. هر چند کار بسیار سختی خواهیم 
داشت و نباید انتظار داشته باشیم رقبا به سادگی مقابل ما 

تسلیم شوند.

مدیرروستا: 
ناکامی در جام ملت های آسیا نباید باعث برکناری قلعه نویی شود 

علی اصغر مدیرروستا پیشکسوت فوتبال ایران اعتقاد دارد 
حتی در صورتی که تیم ملی کشورمان در جام ملت های آسیا 

موفق نشود، قلعه نویی باید به کارش در این تیم ادامه دهد.
 انتخاب قلعه نویی 

علی اصغر مدیرروستا درباره انتخاب امیر قلعه نویی به عنوان 
سرمربی تیم ملی ایران، به تسنیم گفت: وقتی اسامی گزینه های 
داخلی مورد نظر فدراسیون اعلام شد، نام یحیی گل محمدی و 
علی دایی از قلم افتاده بود و همه می دانستند که قلعه نویی گزینه 
اصلی است. چون گل محمدی در میان گزینه ها نبود، قلعه نویی 
در میان مربیان داخلی بیشتر از همه واجد شرایط است. حسین 
فرکی هم با سابقه ای که داشت، می توانست گزینه خوبی برای 

تیم ملی باشد.
 تمجید از گل محمدی 

وی با تمجید از سرمربی پرسپولیس بیان کرد: نتایج اخیر 
نامزدهای داخلی نیمکت تیم ملی نشان می دهد گل محمدی 
ظرف سال های اخیر کارنامه پرُبارتری داشته است. سرمربی 
تیم ملی باید در تیم های پایه فعالیت کند و تیم های نوجوانان، 

جوانان و امید ایران هم باید زیر نظر قلعه نویی باشند. اگر تیم 
ملی در جام ملت های آسیا نتیجه نگیرد، نباید سرمربی تیم 
را کنار بگذاریم و باید چند سال به قلعه نویی فرصت بدهیم تا 

برنامه هایش را اجرا کند.
 کی روش؟

کارشناس فوتبال ایران در مورد بن بست در مذاکرات 
فدراسیون فوتبال با فلیکس سانچس و وینچنزو مونتلا تصریح 
کرد: به هر حال مربیان خارجی با فوتبال روز دنیا آشناتر هستند. 
در میان گزینه های اعلام شده، فلیکس سانچس در رده های پایه 
قطر بوده و فوتبال قطر را متحول کرده است. وینچنزو مونتلا 
هم مربی چند تیم باشگاهی خوب بوده است. با این حال همان 

فرصتی را که به کی روش دادند، باید به مربی ایرانی هم بدهند.
 مربیان داخلی 

وی به انتقاد از سبک مربیان داخلی فوتبال کشورمان 
پرداخت و اظهار داشت: آنها عمدتاً دنبال حرف زدن هستند و 
همین موجب شده فوتبال ما درجا بزند. پوست اندازی فوتبال 
ایران در مربیگری سرعت بسیار کمی داشته است و مربیانی 

تیم می گیرند که سال های قبل نتایجی معمولی گرفته اند. 
فدراسیون فوتبال باید نظارتی بر مربیان ما داشته باشد و به آنها 
نمره بدهد. مدیران ما کسانی نیستند که فوتبال با آنها پیشرفت 
کند و هیچ فرصتی نصیب مربیانی نمی شود که بیرون هستند. 
پیشکسوت فوتبال کشورمان با اشاره به رویه های غیرمعمول 
در انتخاب سرمربی عنوان کرد: فدراسیون فوتبال بررسی کند 
یک مربی که هیچ پیشرفتی ظرف چند سال کارش نداشته 
است، چرا باز هم تیم می گیرد. آیا غیر از این است که برخی 
دلالان در حال جابجایی مربیان هستند؟ ساختار مربی سازی 
در ایران اشتباه است و فوتبال ما باید زیر و رو شود. برخی مربیان 
مدرک مربیگری ندارند و بعد با کسب مدرک سرمربی می شوند! 

برخی ها هم ابتدا سرمربی هستند و بعد مربی می شوند!
 تحول 

مدیرروستا با بیان اینکه فوتبال ایران باید متحول شود، به 
تسنیم گفت: بازیکنان مستعد زیادی به خاطر فساد در فوتبال 
حیف و میل شدند. با این شرایط، فوتبال ما ضعیف و ضعیف تر 
می شود و برای اینکه خودمان را به سطح اول فوتبال آسیا نزدیک 
کنیم، باید روند پرورش مربی اصلاح شود. لژیونرهای خوب 
فوتبال ما که اکنون در سطح اول اروپا بازی می کنند،  بار تیم 
ملی را به دوش می کشند و بعد از آنها، بعید می دانم بازیکنان 

خوبی به اروپا بدهیم.

ناصر ابراهیمی پیشکسوت تیم فوتبال 
پرسپولیس معتقد است بازی پرسپولیس 
و سپاهان هیچ بار محتوایی و فنی نداشت و 
۱۵ دقیقه اول، بازیکنان فقط با داور کلنجار 

می رفتند.
 درباره شکست تیم پرسپولیس 
مقابل سپاهان در هفته بیست و سوم 

لیگ برتر چه نظری دارید؟
این باخت می تواند عواملی زیادی داشته 
باشد. از مدیریت، کادرفنی، بازیکنان و 
یا مدیر تیم باید به خوبی کار خودشان را 
انجام بدهند. اگر مشکل فنی هم باشد باز 
هم مربی مقصر نیست. بازی پرسپولیس و 
سپاهان هیچ بار محتوایی و فنی نداشت. ۱۵ 
دقیقه اول این دیدار که بازیکنان فقط با داور 
کلنجار لفظی داشتند. درگیری در فوتبال 
وجود دارد، اما اکثر بازیکنان فقط با داور 

صحبت می کردند.
 کیفیت سپاهان در دیدار مقابل 
ارزیابی  چگونه  را  پرسپولیس 

می کنید؟
 سپاهان برابر پرسپولیس در حفظ توپ 
و میدان تسلط زیادی داشت و مرکز میدان 
را در اختیار گرفته بود. موقعیت های خوب 
گلزنی داشت و در نهایت توانست در دقایق 

آخر گل برتری خودش را بزند.
 عملکرد پریرا  در این مسابقه 

مشخص نبود!
 مهاجم برزیلی پستش مشخص نبود و 
خیلی عقب بازی می کرد و بیشتر در خط 
هافبک دیده می شد. این مهاجم برزیلی 
آنچنان کارایی در خط حمله نداشت و 
مقابل سپاهان تاثیر مثبتی روی بازی 
تیمی پرسپولیس نگذاشت. گل محمدی 
اشتباه کرد بازیکنی که کارت زرد می گیرد 
را تعویض نمی کند. باید پریرا را بیرون 
می کشید تا تیم ۱۰ نفره نشود. خودم به 
بازیکنان می گفتم اگر کارت زرد بگیرید 
تعویض تان می کنم. این اخراج باعث شد 
تا پرسپولیس در نیمه دوم کاملا دفاعی 
بازی کند. پرسپولیس در دقایق پایانی هم 
تعویض های آنچنان خوبی نداشت. کادر 
فنی باید تعویض هایی را انجام می داد که 
بتواند همین نتیجه را حفظ کند. بازیکنی 
باید در این شرایط وارد زمین شود که با 

تمرکز به بازی آرامش بدهد.
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 افشاریان: 
دلیل غیبت بنیادی فر اشتباه در داوری بازی استقلال گل گهر نبود

خداداد افشاریان، عضو هیأت رئیسه فدراسیون فوتبال 
و رئیس کمیته داوران در خصوص انتخاب قلعه نویی گفت: 
اجازه می خواهم که رک و شفاف صحبت کنم. برمی گردیم 
به جلسه ده روز پیش که سه، چهار ساعت در مورد آینده تیم 
ملی صحبت کردیم. در آن جلسه اکثر قریب به اتفاق اعضا از 
قلعه نویی حمایت کردند. من از همین جا به جامعه مربیان 
کشور و قلعه نویی تبریک می گویم و امیدوارم خوش بدرخشیم. 
او در مورد اینکه گل گهر درخواستی مبنی بر نشستن قلعه نویی 
روی نیمکت در بازی حذفی داشته یا نه گفت: من نمی دانم 
درخواستش رسیده یا نه اما از رفتار حرفه ای باشگاه گل گهر 
تشکر می کنم چون نسبت به تیم ملی نظر مساعد داشتند 
و به رغم اینکه در اوج مسابقات هستند بهترین مربی خود 
را رها کردند. توافقاتی بین قلعه نویی، فدراسیون و گل گهر 

اتفاق افتاده و باز هم ممنونم از بچه های سیرجان. افشاریان 
در خصوص مبلغ قرارداد قلعه نویی در تیم ملی و اینکه گفته 
می شد قراردادش با گل گهر ۵۰ میلیارد بوده، گفت: من واقعا 
اشراف ندارم و محرمانه است اگر می توانید از آقای قلعه نویی 
یا تاج بپرسید. آن چه که می دانم این است که آقای قلعه نویی 
نه به خاطر پول و نه به خاطر مادیات به تیم ملی آمده، اگر 
دنبال پول بود همان گل گهر می ماند. او دنبال اعتبار فوتبال 
و کمک به جامعه فوتبال و تیم ملی است. شاید ارقام دهن پر 
کن باشد ولی برای کسی که می خواهد برای کشورش بجنگد 
بسیار راحت است. فکر نمی کنم این رقم را فدراسیون پرداخت 
کند ولی شخصیت قلعه نویی باید حفظ شود و اعضای هیئت 
 VAR مدیره پشت او هستند. رئیس کمیته داوران در مورد
بیان کرد: ما شرکتی که تحت قراردادمان است با ما کار می کند 

و رفتارهای اداری و حقوقی را جلو می برد. آخرین پلنی که ما 
انجام دادیم، کارگروه VAR در قطر با مدرس فیفا انجام گرفت. 
اگر مشکل خاصی پیش نیاید اولین مرحله بعد از این موضوع 
مسأله آموزش داوران مان است. آموزش در ایران خواهد بود 
و اتفاقات خوبی خواهد افتاد. حتی اگر با دو یا سه ورزشگاه به 
سمت VAR برویم این کار را انجام خواهیم داد. او در گفت وگو 
با برنامه ورزش ایران از رادیو ایران در مورد اینکه آیا دلیل غیبت 
بنیادی فر در این هفته اشتباه هفته قبلی وی بود، گفت: نه، شما 
دقت بفرمایید که هیچ داوری از هفته قبل، این هفته قضاوت 
نکرد. آقای بنیادی فر هیچ مشکلی در بازی قبل نداشت. مسائل 
کوچک و رفع خطاهای ریزی بود. طبق روالی که داشتیم 
تمامی داوران کشور که هفته قبل قضاوت کردند، این هفته 

نبودند. ان شاا... در آینده آقای موعود بنیادی فر هستند.
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 شماره 
1515 روزنامه صبح ایران

ریشهها
دو به هم زنی و زیرآب زنی

از جملــه عــادات بدی کــه این روزهــا و البته 
متاســفانه در جوامع  رواج پیــدا کرده دو عادت دو 
به هم زنی و زیرآب زنی هســتند. اینکه با انجام این 
اعمــال چه چیزی عاید فرد دو به هم زنِ زیرآب زن 
می شود، خدا عالم است. شــاید هم افراد مذکور از 
بیماری هــای روحی عدیده ای در رنجند و این گونه 
اعمال تا حدودی روانشان را تسکین می دهد. باری؛ 
در این شــماره می خواهیم به سراغ معنای این دو 
واژه برویم؛ باشــد که با دانســتن معنا و مفهوم آن 

دیگر دست به چنین اعمال نزنیم!
دو بــه هم زنــی در فرهنگ معیــن یعنی ایجاد 
اختلاف و نــزاع کردن  و در فرهنــگ عمید؛ نفاق 
افکنــدن و به هم زدن دوســتی و رابطه دو تن. دو 
نفر از کاربران، زیر این واژه در دیکشــنری معنایاب 
فضای مجازی، اینطور نوشــته اند؛ آقای اخوان گفته 
دو بــه هم زن: کســی که رابطه  بیــن دو نفر را با 
حــرف یا حتی رفتار کدر یا تیره و تار می کند. برای 
مثالِ رفتار می تواند دو به هم زن با اشاره و یادآوری 
موضوعی بر شــروع یا شعله ور شــدن دعوا بیفزاید. 
مرتضی هم گفته دعوا و نفــاق افکندن بین دو نفر 

که کار بسیار بد و شیطانی است.
زیرآب زنی؛ معنای لغوی آن زهکشــی اســت 
و در فرهنگســتان زبان و ادب گفته شده که در 
مهندسی محیط زیست و انرژی به تخلیه کمینه 
آب برگشــتی برای واپایش غلظت تعیین شــده 
امــلاح می گویند.علی اصغر، کامنت گذاشــته که 
در قدیم وقتی یک نفر یا شــخصی دشمنی داشت 
برای اینکه او را به دردســر بیندازد شبانه می رفت و 
زیرآب) درپوش کف مخزن آب انبار ( او را می کشید 
تا همه آب های تمیز خالی شده و از بین برود. صبح 
که طرف می دید و ناراحت بود، هرکه از او می پرسید 
چه شــده جواب می داد : زیرآبــم را زده اند! حال به 
اصطــلاح چنین معنــی می  دهد که بــدون خبر و 

پنهانی کار کسی را خراب کردن !

 
مرگشاعر

ما حتی جواب سلام را هم نمی دهیم
باخبــر  روز گذشــته 
شــدیم کــه محمدجواد 
محبت شــاعر برجســته 
کرمانشــاهی که کودکان 
ایرانی او را با شعر دو کاج 
عارضه  براثر  می شناسند 
قلبی در سن ۸۰ سالگی 
از دنیا رفته اســت. معلم 
قصرشیرین  روســتاهای 

شــعرهایش را از ســال ۱۳۴۰ تا ۱۳۵۴ در مجلات 
توفیق، خوشــه، روشــنفکر، دریچه، تهران مصور و 
هفته  نامه مشیر، به مخاطب عرضه می کرد. اما از سال 
۱۳۶۲ به گروه مولفین کتاب های درســی پیوست و 
با توجه به ســبقه آموزش به کودکان و نوجوانان و 
همراهی و همدلی با آنهــا،  آثاری قابل توجه برای 
این گروه ســنی خلق کرد. یکی از سروده های او که 
در کتاب های درسی دانش آموزان چاپ شده، دو کاج 
نام دارد؛ داســتان دو درخــت کاج که در پس خود 
درس از خودگذشــتگی و یاری بــه همنوع را برای 
مخاطب معنا می کند.شــما هم متوجه شــده اید در  
جامعــه ای که ما در آن زیســت می کنیم، آدم ها در 
بســیاری از مواقع، حتی حاضر نیستند جای خود را 
در اتوبوس و مترو به دیگرانی بدهند که به هر دلیلی 
رمق ایســتادن ندارند، چه رســد به اینکه بخواهند 
کارهای بزرگ تــری در تقابل با یکدیگر انجام دهند 
یا نســبت به هم رحم و محبت داشته باشند. جامعه 
صنعتی گرفتار آمــده در انواع مشــکلات تربیتی، 
فرهنگی و اقتصادی، آدم هایــی را پرورش داده که 
در  بیشــتر مواقع، جز ســود و منفعت خود به چیز 
دیگری نمی اندیشــند و البته بالا کشیدن خود با هر 
ترفندی را یک امتیاز برای خود می دانند. حسادت، 
خودخواهی، خودبرتر بینی کاذب، تبعیض و... انواع 
عادات نکوهیده و البته رشدیافته ای هستند که مانع 
از یاری رساندن افراد به یکدیگر می شود و نمی گذار 
آنها به فکر هم باشند چه رسد به اینکه اگر از قضای 
روزگار کمکی از دستشــان برآمــد، بخواهند آن را 
انجام عده ای حتی جواب سلام آدم را هم نمی دهند. 
اما یک نکته هســت که در شــعر آقای محبت هم 
به آن اشــاره شــده و آن نیرویی طبیعی است که 
می تواند طوری بر مدار زیســت واقعی حرکت کند 
که بی رحمی ما آدم ها به خودمان بازگردد. می شود 

درخت کاجی باشیم برای اینکه شویم.

عکسنامه  عکس: حجت سپهوند موسیقی خیابان ها وقتی از کنار هم می گذریم
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مسیحای جوانمرد من 
ای ترسای پیر پیرهن چرکین

هوا بس ناجوانمردانه سرد است آی 
دمت گرم و سرت خوش باد

سلامم را تو پاسخ گوی، در بگشای
منم من، میهمان هر شبت، لولی وش مغموم

منم من، سنگ تیپا خورده  رنجور
منم، دشنام پست آفرینش، نغمه  ناجور

نه از رومم، نه از زنگم، همان بیرنگ بیرنگم
بیا بگشای در، بگشای، دلتنگم

سفرنوروز

به مناسبت پرداختن به شاهنامه فردوسی و ریشه یابی 
بحث چهارشنبه ســوری که از داستان سیاوش و سودابه 
و گذر این شــخصیت مذکر از آتش با نماد اثبات پاکی، 
می خواهیم ســفری به توس داشته باشیم. مقبره حکیم 

والامقام ابوالقاسم فردوسی.
شــهر توس دارای قدمت غنی بی شماری است که بر 
عقیده بسیاری از مورخان در زمان هخامنشی، این شهر 
به نام سوسیا شناخته می شــود. سوسیا در زمان قدیم 
به عنوان یکی از پایتخت های پارت محســوب می شــد 
که در قســمت شمالی واقع شــده که امروزه توس نام 
دارد. در بخشی از تاریخ اعراب به عنوان تاریخ نویسان، 
نویسندگی انجام می دادند که در آن دوره شهر توس از 
اهمیت و اســتقبال چندانی برخوردار نبود که علت این 
امر هم پیشرفت های چشمگیری بود که شهر نیشابور در 

نزدیکی این شهر داشت.
هنگامی که پســر چنگیزخان مغول به مشهد حمله 
کرد، شــهر توس هم در این حملات تخریب شــد، اما 
در فرمانروایی اوکتای این شــهر مجددا بازســازی و به 
عنوان مقر فرمانروایی مغول ها شــناخته می شد. سال ها 
بعد توس و مشهد به عنوان یک شهر نام برده می شد که 
مشهد به علت شهری مذهبی، پایتخت خراسان رضوی 
انتخاب شد.در زمان های قدیم توس با نام های متفاوتی 

نظیر تابران توس شناخته می شد که امروزه پسوندهای 
نام این شهر را حذف کردند و فقط نام توس باقی مانده 
است. در تقسیماتی که انجام شد، شهر توس تا سال 9۱ 
به عنوان یکی از روســتاهای مشهد به حساب می آمد، 
اما در سال 9۱ این شهر را به شهرداری مشهد سپردند 
و امروزه به عنوان منطقه ۱۲ شــهر مذهبی محســوب 

می شود.
شهر توس به عنوان یکی از شهرهای قدیمی ایران به 
حساب می آید که توانسته بخشی از آثار تاریخی و هنری 
را در خود جای دهد. جاهــای دیدنی توس عبارتند از: 
بقعه هارونیه، قبرستان عاشقان، موزه شهر توس، تابران 

توس و... 
اما بســیاری از افراد شهر توس را به آرامگاه فردوسی 
می شناســند که امروزه این آرامگاه به محیطی زیارتی 
برای هنرمندان شناخته می شود. برای اینکه توریست ها 
بتواننــد از آرامگاه فردوســی دیدن کننــد باید به ۲۸ 
کیلومتری غرب روستای پاژ حرکت کنند. این آرامگاه به 
قدری معروف و زیبا هست که علاوه بر توس، این مقبره 
در کشــور ایران هم طرفداران زیــادی دارد؛ معماری و 
طراحی که این مقبره خیره کننده باعث شده تا هرساله 
تعداد زیادی از توریست ها را به سمت خود جذب کند.

ســنگ های سفید در کنار شعرهای فردوسی از دیگر 

جذابیت های این آرامگاه به حساب می آید که بر عقیده 
بســیاری از مورخان این مقبره شباهت زیادی به مقبره 
کوروش کبیر دارد. همچنین در بخش داخلی این مقبره 
می توانید ســنگ قبری را مشــاهده کنید که از جنس 
مرمر بنا شده و حدود نیم متر ارتفاع را به خود اختصاص 
داده اســت. هنگام ورود متوجه تصاویری بر روی دیوار 
می شوید که از داستان های شاهنامه الهام گرفته و حک 
شــده. در نمای بیرونی این مقبره می توانید دیگر شعرا 

نظیر مهدی اخوان ثالث را مشاهده کنید.
هنگامی کــه از ضلع غربی مقبره حکیم ابوالقاســم 
فردوســی دیدن کنید، متوجه موزه ای به نام موزه توس 
می شوید که در ابتدا این موزه برای چایخانه بنا شده بود، 
اما پس از گذشت زمان به موزه ای برای نشان دادن آثار 
فردوسی شد. در این موزه آثار بی نظیری مانند پیه سوز، 
عطردان و ... وجود دارد که هر توریســتی را می تواند به 
خود جذب کند. این آثار گرانبها توسط مورخان در حین 
حفاری دشت ها کشف شده اند که قدمتی چند صدساله 
دارند. علاوه بر همه این موارد می توانید اشیای دیگری 
نظیر شــاهنامه فلورانس، نقاشی  هایی از شاهنامه، پرتره 

حکیم توس، نسخ خط قدیمی را مشاهده کنید.
از دیگر جاذبه هایی که در کمتر شــهر یا کشــوری 
می توانید مشــاهده کنید، قبرستان  است. شاید در نگاه 
اول این جاذبه مقداری گمراه کننده به حســاب بیاید؛ 
اما امروزه قبرستان عاشــقان در توس به عنوان یکی از 
قطب های گردشگری این شهر به حساب می آید که در 
۱۵۰ متری از ســمت غرب با روســتای عاشقانه فاصله 
دارد. از قدمــت این جاذبه می توان بــه دوره تیموریان 
تا قاجار اشاره داشت. ســنگ هایی که در این قبرستان 
می توانید مشــاهده کنید به صــورت مذهبی حجاری 
شده اند تا همواره بتواند اصالت خود را حفظ کند. ممکن 
است بپرسید که چگونه به توس سفر کنیم؟ برای اینکه 
بتوانید از این شــهر قدیمی و باســتانی دیدن کنید در 
ابتدا باید به شــهر مذهبی مشهد راهی شوید. سپس با 
طی کردن ۲۵ کیلومتر به شهر توس باستانی می رسید 
که بــرای این امر می توانید از وســیله نقلیه عمومی یا 
خصوصی کمک بگیرد. برای طی  کردن مسیر با استفاده 
از وســیله نقلیه عمومی باید به پایانه فردوسی بروید و 
سپس سوار اتوبوس خط ۲۰۲ بشوید که حدود ۳۰ الی 

۶۰ دقیقه به شهر قدیمی توس می رسید.

قبرستان عاشقان

اینفوگرافیک
سالانه یک میلیون هکتار بیابان در کشور تولید می شود   منبع:  تحلیل بازار/ علی کریمی

مهدی اخوان ثالث


